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امیرآبادی نماینده قم تاکید کرد:

ضرورتتوسعهزیرساختهای
بهداشتودرمانقم

معاون محیط طبیعی محیط زیست کشور:

زیستگاه پرندگان در باغ پرندگان قم درکشور بی نظیر است

با موضوع »بازخوانی تربیت دینی در نظام آموزشی ما ؛

ششمینسالگردارتحالآیتاللهموسویاردبیلیبرگزارمیشود
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شهردار قم با تأکید کرد:

لزومافزایشاختیاراتمدیریت
شهریدربرنامههفتمکشور
ارائه پیشنهادات ۴۰ گانه برای برنامه  ششم و بودجه سال ۱۴۰۲ 

 شهردار قم با تأکید برافزایش اختیارات مدیریت شهری 
در برنامه هفتم کشور گفت: اگر اختیارات مدیریت شهری 
به خوبی و در جایگاه درست آن دیده شود، مشخص می شود 

وظیفه مدیریت شهری کجا بوده و باید جوابگو باشد.  دکتر 
مشترک  نشست  حاشیه  در  نژاد  سقاییان  سیدمرتضی 
شهرداران و روسای شوراهای اسلامی کلان شهرها و مراکز 

خدمات رسانی دربیمارستان شهید بهشتی با کیفیت مطلوب باشد 
بیمارستان های فرسوده باید بهسازی شوند

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر توسعه 
زیرساخت های بهداشت و درمان قم گفت: همه ما وظیفه داریم 
در این زمینه تلاش کنیم و نباید در راستای خدمت به مردم شب 

و روز بشناسیم. دکتر مصری رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم در 
جلسه ای که با حضور دکتر امیرآبادی نماینده مردم قم در مجلس 
قم  درمانی  مراکز  روسای  و  دانشگاه  معاونین  و  اسلامی  شورای 

ممنون فوتبال؛ به خاطر همه چیز
اغراق نیست اگر بگوییم بزرگترین شادی های ملی ما را فوتبال رقم زده است. تعداد دفعاتی 
که پرچم را روی دست گرفته ایم و برایش توی خیابان ریخته ایم و بی هوا بوق زده ایم و جیغ و 
هورا کشیده ایم را فوتبال برایمان ساخته است. و هیچ شادی دیگری نبوده که قدرت این را 
داشته باشد که مرد و زن و کوچک و بزرگ و بی حجاب و باحجابمان را اینطور زیر یک پرچم 
جای بدهد مگر فوتبال! پس اجازه دهید محکم بگویم که بیشتر از آنکه ما به گردن فوتبال 
حق داشته باشیم؛ فوتبال به گردن ما حق دارد. ما به فوتبال مدیونیم. نه فقط ما در ایران؛ 
بلکه همه ملت هایی که با قدرت فوتبال اجازه پیدا کردند در زیباترین قاب سبز جهان خودی 
نشان بدهند و با هویت و ملیت  و پرچم شان رو به میلیاردها آدمی که به قاب تلویزیون زل 
زده اند، دور افتخار بزنند. برای همین است که قهرمانان این مستطیل سبز چنان قهرمان 

ملی می شوند که جهان حتی آدرس آن کشورها را به نام آن ها می شناسد. 
وگرنه چه کسی می داند »ساحل عاج« کجاست؟ اما »دیدیه دروگبا« ساحل عاج را به دنیا 
شناساند و در سال 2006 برای اولین بار این کشور را به جام جهانی رساند. »سنگال« کجای 
قدرت سیاسی نشسته است؟ اما جهانی از مصدومیت »سادیو مانه« برای جام جهانی غصه 
خورد. وقتی »دوایت یورک« توانست تیم ملی »ترینیداد و توباگو« را به 2006 آلمان برساند. 
بسیاری برای اولین بار در جهان اسم این کشور را شنیدند و حتی به زبان آوردند. حتی اگر با 

دو شکست و یک تساوی از جام خداحافظی کند.
جام جهانی 1986 مکزیک در دیدار یک چهارم نهایی وقتی آرژانتینی ها بر سر جزایر 
فالکلند از تجاوز انگلیسی ها عاصی شده بودند، دیه گو مارادونا با دو گل آنگلوساکسون ها 
را به آتش کشید و با دست و پا بهشان گل زد و بعد دستانش را دستان خدا نامید! آنجا بود 
که آرژانتینی ها سرشان را به غرور بالا گرفتند و حتی از گل تقلبی که زده بودند حس افتخار 

داشتند و خورشید روی پرچم راه راه ها صبح فرداش با درخشش بیشتری طلوع کرد.
من هیچ فستیوال و ویترین دیگری نمی شناسم اینطور آدرنالین توی خون آدم بریزد. 
اینطور حس وطن پرستی آدم را بالا ببرد که تو بخواهی از ذوق فریاد بکشی و توی خیابان 
بریزی و دلت جمعی بخواهد که همراهشان برای ملیتت هورا بکشی، سرت را از شیشه 

ماشین بیرون ببری و رقص کنان نام سرزمینت را بلندبلند داد بزنی.
بهمن ماه وقتی برای اولین بار به عنوان یک دختر ایرانی بعد از حاشیه های بسیار توانستم 
وارد استادیوم آزادی شوم و ایرانم را در بازی مقابل تیم ملی فوتبال عراق تشویق کنم. بیش 
از پیش فهمیدم که برخلاف هم کج سلیقگی ها چقدر این ورزش می تواند پیوند ایرانی مان 
را محکم تر کند. آنجا که پرچم را چند نفری می گیریم و تکان می دهیم. آنجا که تلاش 
می کنیم هماهنگ و یکنواخت برای ایرانمان دست بزنیم و نام مقدسش را یکصدا فریاد کنیم 
و از شادی بعد از گل هایش در آغوش هم بپریم و حتی از باختش روی شانه هم گریه کنیم. 
اینجاست که حتی جنسیت هم رنگ می بازد. چون فوتبال و مسابقاتش یک رویداد ملی و یا 
جهانی ست که دنبال کردنش نه زن می شناسد و نه مرد و هر فوتبال دوستی دوست دارد از 

نزدیک شاهد و ناظر این معرکه جذاب باشد.
عصر روز جمعه  پس از پایان بازی ایران و ولز  که به پیروزی ایران همراه شد، خیابان های 
ایران بعد از دوماه ناآرامی، اختلاف و بهم ریختگی اتحاد عجیبی را تجربه کرد. همه چیز 
یکباره عوض شد. آتش اختلاف ها یکباره سرد شد. هیچ مرز و جدا کننده و تفکیکی نه 
حتی در جنسیت وجود داشت و نه حتی در اختلافات سیاسی و دینی و مذهبی. سه رنگ 
مقدس پرچم ایران داشت در خیابان های پایتخت و دیگرشهرهای ایران در دستان مردم تکان 
می خورد و فریاد یکدلی و شادی بعد از برد تیم ملی فوتبال ایران از هر پنجره ای درون خانه ها 

می ریخت. بله فوتبال دوباره معجزه کرده بود! ممنون فوتبال ،به خاطر همه چیز

یک جامعه شناس:

نظام نشان دهد مانند گذشته قابل اصلاح است
یک جامعه شناس با بیان اینکه اعتمادسازی می تواند جلوی فرایندهای خشونت آمیزی 
که الان مهمترین مساله ماست را بگیرد، گفت: در حال حاضر مساله ما جدا کردن اعتراض 
از خشونت است و این تفکیک به سازوکار نیاز دارد. تشکیل کمیته های حقیقت یاب که هیچ 
هزینه ای برای نظام ندارد می تواند یکی از این سازوکارها باشد. نظام سیاسی الان باید خود 

را قابل اصلاح در همه حوزه ها نشان دهد .
ابراهیم حاجیانی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به خطرات گسترش اعتراضات به شهرهای 
حاشیه ای به دلیل افزایش خشونت ها، اظهار کرد: ایجاد کمیته های حقیقت یاب، آغاز 
گفت وگو، استفاده از گروه های مرجع و نمایش خوداصلاحی نظام سیاسی می تواند مانع 
گسترش خشونت شود. این جامعه شناس با تاکید بر اینکه خشونت هر کجا که باشد، 
تعادل را بر هم زده و مسیر پی گیری مطالبات را تغییر می دهد، افزود: خشونت می تواند 
فرایند توسعه ملی را دچار چالش کند و زیرساخت ها را از بین ببرد و این نگران کننده است. 

خشونت ابزاری نیست که از آن توسعه و پاسخگویی به مطالبات دربیاید.

عطیه همتی*

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس:
رعایترأفتقوهقضائیهتاثیر
زیادیبروحدتجامعهدارد

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس 
گفت که قوه قضائیه نمی خواهد به 
وحدت و جوانان ما آسیب برسد و 
رعایت رأفت از ســوی قوه قضائیه 
تاثیــر زیــادی بــر وحــدت جامعه 
دارد.  سیدســلمان ذاکــر در پــی 
دستور اخیر محسنی اژه ای رئیس 
دســتگاه قضا مبنی بر بهره گیری 
از ارفاق هــای قانونــی ویــژه آزادی 

رئیس جمهور:
بدونملاحظهازتولیدکالای
بیکیفیتجلوگیریکنید
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میرتاج الدینی نماینده مردم تبریز :
بایددرشیوههایحکمرانیکشور

اصلاحاتیانجامشود
رئیس جمهور با تأکید بر صیانت 
از اعتمــاد مردم به ســازمان ملی 
اســتاندارد، گفــت: این ســازمان 
کمتریــن  بــدون  اســت  موظــف 
ملاحظــه و مســامحه ای از تولید 
یا توزیــع کالای بی کیفیــت و غیر 
استاندارد در کشور جلوگیری کند.
آیت الله ســید ابراهیم رئیســی، 
روز شنبه در نشست شورای عالی 

نماینده مــردم تبریز در مجلس با 
اشــاره به اینکه باید در شیوه های 
اصلاحاتــی  کشــور  حکمرانــی 
انجام شــود، گفت: باید با جوانان 
و نوجوانان بــرای مقابله با القائات 
کنیــم.  منفــی دشــمن گفتگــو 
حجت الاســلام ســید محمدرضا 
میرتاج الدینــی، با اشــاره به اینکه 
حتماً باید در شیوه های حکمرانی  27

موضوع »بازخوانی تربیت دینی در نظام آموزشی ما ؛

ششمین سالگرد ارتحال آیت الله موسوی 
اردبیلی برگزار می شود

گرامیداشت ششمین سالگرد ارتحال آیت الله موسوی اردبیلی با موضوع »بازخوانی تربیت 
دینی در نظام آموزشی ما« برگزار می شود. 

برنامه های  تشریح  خبری  نشست  در  یوسفی  محمدرضا  حجت الاسلام  والمسلمین 
گرامیداشت ششمین سالگرد ارتحال آیت الله موسوی اردبیلی با موضوع »بازخوانی تربیت 
دینی در نظام آموزشی ما اظهارداشت:: در همایش هایی که هرساله در بزرگداشت آیت 
الله موسوی اردبیلی برگزار می شود دو ویژگی رعایت شده است اول اینکه دغدغه آیت الله 
موسوی اردبیلی باشد و دوم یکی از مسایل مطروحه کشور باشد. وی ادامه داد: همواره 
موضوع تربیت دینی مورد آیت الله موسوی اردبیلی بوده است به همین خاطر 10 سال قابل 
از انقلاب اسلامی شروع به تاسیس مدارس مفید کردند تا انسان های کارآمد و دینی، تربیت 
کنند. وی عنوان کرد: یکی از دغدغه های انقلاب این بود که بتوانیم انسان هایی با این دو 
ویژگی تربیت کنیم و در همین راستا حضور معلم های پرورشی، کتب دینی، نمازجماعت و... 

مورد توجه قرار گرفت؛ اما فاصله زیادی با چیزهایی که تصور می شد وجود دارد.
حجت الاسلام  والمسلمین یوسفی با اشاره به اینکه این همایش پنجشنبه، دهم آذر ماه 
1۴01 از ساعت 08:۳0 الی 12:00 با موضوع در محل دانشگاه مفید برگزار می شود، 
گفت: این مراسم  با پیام یکی ازمراجع و سخنرانی یکی از شخصیت های برجسته حوزوی 
آغاز می شود. وی اضافه کرد: در این مراسم رفیعی به بیان تجربه مفید در کنار آیت الله 
موسوی اردبیلی می پردازند و سپس دکتر کریمی در رابطه با تربیت دینی چه چیز نیست، 
دکتر فیض درباره حفظ حرمت حلال ها و دکتر آذربایجانی با موضوع عوامل دین گریزی و 

میل به دین با رویکرد روانشناسی سخنرانی خواهند کرد.
 

 معاون  جهاد دانشگاهی واحد استان قم:

محلات قم برای تخصیص بودجه
 بهینه رتبه بندی می شوند

 معاون فرهنگی جهاد دانشگاهی واحد استان قم از اجرای طرح مطالعاتی رتبه بندی 
محلات شهرقم با همکاری مرکز پژوهش های شهرداری کلانشهر قم خبر داد. 

علی حسینی در گفت وگویی اظهارداشت : طرح مطالعاتی ارائه خدمات مشاوره ای تدوین 
مدل رتبه بندی محله های شهر قم با هدف تخصیص بهینه بودجه بر اساس توسعه یافتگی 
محلات با همکاری مرکز پژوهش های شهرداری و حمایت اعضای شورای شهر کلانشهر 
قم، اجرا خواهد شد. وی ادامه داد: مهرماه امسال، مرکز پژوهش های شهرداری قم و مرکز 
افکارسنجی دانشجویان ایران)ایسپا( واحد استان قم؛ تفاهم نامه همکاری در زمینه های 
مطالعات و پژوهش های حوزه شهری و علوم اجتماعی انعقاد کردند که؛ طرح پژوهشی 
اولویت بندی محلات شهرقم بر اساس توسعه یافتگی از جمله اولین همکاری های مشترک 
این دو نهاد ذیل تفاهم نامه مذکور می باشد. حسینی گفت: این طرح که اولین بار است در 
شهر قم اجرایی می شود؛ محلات 120گانه شهر مورد بررسی قرار می گیرند؛ تا بر اساس 

شاخص های توسعه شهری، محلات شهر بر اساس میزان توسعه یافتگی رده بندی شوند.
معاون جهاددانشگاهی قم، افزود: طرح اولیت بندی محلات شهرقم در بازه زمانی دو ماهه 
از ابتدای آذرماه توسط مرکز افکارسنجی دانشجویان ایران)ایسپا( واحد استان قم در دست 
اجرا قرار گرفته است که در نهایت به منظور ارتقاء نظام سیاستگذاری و برنامه ریزی به مدیران 

شهرداری شهرقم ارائه خواهد شد.
 

مدیرکل میراث فرهنگی استان قم خبرداد؛

شهرک عقیق در مسیر تبدیل به شهرک صنفی
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم از بررسی ابعاد مختلف 

تبدیل شهرک عقیق به شهرک صنفی خبرداد. 
علیرضا با اشاره به مظلومیت هنرمندان صنایع دستی، اظهار کرد: حضور صنعت گران در 

یک موقعیت مشخص جغرافیایی می تواند جاذبه ای برای گردشگران باشد.
وی ادامه داد: درنتیجه باید مکان یابی برای صنعت گران هرچه سریع تر انجام شده و به 

صورتی باشد که بتوان تورهای بازدید برای گروه های گردشگری برگزار کرد.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم با بیان پیشنهاد شرکت 
شهرک های صنعتی برای راه اندازی شهرک صنفی، مطرح کرد: باید  با همکاری و برگزاری 

جلسات کارشناسی تلاش کنیم شهر عقیق را به شهرک صنفی تبدیل کنیم.
وی با اشاره به اینکه در نظر داشتیم این شهرک را به بخش خصوصی واگذار کنیم، عنوان 
کرد: در ادامه این نظریه منتفی شد چرا که اگر واگذاری به شرکت شهرک ها انجام شود 

می توانیم مستقیما صنعت گران را وارد بازار کنیم.

شهردار قم با تأکید کرد:

لزومافزایشاختیاراتمدیریتشهریدربرنامههفتمکشور
 شهردار قم با تأکید برافزایش اختیارات مدیریت شهری در برنامه هفتم کشور گفت: 
اگر اختیارات مدیریت شهری به خوبی و در جایگاه درست آن دیده شود، مشخص 

می شود وظیفه مدیریت شهری کجا بوده و باید جوابگو باشد. 
روسای  و  شهرداران  مشترک  نشست  حاشیه  در  نژاد  سقاییان  سیدمرتضی  دکتر 
شوراهای اسلامی کلان شهرها و مراکز استان های کشور در گفت وگو با خبرنگاران اظهار 
داشت: مهم ترین هدف از برگزاری این نشست تعیین بودجه 1۴02 کشور بوده و تلاش 
شده مطالبات شهرها  به عنوان مجریان اصلی برنامه ها در شهرها مطرح و پیگیری شود.
وی با تأکید بر شناخت چالش های برنامه های قبلی افزود: تا امروز 6 برنامه در کشور 
اجراشده که اگر بخواهیم با دید مثبت آن را ارزیابی کنیم، تنها ۳0 درصد آن اجرای شده 
است، درحالی که در شهرهایی مانند قم و اصفهان بیش از 90 درصد برنامه ها اجرایی 
شده است. شهردار قم با تأکید بر دیده شدن برنامه های بودجه سال 1۴02 در برنامه 
اول بیان کرد: در برنامه هفتم نباید چیزی از بودجه شهرها کم شود و این رویه که در 
هر برنامه سهم شهرها کم می شود باید متوقف شده و سهم و جایگاه شهرها به درستی 

مشخص شود.
ارائه پیشنهادات ۴۰ گانه برای برنامه  ششم و بودجه سال ۱۴۰۲ 

 وی با بررسی دوباره 6 برنامه گذشته در کشور و تحقق ۳0 درصدی آن تصریح کرد: 
متأسفانه در هر برنامه مسئولیت و انتظارت از مدیریت شهری بیشتر شده، درحالی که 
اختیارات مدیریت شهری و بودجه به شهرها داده نمی شود و اگر قرار است جایی از 

بودجه کسر شود، باید در جای دیگر جبران شده و تعادل برقرار شود.
دکتر سقاییان نژاد اذعان کرد: بر اساس برنامه ریزی و بررسی ها، 20 مورد از اقداماتی 
که در برنامه ششم باید انجام شود و 20 مورد نیز برای بودجه 1۴02 مشخص و لیست و 

ارائه شده تا در کارگروه ها بررسی و تا هفته آینده نتیجه آن اعلام خواهد شد.
وی با تأکید بر لحاظ شدن ۴0 مورد پیشنهادی خاطرنشان کرد: آنچه در برنامه ششم 
جامانده و باید در برنامه هفتم لحاظ شود در این ۴0 مورد پیشنهاد دیده شده و باید 
در سرفصل های سیاست های برنامه هفتم جایگاه مدیریت شهری به خوبی و درستی 
مشخص شود. شهردار قم در پایان با تأکید برافزایش اختیارات مدیریت شهری گفت: 
اگر اختیارات مدیریت شهری به خوبی و در جایگاه درست آن دیده شود، مشقوقات 
خدماتی  و  سیاسی  فرهنگی،  اقتصادی،  اجتماعی،  بحث های  در  آن  از  مختلف 

بازخواهد شد و مشخص می شود وظیفه مدیریت شهری کجا بوده و باید جوابگو باشد.
باید به مدیریت شهری اعتماد و شوراها را تقویت کنیم 

شهردار قم همچنین در آئین اختتامیه نشست مشترک شهرداران و رؤسای شوراهای 
اسلامی کلان شهرها و مراکز استان های کشور با بیان اینکه باید جایگاه شوراها مشخص 

شود، گفت: باید به مدیریت شهری اعتماد و شوراها را تقویت کنیم.
سقائیان نژاد اظهار کرد: ۷1 درصد جمعیت کشور شهرنشین هستند و در این راستا 

این سوال مطرح می شود که جایگاه مدیریت شهری در برنامه هفتم توسعه کجاست؟
وی با بیان اینکه در این نشست صحبت از تمرکززدایی شد، اما در واقع موضوع تراکم 
زدایی است، ادامه داد: اختیارات شوراها رو به کاهش است و در این راستا جایگاه 

مدیریت شهری در برنامه هفتم توسعه باید سرفصل جداگانه ای داشته باشد.
شهردار قم تصریح کرد: احکام برنامه هفتم توسعه باید بر اساس ماهیت برنامه ای 

تدوین شود، نه اینکه در قالب رفع یک مشکل و مسئله مقطعی باشد.
وی با تأکید بر اینکه باید بررسی کرد درصد اجرای شش برنامه توسعه چقدر بوده است 
و سپس آن را با برنامه کلان شهرها مقایسه کنیم، خاطرنشان کرد: به مدیریت شهری 

اعتماد و شوراها را تقویت کنیم.
سقائیان نژاد با بیان اینکه باید جایگاه شوراها را روشن کنیم، افزود: جدایی بین 

شهرداری و دولت وجود ندارد، به طوری که اقدامات مدیریت شهری به نام دولت است .

در  گفت:  قم  استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  رئیس 
مجموع در استان قم ۴8 پروژه با سرمایه گذاری هزار و ۳۵0 

میلیارد تومان برنامه ریزی کرده ایم.
محمدرضا حاجی رضا با اشاره به اینکه در استان قم 6۵ 
هزار هکتار اراضی زراعی وجود دارد، اظهار کرد: در این 

اراضی سالانه حدود ۳90 هزار تن محصول تولید می شود.
در  باغی  تولیدات  نیز  تن  هزار   9۴ اینکه  بیان  با  وی 
استان قم وجود دارد، مطرح کرد: همچنین ۳2۴ هزار تن 
محصولات دامی و 2 هزار تن شیلات نیز در استان قم تولید 

می شود.
به  اشاره  با  قم  استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  رئیس 
اینکه این حجم از تولیدات 0.۷6 تولیدات کشور را شامل 
می شود، عنوان کرد: ارزش افزوده حاصل از آن نیز معاون 

۳2۵ هزار و 2۷1 میلیارد ریال است.
وی با بیان اینکه برای بخش کشاورزی هزار و ۳۵0 میلیارد 
خاطرنشان  بود،  شده  برنامه ریزی  اقتصادی  رشد  تومان 
کرد: باتوجه به محدودیت هایی که استان در حوزه منابع 
آبی و زمین دارد، در مرحله نخست موضوع آمایش زمین 
در دستور کار قرار گرفت. حاجی رضا ادامه داد: همچنین 
از ظرفیت های سرمایه گذاری  با استفاده  پیشنهاد دادیم 

رشد ۷ درصدی در بخش کشاورزی داشته باشیم.
وی با اشاره به کشت های گلخانه ای در سطح ۷0 هکتار 
استان قم، تصریح کرد: به منظور تحقق رشد ۷ درصدی 
بخش کشاورزی موارد مختلفی ازجمله توسعه آبیاری تحت 

ارتقاء ماشین آلات و ادوات  و  فشار، توسعه مکانیزاسیون 
کشاورزی، ایجاد، توسعه و نوسازی واحدهای صنایع تبدیلی 
و تکمیلی، ایجاد، توسعه و پرورش ماهیان سردابی، گرمابی 
و خاویار، تکمیل واحدهای زنجیره تولید اصلاح نژاد دام، 
طیو و زنبور عسل، اصلاح الگوی کشت و توسعه گیاهان 

دارویی و ... در دستور کار قرار گرفت.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم با بیان اینکه در 
راستای برنامه عملیاتی موارد فوق مسائل و مشکلاتی داریم، 
فراوری محصولات  و  تولید  بازار در  نابسامانی  یادآور شد: 
کشاورزی، قوانین موازی، عدم ثبات قوانین، درآمد پایین 
آموزش  و  ماهر  کار  نیروی  وجود  عدم  کشاورزی،  بخش 
دیده، بالا بودن سن تولید کنندگان، ضعف فناوری، کمبود 
نامناسب بودن فضای کسب و کار، نبودن  زیرساخت ها، 

الگوی کشت مناسب، و ... ازجمله این مشکلات هستند.
وی از پروژه های دولتی جهاد کشاورزی یاد کرد و گفت: 
احداث  ازجمله  پروژه هایی  شاهد  بندی  دسته  این  در 
زیرساخت های شهرک پرورش ماهیان زینتی طغرود، ایجاد 
الگوی  اصلاح  طغرود،  گلخانه ای  شهرک  زیرساخت های 
زیرساخت های  تکمیل  دارویی،  گیاهان  توسعه  و  کشت 
مجتمع های تولیدی و دامپروری، ایجاد و توسعه کشت های 
متراکم گلخانه ای، توسعه و استقرار سامانه های نوین آبیاری 
و لوله گذاری اراضی، توسعه مکانیزاسیون و ارتقاء ناوگان 
ماشین آلات و ادوات کشاورزی، ایجاد، توسعه و نوسازی 
واحدهای صنایع تبدیلی و تکمیلی بخش کشاورزی، تکمیل 

و توسعه واحدهای زنجیره تولید و اصلاح نژاد دام، طیور و 
زنبور عسل، ایجاد و توسعه پرورش ماهیان سردابی، گرمابی 

و خاویار و ... هستیم.
حاجی رضا با اشاره به اینکه اعتبارات کل مورد نیاز برای 
این پروژه ها 2 هزار و 2۵ میلیارد ریال است، بیان کرد: در 

سال جاری ۴۳۷.1 میلیارد ریال آن تخصیص یافته است.
و  فعال  نیمه  طرح  قم 28  استان  در  اینکه  بیان  با  وی 
راکد داریم، ابراز کرد: با اعتباری معادل ۷0 میلیارد تومان 

می توانیم تمام این طرح ها را به چرخه تولید بازگردانیم.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم اضافه کرد: در 
مجموع در استان قم ۴8 پروژه با سرمایه گذاری هزار و ۳۵0 

میلیارد تومان برنامه ریزی کرده ایم.
وی با اشاره به اینکه برای تحقق این اهداف در مجموعه 
استانی  حمایت های  نیازمند  کشاورزی  جهاد  سازمان 
اقدامات  گذشته  سال   6 طی  داشت:  اظهار  هستیم، 
مختلفی در سازمان جهاد کشاورزی انجام شده است که 
ازجمله آن ها می توان به توسعه و ارتقاء ماشین آلات اشاره 
کرد که منجر به اضافه شدن 10 هزار تنی محصولات تولیدی 
شد. حاجی رضا افزود: همچین ایجاد، توسعه و نوسازی 
واحدهای صنایع تبدیلی و تکمیلی بخش کشاورزی نیز 

منجر به افزایش ۵ هزار تنی تولیدات شد.
وی ادامه داد: تکمیل و توسعه واحدهای زنجیره تولید، 
اصلاح نژاد دام، طیور و زنبور عسل نیز ۷ هزار تن افزایش 

تولیدات را به همراه داشته است.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

48 پروژه در بخش کشاورزی قم در حال اجراست

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم خبرداد:
برگزاریدومینسالگردشهادت
دانشمندهستهایفخریزاده

مدیــرکل ارتباطــات و امور بین الملــل شــهرداری قم از 
برگزاری مراســم دومین سالگرد شهادت محسن فخری 
زاده بــا همــکاری شــهرداری در قــم خبــر داد. مهــدی 
کلانترزاده در گفت وگویی با اشــاره به فرارســیدن دومین 
سالگرد شهادت شهید هسته ای، شهید محسن فخری 
زاده اظهار داشــت: برگزاری بزرگداشــت شهدا و معرفی 
اســطوره های علمی و انقلابی شــهر به نسل جدید، یکی 
از مهم ترین رســالت های ما به عنوان مســئولان فرهنگی 
شــهر است. وی از برگزاری مراسم دومین سالگرد شهید 
فخری زاده دانشمند هسته ای و فرزند قم خبر داد و افزود: 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم  خبرداد:
انتخابهشتاثربرایاجرا

درجشنوارهتئاترقم
 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: هشت 
اثر برای اجرا در بیست و سومین جشنواره تئاتر قم برگزیده 
شده و روی صحنه می روند.  امیرعلی عموزاده روز شنبه 
در نشست خبری بیست و سومین جشنواره استانی تئاتر 
قم اظهار داشــت: دبیرخانه این جشنواره اواخر تیرماه در 
قم شکل گرفت و دبیری آن به اصغر نوبخت از فعالان تئاتر 
قم ســپرده شــد و دبیرخانه آن نیز در تالار فرهنگ و هنر 
قم شکل گرفت. وی بیان کرد: با اولین فراخوان جشنواره 
در گام اول ۴۳ اثر به دبیرخانه رسید، ۲۶ اثر مورد انتخاب 
هیات بازخوان قرار گرفت و ۱۸ اثر شروع به فعالیت برای 

رئیس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ا ی سلفچگان خبرداد:

احداثپارکینگهایاضطراری
دربزرگراهقم-راهجرد

بــه گــزارش روابــط عمومــی اداره کل راهــداری و حمل 
ونقــل جاده ای اســتان قم، رئیــس اداره راهــداری وحمل 
ونقل جاده ای ســلفچگان از عملیاتی شدن طرح احداث 
پارکینگ های اضطــراری دربزرگراه قم- راهجرد خبرداد. 
حامد قنبــری درتوضیحی تکمیلی درخصــوص این خبر  
اظهارداشــت: بی تردید بزرگراه راهجرد- ســلفچگان، از 
مهمترین کریدورهای جاده ای کشــور است که نقشی بی 
بدیل درارتباط ۱7 اســتان با مرکز کشور دارد. وی ترافیک 
این محور را ترکیبی و چشمگیر خواند و افزود: از مهمترین 
عوامــل کاهنده حوادث جــاده ای درســطح محورهایی با  2

8

8

8

رهبر معظم انقلاب در دیدار جمعی از بسیجیان: 

مذاکره، مشکل ما با آمریکا را حل نمی کند
برجام 2 و ۳ یعنی رها کردن حضور منطقه ای و تولید سلاح های راهبردی بود 

حواس مسئولان کشور باید به مسائل اطراف کشورجمع باشد 
هیچ ایرانی باغیرتی حاضر نیست دائم به آمریکا باج بدهد 

امروز مهم ترین شیوه ی دشمن جعل و دروغ پردازی است
بچه های تیم ملی چشم ملت ما را روشن کردند
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تشکیل یگان های
 جنگ سایبری

عملیات سایبری و آمادگی هایی که برخی کشورها 
رقابت  که  است  امر  این  نشان دهنده  کرده اند  کسب 

تسلیحات سایبری آغاز شده است. این موضوع نشان دهنده عمق ورود فضای سایبری 
به عملکردهای راهبردی دولت ها است. این مسئله همچنین نشان می دهد که چنین 

حملاتی بسیار راهبردی هستند و احتمالًا در مرکز امنیت ملی هر کشور قرار دارند.
حملات سایبری می توانند اهداف متعددی داشته باشند، هرچند همگی خطری 
واحد برای منافع اقتصادی دولت ها ایجاد می کنند. معروف ترین نوع حمله، اقتصاد 
یک دولت را هدف قرار می دهد و یا تلاش می کند بانک و حساب هایش را مورد سرقت 
قرار دهد. فضای سایبری و پیچیدگی به سرعت رو به افزایش آن به یکی از مهم ترین 
ابزار تنش های آینده که قادرند در بسیاری از جهات اثربخش باشند تبدیل شده است. 
راهبردهای مدرن نظامی به ارتش های هوشمند مبتنی بر کیفیت و نه کمیت بها 
می دهد. به بیان دیگر نیروهایی مهم تر هستند که بر فناوری پیشرفته و توان دست یافتن 

به بیشترین دستاورد با کمترین منابع مبتنی باشند.
این شرایط بسیاری از کشورها را بر آن داشته پیشرفت های جهانی در این زمینه را 
دنبال کنند و خود را برای رویارویی با چالش های جدید از طریق تحکیم ابزار پدافند 
سایبری آماده سازند. دولت های مدرن و ارتش های پیشرفته اقدامات خود را بر فضای 
سایبری متمرکز کرده اند. این فضا برای تقویت آنها به کار گرفته شده است اما هنوز دارای 

نقاط آسیب پذیری است.
برای نمونه زیرساخت های حیاتی دولت ها )مثل برق، آب و حمل و نقل(، فرماندهی 
نظامی، شبکه های کنترل و فناوری های جدید جنگ همگی به فضای سایبری 

وابسته اند.
رقابت رو به جلو میان کشورها برای تشکیل ارتش سایبری و رویارویی با این چالش 
شایان توجه است. برخی کشورها موفق شده اند توانایی فائق آمدن بر حملات سایبری 
تهاجمی را به دست آورند در حالی که بیش از 100 کشور یگان های جنگ سایبری 

تشکیل داده اند.
تحلیل ها در رابطه با دولت های عربی نشان می دهد در این زمینه تلاش های مختلفی 
صورت پذیرفته، که بخش اعظم آن محرمانه بوده است، و نشانه هایی وجود دارد که 
نشان می دهد مراکش در این زمینه از مابقی کشورها پیشرفته تر است. کشورهای حوزه 
خلیج فارس همچنین در بهره برداری از این حوزه فعالیت کرده اند چرا که پیشرفت 
توانایی ایران برای آنها خطرساز است و ایران آماده است از توانایی خود جهت بسط تفکر 
ایدئولوژیک خود علیه کشورهای عربی بهره ببرد. مفسرین مسائل منطقه می گویند بعید 

نیست که همین موضوع در پس تحولات اعراب در زمینه فضای سایبری مستتر باشد.
در حال حاضر بسیاری از کشورها حملات سایبری تهاجمی را تحت لوای جاسوسی 
یا آماده سازی جنگی آغاز کرده اند. اقداماتی چون کار کردن با شبکه های برق جهت از 
کار انداختن آن ها در هنگامه جنگ، ایجاد بی ثباتی و بالا بردن احتمال سرایت بحران 
فرای فضای سایبری و به درون جهان واقعی از جمله این تلاش ها هستند. چنین 
عملیات هایی تنها به دولت ها محدود نمی شوند. افراد، گروه ها و سازمان ها هم می توانند 
این کار را انجام دهند. حملات سایبری می توانند به نوعی اعتراض مبدل شوند، همان 
طور که در مورد گروه انانیموس )هکرهای گمنام( دیده شد. این موضوع نشان دهنده 
عمق ورود فضای سایبری به عملکردهای راهبردی دولت ها است. این مسئله همچنین 
نشان می دهد که چنین حملاتی بسیار راهبردی هستند و احتمالًا در مرکز امنیت ملی 

هر کشور قرار دارند.

معاون محیط زیست طبیعی سازمان حفاظت محیط  زیست کشور:

تالاب شکارممنوع مره قم به پناهگاه 
حیات وحش ارتقاء یابد 

معاون محیط زیست طبیعی سازمان حفاظت محیط  زیست کشور از تالاب شکار 
 ـگرمسار بازدید کرد و گفت: حقیقتا حضور دسته های بزرگ  ممنوع مره در جاده قم 
پرندگان مهاجر در این تالاب در دل کویر، بسیار ارزشمند بوده و با توجه به ظرفیت 
های عظیم زیست محیطی در این منطقه، سطح حفاظتی آن می تواند به پناهگاه 
حیات وحش ارتقاء یابد.  حسن اکبری معاون محیط زیست طبیعی سازمان حفاظت 
محیط  زیست کشور در سفر یک روزه به شهر مقدس قم، ضمن زیارت بارگاه ملکوتی 
حضرت فاطمه معصومه)س( و مزار مطهر شهدای گمنام، از منطقه حفاظت شده 
پلنگ دره، تالاب شکار ممنوع مره، موزه تاریخ طبیعی اداره کل و باغ پرندگان شهرداری 
قم بازدید کرد. وی در بازدید از موزه تاریخ طبیعی استان قم با اشاره به ظرفیت های 
علمی و آموزشی در این مکان فرهنگی، بر ضرورت تجهیز، توسعه و بهسازی آن تأکید 
کرد و گفت: امکانات و اعتبارات لازم برای بهره مندی هرچه بیشتر شهروندان از موزه 
تاریخ طبیعی اختصاص خواهد یافت. معاون محیط زیست طبیعی سازمان حفاظت 
محیط زیست کشور همچنین با حضور در باغ پرندگان شهرداری قم، تصریح کرد: 
ضمن رعایت تمامی ضوابط و مؤلفه های زیست محیطی در باغ پرندگان و انجام حمایت 
های لازم، باید از ظرفیت های آموزشی آن نیز برای فرهنگسازی به ویژه برای کودکان و 
دانش آموزان استفاده شود. وی همچنین در بازدید از منطقه حفاظت شده پلنگ دره، 
از افزایش جمعیت حیات وحش در این منطقه ابراز خرسندی کرد و گفت: اداره کل 
محیط زیست باید همه توان خود را برای حفظ و حراست از گونه های ارزشمند گیاهی 
و جانوری در منطقه پلنگ دره به کار بگیرد. اکبری تجدیدنظر در زون بندی منطقه 
حفاظت شده پلنگ دره را نیز برای حفاظت حداکثری از این منطقه راهگشا دانست و 
گفت: باید برای پیشگیری از شیوع طاعون نشخوارکنندگان در منطقه و عدم چرای بی 
رویه و شناسایی تمامی گونه های منطقه پلنگ دره برنامه ریزی لازم انجام شود. وی در 
 ـگرمسار بازدید کرد و گفت: حقیقتا حضور  پایان از تالاب شکار ممنوع مره در جاده قم 
دسته های بزرگ پرندگان مهاجر در این تالاب در دل کویر، بسیار ارزشمند بوده و با توجه 
به ظرفیت های عظیم زیست محیطی در این منطقه، سطح حفاظتی آن می تواند به 
پناهگاه حیات وحش ارتقاء یابد. معاون سازمان حفاظت محیط زیست بر ضرورت احیاء 
و حفظ حقابه های زیست محیطی تالاب ها و رودخانه های استان قم تأکید کرد و گفت: 
ضمن راه اندازی پاسگاه محیط بانی در این منطقه، می توان با ایجاد سایت پرنده نگری 
و استفاده از ظرفیت بخش خصوصی، برای حفاظت هرچه بهتر از تالاب مره اقدام کرد.

 
سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس:

جهان امروز وارد بازی سیاسی
 با ورزش شده است

 سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی گفت: تصمیمی که بعد از 
تحولات روسیه و اوکراین در مورد حذف روسیه از جام جهانی گرفته شد به صورت شفاف 

نشان داد که جهان امروز وارد یک بازی سیاسی با ورزش شده است. 
انقلاب  پیروزی  با  داشت:  بیان  سیاست  و  ورزش  رابطه  مورد  در  راستینه  احمد 
شکوهمند اسلامی پیام روشن »دیانت ما عین سیاست ماست« در عرصه جهانی 

طنین افکن شد، این پیام همه ابعاد زندگی بشر و تمام مولفه های فرد را در بر می گیرد.
سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس، ورزش را جزیی از زندگی بشر خواند و گفت: 
در دنیای امروز همه آنهایی که به دروغ می گویند سیاست در ورزش ورود نمی کند 
سیاست های خود را در قالب ورزش در ابعاد مختلف بر جهان تحمیل می کنند. نماینده 
مردم شهرکرد با اشاره به حذف روسیه از جام جهانی 2022 قطر بیان داشت: تصمیمی 
که بعد از تحولات روسیه و اوکراین در مورد حذف روسیه از جام جهانی گرفته شد به صورت 
شفاف نشان داد که جهان امروز وارد یک بازی سیاسی با ورزش شده است. راستینه 
تصریح کرد: متاسفانه برخی از سلبریتی های ورزشی و بازیکنان بدون شناخت دقیق از 
حوزه رسانه و واقعیت های سیاسی، فرهنگی و اجتماعی جامعه مواضعی را در فضای 
مجازی اعلام می کنند که عملا این مواضع به رسانه های معاند و معروفی که معمولا بنگاه 
شایع پراکنی و دروغ پردازی پدیده های اجتماعی و سیاسی جمهوری اسلامی هستند، 
پیام مثبت می دهد، این بدین معناست که برخی ورزشکاران یا شناخت درستی نسبت 
به پدیده های سیاسی و اجتماعی ندارند و یا برخی از آنها با شناخت این اقدام را انجام 
می دهند که باید دقت بیشتری در این حوزه انجام شود. وی اضافه کرد: فرهنگ ورزشی 
ایران، منبعث از آرمان های بلند انقلاب اسلامی است و تبعیت ورزشکاران و قهرمانان از 
این آرمان حداقل انتظاری است که از جامعه ورزشی کشور می رود. سخنگوی کمیسیون 
فرهنگی مجلس بیان داشت: تمکین نسبت به آرمان های نظام مقدس جمهوری 
اسلامی و تلاش برای انعکاس صدای ملت با حضور جوانمرادنه و فرهنگ ساز در عرصه 

های ورزشی پیام روشنی است که قهرمانان کشورمان به جهان مخابره می کنند.

اخبار

رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس :

علت مماشات با اغتشاشگران
 خنثی کردن توطئه دشمن است 

رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس با بیان اینکه دشمنان گمان می کردند اگر به 
اغتشاشگران سلاح بدهند، جمهوری اسلامی هم دست به اسلحه می شود، گفت: اگر 
مسئولان انتظامی، امنیتی و بسیج با اغتشاشگران مماشات می کنند، بر اساس برنامه 

خنثی کردن توطئه دشمن است.
وحید جلال زاده در همایش یادواره شهدای دهقان ویلا واقع در مسجد امام حسن 
مجتبی )ع( کرج با بیان اینکه برخی از مردم حزب الله پیام می دهند که مماشات 
بس است، چرا بسیجی باید به دست اراذل کشته شوند به سومین نکته مطرح در این 
جلسه مذکور اشاره کرد و گفت: سومین موضوعی که عنوان شده اینکه از مدارای 
جمهوری اسلامی در خیابان شوکه شدیم، آن ها خیال می کردند اگر خشونت را در 
خیابان افزایش دهند و قمه و قداره و کلاش و هفت تیر به دست اغتشاش گران دهند، 
جمهوری اسلامی هم دست به اسلحه می شود. آن ها می خواستند ۳ تا ۴ هزار نفر در 
روز های گذشته کشته بگیرند. درست است که ما شهدایی را تقدیم کردیم و این برای 
ما سخت است، اما اصل انقلاب از همه چیز بالاتر است. مسئولین امر هم مماشات 
نمی کنند بلکه با برنامه توطئه دشمن را خنثی می کنند. خیال نکنید به بسیجی و 
نیرو های انتظامی سلاح نمی دهیم، یک برنامه و دور اندیشی داریم که اجازه ندهیم 
دشمن به دست ما کُشته سازی کند البته پاسخ تجزیه طلب دموکرات و کومله یا داعش 
جداست. ما پاسخ تجزیه طلب و ضد انقلاب را به نحو احسن می دهیم و نیروی زمینی 
سپاه هم چندین نوبت مقر ها و پایگاه دشمن را در اقلیم کردستان مورد هدف قرار داد 

تا پاسخ آن ها داده شود.
جلال زاده تصریح کرد: مدارا و این رواداری نیرو های انتظامی و امنیتی و بسیج بر 

اساس برنامه است که نگذاریم دشمن در هدفش موفق شود.
وی افزود: معترضین دنبال توقف پیشرفت جمهوری اسلامی ایران هستند. رهبر 
معظم انقلاب نیز در میان مردم اصفهان فرمودند که »چالش امروز ما چالش پیشرفت 
و توقف است«. این یعنی امروز چالش ما حجاب، بی حجابی، امنیت، حقوق بشر و 
و توقف است. ما  امروز نظام مقدس ما پیشرفت  مسائل هسته ای نیست، چالش 
دنبال سرعت گرفتن پیشرفت و دشمن دنبال متوقف کردن ماست. از جمله اهداف 
اغتشاشات اخیر که در سرویس های جاسوسی بیگانه طراحی شده بود هم گرفتن 

سرعت ما بود.
رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس با اشاره به مشکلات امروز کشور در حوزه اقتصاد 
گفت: رهبر معظم انقلاب فرمودند که »دهه 90 دهه خوبی به لحاظ اقتصادی برای ما 
نبود«. متاسفانه مسئولان و مدیرانی که غرب را باور کرده بودند و می پنداشتند پیشرفت 

کشور از مسیر غرب عبور می کند، امروز جزء مدعیان انقلاب هستند.
 

میرتاج الدینی نماینده مردم تبریز :

باید در شیوه های حکمرانی کشور 
اصلاحاتی انجام شود

نماینده مردم تبریز در مجلس با اشاره به اینکه باید در شیوه های حکمرانی کشور 
اصلاحاتی انجام شود، گفت: باید با جوانان و نوجوانان برای مقابله با القائات منفی 

دشمن گفتگو کنیم.
حجت الاسلام سید محمدرضا میرتاج الدینی، با اشاره به اینکه حتماً باید در شیوه های 
حکمرانی کشور اصلاحاتی انجام شود، اظهار داشت: این اصلاحات باید در موضوعات 
مختلف، برخاسته از درون نظام اسلامی و مبتنی بر اصول و مبانی نظام اسلامی باشد.

وی بیان کرد: امام خمینی )ره( مولفه هایی را برای حکمرانی خوب برشمردند که باید 
توصیه های ایشان را مورد توجه قرار دهیم. علاوه بر این، مقام معظم رهبری همواره در 
فرمایشات خود جامعه را به سمت پیشرفت و تعالی تمدن اسلامی دعوت کرده اند که 

باید در مقام عمل به رهنمودهای ایشان توجه جدی شود.
نماینده مردم تبریز در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: هر گونه اصلاح در امور 
جامعه باید به گونه ای باشد که در آن هم اصول و ارزش های نظام اسلامی مورد توجه 

قرار گیرد و هم مطالبات مردم مورد توجه باشد تا منجر به رضایتمندی آنان شود.
میرتاج الدینی با اشاره به اینکه مقوله عدالت باید در اصلاحات نظام حکمرانی مدنظر 
قرار گیرد، ادامه داد: در نظام جمهوری اسلامی عدالت مسئله ای مهم است، اما باید 
حرکت ما در مسیر عدالت جدی تر و سریع تر باشد، به طوری که مردم آن را در زوایای 
زندگی خود احساس کنند. وی با بیان اینکه اصلاحات جامعه باید مبتنی بر ارزش های 
اسلامی و انقلابی باشد، تصریح کرد: ما باید با جوانان و نوجوانان که برخی از آنان 
تحت تأثیر القائات رسانه های بیگانه قرار گرفتند و در جنگ نرم و شناختی مورد هدف 

دشمنان هستند، با شیوه روشن گرانه و با تکیه بر مبانی جهاد تبیین گفتگو کنیم.
نماینده مردم تبریز در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه جوانان و نوجوانان 
و  توانمندی ها  درباره  درست،  تبیین  با  باید  ما  گفت:  هستند،  نظام  سرمایه های 
دستاوردهای انقلاب اسلامی با نسل جدید صحبت کنیم و باید به گونه ای با آنان رفتار 

و گفتگو شود که بتوانیم جلوی القائات منفی دشمن را بگیریم.
 

 رئیس جمهور در نشست شورای عالی استاندارد:

بدون ملاحظه از تولید کالای بی کیفیت 
جلوگیری کنید 

رئیس جمهور با تأکید بر صیانت از اعتماد مردم به سازمان ملی استاندارد، گفت: 
این سازمان موظف است بدون کمترین ملاحظه و مسامحه ای از تولید یا توزیع کالای 

بی کیفیت و غیر استاندارد در کشور جلوگیری کند.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی، روز شنبه در نشست شورای عالی استاندارد، کیفیت 
کالا را یکی از موضوعات مهم در تولید کالا عنوان کرد و گفت: هدف مهم، کالای 
استاندارد تولید کردن است و علاوه بر مدیران مراکز تولیدی، سازمان استاندارد به عنوان 

یک مرجع حاکمیتی و دستگاه نظارتی، موظف است بر کیفیت کالا نظارت کند.
رئیس جمهور، دغدغه مردم برای استفاده از کالای استاندارد را نشانه اعتماد و 
اطمینان مردم به این سازمان دانست و تصریح کرد: سازمان ملی استاندارد، وکیل مردم 
برای نظارت بر ادای حقوق اجتماعی از جمله حق کیفیت، حق رضایت از خدمات، 
حق ایمنی، حق سلامت، حق محیط زیست سالم و حق کیفیت زندگی است و در 

همین باره از جانب دولت نیز مأموریت دارد.
رئیسی در ادامه، بر صیانت از اعتماد مردم به سازمان استاندارد، تأکید کرد و گفت: 
این سازمان موظف است بدون کمترین ملاحظه و مسامحه ای از تولید یا توزیع کالای 
بی کیفیت و غیر استاندارد در کشور جلوگیری کند و در انجام این مأموریت مهم، اصل 

بر کیفیت کالا باشد، نه تولیدکننده دولتی یا غیر دولتی آن.
رئیس جمهور اظهار داشت: اگر همه نهاد هایی که کار آن ها نظارت بر تولید در 
صنعت، کشاورزی و سایر بخش های دیگر است، از همه ضمانت های قانونی برای 
جلوگیری از تولید کالای بی کیفیت استفاده کنند، مردم نیز به استفاده از کالای ایرانی 

تولید داخل، بیشتر تمایل خواهند داشت.

در پی پیروزی تیم ملی فوتبال صورت گرفت :

دستور رئیس قوه قضاییه برای ارائه ارفاقات 
قانونی به زندانیان 

 رئیس قوه قضاییه در پی عنایت پروردگار و پیروزی شورانگیز و بازی غیرتمندانه 
ملی پوشان تیم ملی فوتبال کشور و شعف و شادمانی پدید آمده در سراسر ایران اسلامی 

دستور داد تا از ارفاق های قانونی برای آزادی زندانیان استفاده شود. 
به گزارش ایرنا از مرکز رسانه قوه قضاییه، حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین 
محسنی اژه ای در پی پیروزی شورانگیز و بازی غیرتمندانه ملی پوشان تیم ملی فوتبال 
در برابر تیم ملی فوتبال کشور ولز و شعف و شادمانی پدید آمده در سراسر ایران اسلامی 
و تجلی و تبلور روح جمعی و اتحاد و همبستگی ملی به مراجع و مراکز ذیربط قضایی 
دستور داد به شکرانه عنایت پروردگار و مسرت و سرور ملی حاصل از ظفرمندی تیم ملی 
فوتبال جمهوری اسلامی ایران، نسبت به آن دسته از زندانیان که شرایط بهره مندی از 
ارفاقات قانونی را دارا هستند، نهایت مساعدت و معاضدت انجام گیرد و مقدمات آزادی 

و بازگشت آنها به آغوش گرم خانواده  در اولین فرصت ممکن فراهم شود.
البته در دستور رئیس دستگاه قضا تصریح شده که بدیهی است کسانی که در 
قضایای اخیر مرتکب جنایت شده و مدافعان امنیت مردم را شهید و مجروح کردند و 
اموال مردم را به آتش کشیدند و قرآن را سوزاندند، قابل اغماض و بخشش نیستند و 
تاکید ریاست قوه قضاییه این است که برای عناصر و مسببان اصلی اغتشاشات اخیر، 

هیچ جای ارفاق وجود ندارد.

رهبر معظم انقلاب اسلامی با تاکید بر اینکه هیچ ایرانی باغیرتی حاضر نیست دائم 
به آمریکا باج بدهد، گفتند:مذاکره با آمریکا مشکلی را حل نمی کند و تنها در صورت 
باج دادن در همه مسائل اساسی و عبور از همه خطوط قرمز است که آمریکا مانند دوره 

پهلوی دیگر کاری با کشور ندارد. 
رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح روزشنبه در دیدار صدها نفر از بسیجیان، تشکیل 
بسیج را از مهمترین و بزرگترین ابتکارات امام خمینی خواندند و با ذکر گوشه هایی از 
برکات حضور بسیج در میدان های مختلف چهل سال اخیر تأکید کردند: بسیج در 
جایگاه و شأنی بالاتر از یک سازمان نظامی،  و در واقع یک فرهنگ و تفکر و گفتمان 

است که ظرفیت دارد کشور را در حرکت عظیم ملت، با گام های بلند به پیش ببرد.
حضرت آیت الله خامنه ای با بیان تحلیل کلان از جایگاه بسیج در جغرافیای سیاسی 
دنیای اسلام و شکست نقشه راهبردی امریکا در مقابل ملت ایران، و لزوم فهم دقیق 
بسیج از عرصه کارزار وسیع ایران با آمریکا، گفتند: امروز مهمترین شیوه بدخواهان 

ایران، جعل و دروغ پردازی است تا با تسلط بر مغزها، اهداف خود را محقق کند.
در این دیدار که به صورت زنده در اجتماعات بسیجیانِ سراسر کشور به مناسبت روز 
بسیج دریافت می شد، رهبر انقلاب اسلامی، تبدیل تهدیدها به فرصت را از مَلَکات 
خدادادیِ امام خمینی برشمردند و گفتند: امام در آذر ۵8 چند هفته پس از تسخیر لانه 
جاسوسی و بعد از تهدیدهای امریکایی ها، به جای اینکه مثل رؤسای غالب کشورها از 
این تهدیدها بترسد، با تأکید بر ضرورت وجود 20 میلیون بسیجی در کشور، ملت را با 

یک بسیج عمومی وارد میدان کرد.
ایشان با اشاره به بیانیه والا و شیوای امام در آذر 1۳6۷ یعنی 9 سال پس از تشکیل 
بسیج و استفاده ایشان از تعابیر عجیب و ادبیات فاخر در مدح بسیج، افزودند: بسیج 
به گونه ای عمل کرد که امام خمینی در آن بیانیه مانند پدری که به فرزندانش عشق 
می ورزد، بسیج را مدرسه عشق و مکتب شاهدان و شهیدان گمنام می خوانَد و با وجود 
برخورداری از عظمتی که دنیا و تاریخ را تکان داد، بسیجی بودن را افتخار خود بر 

می شمرد و دست یکایک بسیجیان را می بوسد.
رهبر انقلاب، مخاطب بیانیه سرشار از عشق و ارادت امام را همه بسیجیانِ گذشته 
و حال و آینده دانستند و افزودند: امام در همین بیانیه، بسیج دانشجو و طلبه را اعلام 
می کند که نشان می دهد بسیج در نگاه امام فقط مربوط به میدان نظامی نیست بلکه 

بسیجی باید در همه میدانها از جمله عرصه علم دین و علم مادی حضور داشته باشد.
حضرت آیت الله خامنه ای حضور بسیج در دفاع مقدس را حضوری بسیار کارآمد، 
گره گشا، درخشان و موفقیت در آزمونی پُر شکوه خواندند و افزودند: با وجود این، 
جایگاه بسیج بالاتر از یک سازمان نظامی است و در حقیقت بسیج یک فرهنگ و 

گفتمان و تفکر است.
»خدمت  به  بسیجی،  فرهنگ  ویژگی های  تبیین  در  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
بی تظاهر و بی توقف به اجتماع و کشور« اشاره کردند و گفتند: بسیجی بدون داشتن 
حتی انتظار تشکّر، وارد میدان جهاد و خدمت می شود و خطرات آن را به جان می خرد.

در قضایای اخیر، بسیجیان مظلومانه در عرصه بودند 
هنگامه  در  دشوار  و  سخت  تلاش  به  خدمات،  این  از  مصادیقی  بیان  در  ایشان 
بلاهای طبیعی از جمله سیل، به جان خریدن خطر ابتلا به کرونا و مرگ برای نجات 
جان بیماران و حضور خستگی نشناس با شیوه های ابتکاری در گسترش کمک های 
مؤمنانه، اشاره کردند و افزودند: جوانان برخوردار از فرهنگ بسیجی در محیطهای علم 
و دانش نیز، افتخارات بسیاری آفریدند که شهدای هسته ای و مرحوم کاظمی آشتیانی 

بنیانگذار مؤسسه رویان از جمله آنان هستند.
رهبر انقلاب حضور بی محابا، دلاورانه و با همه توان در میدانهای مقابله با دشمن را از 
دیگر جلوه های فرهنگ و تفکر بسیجی خواندند و گفتند: فرهنگ بسیجی، فرهنگ 
مجاهدان گمنام است که بدون چشم داشت و با خطرپذیری، از همه وجود خود برای 
خدمت به کشور مایه می گذارند و برای رهایی بخشیدنِ دیگران مظلوم واقع می شوند، 
همچنانکه در قضایای اخیر، بسیجیان مظلومانه در عرصه بودند تا ملت در مقابلِ 

اغتشاشگران و عناصر غافل یا مزدور دچار مظلومیت نشود.
حضرت آیت الله خامنه ای »پرهیز کامل از نا امیدی در هر شرایط« را از ویژگی های 
مهم فرهنگ بسیجی دانستند و افزودند: برخلاف برخی سخنان روشنفکری، انقطاع 
نسلی در بسیج وجود ندارد و بسیجیان نوجوان و جوانِ امروز با وجود اینکه امام و دفاع 
مقدس را ندیده اند همچون دهه شصتی ها با همان روحیه در میدان کار و تلاش و جهاد 

هستند.
ایشان ظرفیت کشور برای »پرورش بسیج و تربیت رویش های نو به نو« و ظرفیت 
بسیج برای »توسعه و پیشرفت کشور« را دو واقعیت ممتاز برشمردند و با اشاره به وجود 
روحیه بسیجی و شجاعت و نهراسیدن از ورود به میدان در نسل های پیشین ملت ایران 
گفتند: در حکومت طاغوت این روحیه به دست بیگانگان یا حکومت های فاسد سرکوب 

می شد.
رهبر انقلاب افزودند: با توجه به معنای حقیقی بسیجی، اشخاصی همچون شیخ 
محمد خیابانی، محمد تقی پسیان، میرزا کوچک خان جنگلی، آقا نجفی و حاج آقا 
نورالله، آسیدعبدالحسین لاری و رئیسعلی دلواری را هم می توان به نوعی بسیجی 

نامید.
جایگاه بسیج فراتر از مقابله با اغتشاشات اخیر است 

حضرت آیت الله خامنه ای، پیروزی انقلاب را باعث آزاد شدن روحیه و فرهنگ بسیجی 
دانستند و گفتند: انقلاب با دادن امید، روحیه ضداستعماری و ضداستبدادی را در 
ملت آزاد کرد و در پرتو حضور امام خمینی که به ملت روح و جان می داد استعداد 
فرهنگ و تفکر بسیجی شکوفا شد. ایشان کتابها و شرح حال شهیدان بسیجی در دفاع 
مقدس را حاوی مطالب حیرت انگیز خواندند و افزودند: عظمت آن بزرگانِ میدان نبرد، 

در حالی که یک بسیجی ساده بودند،  انسان را متحیر می کند.
حضرت آیت الله خامنه ای، امتداد بسیج در جهان اسلام را یکی دیگر از برکات بسیج 
دانستند و تأکید کردند: به لطف خداوند این یادگار امام، امروز در کشور و جهان اسلام 

فعال است و در آینده هم باقی خواهد ماند و ثمرات آن دیده خواهد شد.
ایشان با یادآوری تعبیر امام در مورد بسیج که آن را براساس آیات قرآنی »شجره ای 
طیبه« خوانده بودند که ثمرات شیرین خود را در هر دوره ای بروز می دهد، افزودند: 
نشان دادن نوزایی و زنده بودن انقلاب، پیشرفت کشور به برکت کار جهادی و بی توقع، 
و  بگیرد  شکل  بسیج  روحیه  با  که  فعالیتی  هر  در  معنویت  عنصر  شدن  برجسته 
آرمان گرایی در کنار عمل گرایی از جمله برکات روحیه بسیجی است که این روحیه باید 

در جامعه حفظ شود و دچار آفت مغرور شدن نشود.
حضرت آیت الله خامنه ای در ادامه به تحلیل جایگاه بسیج در جغرافیای سیاسی 
دنیای اسلام پرداختند و گفتند: جایگاه بسیج را باید فراتر از مسائل روزمره و مقابله با 

اغتشاشات اخیر دانست.
ایشان با بررسی چرایی رویکرد ویژه استعمار به منطقه غرب آسیا افزودند: استعمار 
غرب که در ابتدا اروپا مظهر آن بود و سپس امریکا، توجه خاص و ویژه ای به منطقه ما 
داشته و دارد زیرا منطقه غرب آسیا مرکز عمده نفت و انرژی و منابع طبیعی و چهار راه 
ارتباطی شرق و غرب است و بر همین اساس رژیم جعلی و غاصب صهیونیستی در این 
منطقه پایه گذاری شد تا غرب در منطقه غرب آسیا برای غارت منابع و ایجاد جنگ و 

تفرقه انگیزی، پایگاه داشته باشد.
رهبر انقلاب با تأکید بر اینکه مهمترین و حساس ترین نقطه در منطقه راهبردی غرب 
آسیا، ایران است،  خاطرنشان کردند: بر همین اساس، در ابتدا انگلیسی ها و سپس 
امریکایی ها سرمایه گذاری ویژه ای بخصوص برای مزدور پروری در ایران کردند، تا سلطه 

کامل داشته باشند.
حضرت آیت الله خامنه ای در تشریح سلطه و فشار امریکایی ها بر ایران و حاکمان قبل 
از انقلاب گفتند: این فشار به گونه ای بود که در خاطرات رجال سیاسی دوران پهلوی 
ذکر شده، حتی محمدرضا پهلوی از باج خواهی های فزاینده امریکا گله مند بود اما 

جرأت به زبان آوردن نداشت.
ایشان با اشاره به پیروزی انقلاب اسلامی در نقطه کانونی سلطه استعمار غرب در 
منطقه غرب آسیا گفتند: وقوع انقلاب، ناگهان چُرت استعمارگران را پاره، و ضربه ای 

مهلک، گیج کننده و غافلگیرانه به سیاستهای استعماری در جزیره اَمن آنها وارد کرد.

رهبر انقلاب با تأکید بر اینکه انقلاب اسلامی سدّ مستحکمی در مقابل حضور آمریکا 
و غرب در منطقه شد و هویت جدیدی را به وجود آورد، خاطرنشان کردند: انقلاب 
اسلامی،  هویت وابستگی کشور را تبدیل به »هویت استقلال و استحکام و روحیه روی 
پای خود ایستادن و از موضع قدرت حرف زدن و باج ندادن«، کرد و این تفکر طبعاً در 

ایران منحصر نماند و در منطقه اثر گذاشت.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به مباحث مربوط به صدور انقلاب در اوایل پیروزی 
انقلاب اسلامی گفتند: من در همان سال های ابتدایی انقلاب در نماز جمعه گفتم، 
انقلاب همچون بوی گل و هوای بهاری است که خودش در فضا پیچیده می شود و 
همه آن را استشمام می کنند و کسی نمی تواند جلوی آن را بگیرد به همین علت انقلاب 
اسلامی بطور طبیعی، مردم منطقه را دگرگون و آنها را بیدار کرد بنابراین غربی ها و به 
ویژه امریکایی ها باید به فکر علاج می افتادند زیرا نهال انقلاب سلطه آنها بر ایران را از بین 

برده و منطقه را دچار تزلزل کرده بود.
حضرت آیت الله خامنه ای مهمترین مشکل غرب برای مقابله با نظام اسلامی در 
ابتدای پیروزی انقلاب را حضور مردم و نیروهای انقلابی در صحنه دانستند که تبلور 

عینی آن شکست صدام و حامیان غربی او در هشت سال دفاع مقدس بود.
روایت شکست نقشه منطقه ای آمریکا با پرچمداری حاج قاسم سلیمانی

 رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به طراحی آمریکاییها که حدود 1۵ سال قبل به وسیله 
شخصیت های برجسته این کشور افشا شد، گفتند: طراحی آنها این بود که شش کشور 
عراق، سوریه، لبنان، لیبی، سودان و سومالی را ساقط کنند تا در نهایت، امتداد و عمق 
راهبردی ایران در منطقه از بین برود و با تضعیف کشور،  در نهایت خود نظام جمهوری 

اسلامی ایران ساقط شود.
حضرت آیت الله خامنه ای خاطرنشان کردند: اما تفکر و امتداد انقلاب اسلامی در سه 
کشور عراق، سوریه و لبنان کارکرد پیدا کرد و کار بزرگ و مهمی انجام شد که عبارت است 

از شکست آمریکا در این سه کشور.
ایشان با اشاره به شکست طراحی امریکا برای از بین بردن حزب الله و اَمل در لبنان 
و همچنین ناکامی در عراق و سوریه با وجود چندین هزار میلیارد دلار هزینه و هزاران 
ساعت کار فکری با به کارگیری صدها متفکر تأکید کردند: این نقشه و توطئه در منطقه، 
با نیروی عظیم و کارآمد جمهوری اسلامی خنثی شد و مظهر و پرچم این نیروی عظیم، 
شخصی به نام »حاج قاسم سلیمانی« بود، بنابراین اکنون مشخص می شود که چرا نام 
»حاج قاسم« تا این حد برای مردم ایران، محبوب و برای دشمنان، تا این حد ناراحت 

کننده است.
برجام ۲ و ۳ یعنی رها کردن حضور منطقه ای و تولید سلاح های راهبردی بود

 رهبر انقلاب، بسیجیان را به فهم و تحلیل کلان از این کارزار وسیع و پرهیز از محدود 
کردن دید خود به درگیری با چند عنصر ضدانقلاب توصیه کردند و گفتند: با این تحلیل 
کلان است که می توان فهمید علت اصرار دشمن بر برجام های 2 و ۳ چه بود که در 

داخل نیز عده ای لابدّ از روی غفلت حرف آنها را تکرار می کردند.
ایشان در این زمینه افزودند: برجام 2 یعنی ایران حضور منطقه ای خود را کاملًا رها 
کند و برجام ۳ یعنی ایران متعهد شود که هیچ سلاح راهبردی و مهم مانند موشک و 

پهپاد تولید نکند تا در مقابل تهاجم، دست خالی باشد.
حضرت آیت الله خامنه ای، حضور بسیج در کشور را سینه سپر کردن در مقابل 
چنین توطئه های بزرگی دانستند و خاطرنشان کردند: شما بسیجیان در این میدان 
نبرد، از حرم دفاع، و با داعشِ دست سازِ آمریکا مبارزه کردید و به دلاوران رزم آورِ لبنان و 

فلسطینی ها هر چه توانستید کمک کردید و باز هم کمک خواهیم کرد.
ایشان با تأکید بر اینکه میدان رزم بسیج چنین میدان وسیع و عمیقی است نه فقط 
مبارزه با چند اغتشاشگر خیابانی، افزودند: البته این به معنای صرف نظر کردن بسیج 
از مقابله با اغتشاشگران نیست چرا که آن مسئله نیز باید علاج، و هر اغتشاشگر و 
تروریستی مجازات شود اما بسیجی باید قدر خود و بسیج را بداند و محدود به کارهای 
جزیی نشود و بداند که اغتشاشگر نیز سرانگشت همان دستی است که در آن نقشه 

بزرگ شکست خورده و اینجا به میدان آمده است.
رهبر انقلاب اسلامی تأکید کردند: بسیج فراموش نکند که مبارزه و درگیری اصلی با 
استکبار جهانی است و این چند نفر، غافل یا جاهل یا بی اطلاع و دارای تحلیل غلط، 

و یا مزدور هستند.
هیچ ایرانی باغیرتی حاضر نیست دائم به آمریکا باج بدهد 

ایشان با ابراز تأسف از تحلیل های سست و بی مایه برخی افراد گفتند: بعضی از 
این افراد در روزنامه ها و فضای مجازی می گویند برای تمام کردن اغتشاشات باید 

»مشکل تان را با آمریکا حل کنید« و »صدای ملت را بشنوید«.
حضرت آیت الله خامنه ای با طرح این سؤال که »چگونه مشکل آمریکا با ایران حل 
می شود«، گفتند: این یک سؤال جدی و واقعی است و قصد دعوا نداریم. آیا مشکل با 

نشستن و مذاکره کردن و تعهد گرفتن از آمریکا حل می شود؟
ایشان با یادآوری مذاکرات الجزایر با آمریکایی ها در سال 1۳۵9 بر سر آزادی گروگانها، 
و تعهد آمریکا به آزاد کردن ثروتهای ایران و پرهیز از مداخله در امور داخلی ما، گفتند: ما 
همه گروگانها را آزاد کردیم اما آمریکا به تعهدات خود از جمله رفع تحریم ها و آزاد کردن 

ثروت های مسدود شده ملت عمل نکرد.
رهبر انقلاب، بدعهدی آمریکا در قضیه برجام یعنی برداشتن تحریم ها در مقابل 
کاهش فعالیت صنعت هسته ای را نمونه دیگری از بطلان حل مشکل با آمریکا از طریق 
مذاکره دانستند و افزودند: مذاکره، مشکل ما با آمریکا را حل نمی کند، بله باج دادن به 
آمریکا مشکل را حل می کند که البته به یک بار باج دادن هم قانع نیستند و هر بار باج 

جدیدی خواهند خواست.
ایشان در این زمینه افزودند: اول می گویند غنی سازی 20 درصد را تعطیل کنید، بعد 
غنی سازی ۵ درصد را، بعد کل صنعت هسته ای را، بعد تغییر قانون اساسی را مطالبه 
می کنند، بعد محبوس شدن پشت مرزها و خالی کردن دست ایران و تعطیلی صنایع 

دفاعی را.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه ممکن است یک نفر حتی جمهوری 
اسلامی را قبول نداشته باشد اما هیچ ایرانی با غیرتی حاضر نیست چنین باج هایی 
را بدهد، گفتند: بنابراین مذاکره با آمریکا مشکلی را حل نمی کند و تنها در صورت باج 
دادن در همه مسائل اساسی و عبور از همه خطوط قرمز است که آمریکا مانند دوره 
پهلوی دیگر کاری با کشور ندارد. اما آیا مردم برای این شیوه، انقلاب کردند و این همه 

شهید دادند؟
ایشان در مقابل تجویز دیگر برخی مدعیان مبنی بر »شنیدن صدای ملت« خاطرنشان 
کردند: صدای رعدآسای ملت، امسال در 1۳ آبان بلند شد؛ آیا آن را شنیدید؟ شما 
بشنوید صدای ملت را. آن جمعیت عظیم و بیش از 10 میلیونی در تشییع شهید 
سلیمانی صدای ملت بود. امروز تشییع شهدا در شهرهای مختلف و شعارهای مردم 

علیه تروریسم و اغتشاشگر صدای ملت است. شما صدای ملت را نمی شنوید؟
امروز مهم ترین شیوه ی دشمن جعل و دروغ پردازی است

رهبر انقلاب در بخش پایانی سخنانشان به بیان چند توصیه به بسیجیان پرداختند: 
»بسیجی بمانید و روحیه و ایمان بسیجی را در خود حفظ کنید«، »قدر خود را بدانید 
البته خاصیت بسیجی تفاخر نکردن است اما قدر این توفیق خدادای را بدانید«، 
»دشمن و نقاط ضعف و نقشه های آن را بشناسید و در مقابل دشمنی که با بزرگ و قوی 
جلوه دادن خود به دنبال غافلگیر کردن شما است، هوشیار باشید«، و »رشد معنوی 

خود را مراقبت و اندازه گیری کنید«.
ایشان در توصیه پنجم به بسیجیان گفتند: امروز مهمترین شیوه بدخواهان، جعل 
و دروغ پردازی به وسیله تلویزیونهایشان یا فضای مجازی است، در مقابل این شگرد با 
عمل به وظیفه جهاد تبیین، »روشن بینی خود را افزایش دهید« و اجازه ندهید دشمنی 

که بیش از تسلط بر سرزمینها به دنبال تسلط بر مغزها است، به این هدف دست یابد.
حواس مسئولان کشور باید به مسائل اطراف کشورجمع باشد 

رهبر انقلاب در توصیه ششم با تأکید بر اینکه »آمادگی عملی خود را حفظ کنید و 
غافلگیر نشوید«، گفتند: حواس همگان بخصوص مسئولان کشور باید در خصوص 
مسائل اطراف کشور هم جمع باشد چرا که برای ما هم منطقه غرب آسیا، هم قفقاز 
و هم مناطق شرقی کشور مهم است و باید حواس ما به همه اینها باشد که دشمن چه 
کاری می خواهد انجام دهد؟ حواس همگان بخصوص مسئولان کشور باید در خصوص 
مسائل اطراف کشور هم جمع باشد چرا که برای ما هم منطقه غرب آسیا، هم قفقاز و 
هم مناطق شرقی کشور مهم است و باید حواس ما به همه اینها باشد که دشمن چه 

کاری می خواهد انجام دهد؟
بچه های تیم ملی چشم ملت ما را روشن کردند

 حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به استفاده مستکبران از فرصت جام جهانی و 
غفلت ناشی از تمرکز همه چشمها به آن برای انجام کارهای دیگر )مانند دوره های قبلی 
این مسابقات(، مراقبت و هوشیاری در این مقطع را مورد تأکید قرار دادند و افزودند: 
اکنون که اسم جام جهانی را آوردیم بگوییم که دیروز بچه های تیم ملی ما چشم ملت را 

روشن کردند و ان شاءالله چشم شان روشن باشد که ملت را خوشحال کردند.
ایشان در توصیه هفتم، بسیجیان را به مراقبت از نفوذ افراد ناباب و فاسد در بسیج 
سفارش کردند و توصیه آخر خود را به یک دستور قرآنی اختصاص دادند که »سست 

نشوید و غمگین نگردید، شما برترید اگر ایمان داشته باشید«.

رهبر معظم انقلاب در دیدار جمعی از بسیجیان: 

مذاکره،مشکلماباآمریکاراحلنمیکند

سجاد عابدی*
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 نسخه طب سنتی برای کنترل تب کودک ۱۰ ماده غذایی برای آنکه راحت تر
 نفس بکشید 

بیماری آسم یکی از بارزترین مشخصه های التهاب مزمن راه های هوایی است؛ 
خیلی از غذاها ممکن است این روند التهابی را بدتر کنند و برخی از غذاها هم ممکن 
است باعث بهبود این حالت شوند. البته تنها مبتلایان آسم نیستند که شاید مشکلات 
تنفسی داشته باشند؛ در این روزهای سرد که آلودگی هوا مجددا نفس خیلی ها را 

تنگ کرده، مصرف برخی غذاها می تواند به بهبود وضعیت تنفس کمک کند. 
در صورت ابتلا به آسم، قرار نیست دارو درمانی را کنار بگذارید اما بدانید که انتخاب 

غذاهای مناسب می تواند نفس کشیدن شما را راحت تر کند.
بنابر اعلام دفتر آموزش و ارتقای سلامت وزارت بهداشت، اگر به آسم یا سایر 
بیماری های تنفسی مبتلا هستید و یا آلودگی هوا نفس شما را تنگ کرده است با 

مصرف مواد غذایی زیر می توانید راحت تر نفس بکشید:
_ سیر: تحقیقات نشان می دهد کسانی که دو بار در هفته و هر بار سه حبه سیر 
خام می خورند، تا ۴۴ درصد کمتر از سایرین در معرض خطر ابتلا به سرطان ریه 
قرار می گیرند و این خطر حتی در افراد سیگاری نیز به میزان ٣٠ درصد کاهش پیدا 
می کند. البته این به معنی آن نیست که می توانید با خیال راحت سیگار بکشید و با 

خوردن سیر، خسارات ناشی از استعمال دخانیات را از بین ببرید.
_ غلات کامل: رژیم غذایی غنی از کربوهیدرات های ساده مثل پاستای سفید یا 
مافین، تولید دی اکسیدکربن را افزایش داده و فشار روی ریه ها را بیشتر و در نتیجه، 

تنفس را سخت تر می کند.
_ لوبیا: عنصر روی، سلنیوم و منیزیم موجود در لوبیا به بیماران مبتلا به بیماری های 

ریوی کمک می کند تا نیاز کمتری به دستگاه تهویه پیدا کنند.
_ سیب: اینطور ثابت شده که خوردن منظم سیب و یا حتی سرکه سیب در دوران 
بارداری احتمال تولد نوزاد با مشکل آسم یا سایر مشکلات تنفسی را کاهش می دهد.
_ روغن زیتون: چربی های تک زنجیره و چند زنجیره موجود در روغن زیتون، 
روغن آفتابگردان و روغن کوینولا، نه تنها برای سلامتی پوست، مو و قلب مفیدند 
بلکه نقش مهمی در سلامتی ریه ها بازی می کنند. روغن زیتون، با خطرات ناشی از 
آلودگی هوا، مثل پرفشاری خون و نقص رگ های خونی که اکسیژن رسانی به بدن را 

کاهش می دهند، افزایش ضربان قلب و مشکلات تنفسی، مبارزه می کند.
_ قهوه: کافئین، مانند یک وسیع کننده نایچه های تنفسی عمل کرده و مجاری 
هوایی تنگ را در افراد مبتلا به آسم، گشاد کرده و خستگی عضلات تنفسی را کاهش 
می دهد. بنابر مطالعات، کافئین، فعالیت ریوی را تا چهار ساعت پس از مصرف بهبود 

می بخشد.
_ ماهی سالمون: امگا۳ خاصیت ضدالتهابی دارد و احتمالا خاصیت مثبت این 
ماده در بهبود وضعیت تنفسی چه در افراد مبتلا به آسم و چه در افراد عادی ناشی 
از همین خاصیت ضدالتهابی آن است. البته تحقیقات اخیر نشان داده که امگا6 
برعکس امگا۳ خاصیت ایجاد التهاب در بدن دارد و برای همین باید حواس تان 
باشد که مواد غذایی حاوی امگا۳ مصرف کنید نه امگا6. ماهی هایی مثل سالمون، 

ماهی تن و ماهی خال مخالی منابع عالی امگا۳ هستند.
_ چای سبز: مهمترین جزء چای سبز، آنتی اکسیدان کوئرستین است که مانند 
یک ضدآسم طبیعی عمل می کند. این یعنی چای سبز، ترشح هیستامین و سایر 

ترکیبات التهاب زا را که در بدن علائم آلرژی ایجاد می کند، کندتر می کند.
_ دانه ها: تخم کدو، تخم آفتابگردان و دانه کتان، حاوی منیزیم هستند که یک ماده 
معدنی مهم برای افراد مبتلا به آسم است. منیزیم به عضلات مجاری هوایی کمک 

می کند تا در آرامش باشند.
_ سبزیجات چلیپایی: سبزیجاتی مثل بروکلی، جوانه بروکسل، کلم پیچ و گل 

کلم، خطر سرطان ریه را کاهش 
می دهند. این گروه از سبزیجات، 
ترکیب  یک  زیاد  مقادیر  حاوی 
گلوکوزینولات  نام  به  طبیعی 
از  از پیشرفت برخی  هستند که 
سرطان  جمله  از  سرطان،  انواع 
ریه در حیوان و انسان جلوگیری 
که  ترتیب  این  به  می کند. 
سلول های سرطانی را شناسایی 
کرده و التهاب را کاهش می دهند.

به لطف اسید استیک موجود در سرکه، علاوه بر کنترل عفونت ها، خنثی 
کردن بوی بد و نرم کردن پوست، می توانید پاهایتان را آبرسانی کرده و 

خارش احتمالی آن را نیز آرام کنید.
با اینکه پاهای ما طی روز خیلی کارها برای ما انجام می دهند؛ اما اغلب 

آن ها را نادیده می گیریم تا زمانی که مشکلی برایشان ایجاد شود. 

آیا می دانستید گذاشتن پاها در سرکه سیب چقدر مفید است؟ پاها به 
طور مرتب در معرض خشکی، باکتری ها، قارچ ها، ترک خوردن پوست 
و دیگر عوامل اند. این عوامل می توانند در بلندمدت منجر به مشکلاتی 
شوند و این قسمت بدن را ناسالم و نازیبا کنند. از طرفی سرکه یک ماده 
غذایی سرشار از اسیدها و ترکیبات ضدقارچ است که pH پوست را تنظیم 
می کنند. همراه ما باشید تا شما را با فواید سرکه سیب برای پاهایتان آشنا 

کنیم
قارچ را از بین می برد

استیک اسید موجود در سرکه به از بین رفتن قارچ هایی که می توانند 

عوارضی مانند بیماری پای ورزشکار یا زرد شدن ناخن ها ایجاد کنند کمک 
می نماید. فعالیت ضدقارچی و ضدمیکروبی سرکه سیب، عفونت ها را 
کنترل می کند. سرکه سیب با میکروارگانیسم هایی که دارد مانند یک سد 

دفاعی در برابر ترک های پوست پاست.
روش استفاده: ابتدا یک فنجان سرکه سیب را در یک کاسه آب گرم که 
بتوانید پاهایتان را در آن بگذارید بریزید و پاها را به مدت 1۵ تا 20 دقیقه در 

آن قرار دهید. این کار را دو تا سه بار در هفته تکرار کنید.
پوست پا را نرم می کند

که  را  پوست  مرده  سلول های  تمام  سیب  سرکه  لایه برداری  خاصیت 
پاهایتان را خشک و زبر می کنند از بین می برد. 

روش استفاده: پاها را به مدت 1۵ تا 20 دقیقه در ترکیب آب گرم و سرکه 
قرار دهید.

نرم کننده عمل  و  مانند یک لایه بردار  اسید موجود در سرکه  استیک 
می کند. بنابراین به خوبی می تواند سلول های مرده را پاکسازی کرده و پینه 
را نرم کند. گذاشتن پاها در سرکه بعد از جذب این ماده توسط پوست آن 

را مرطوب می کند
خارش پوست را تسکین می دهد

عدم تعادل pH پوست می تواند آن را خشک کرده و سبب رشد قارچ 
پاها می شوند. یک  باعث خارش دار شدن  این عوارض  شود. هر دوی 
واکنش آلرژیک نسبت به مواد موجود در کفش و جوراب هم می تواند باعث 
خارش شود. خوشبختانه استفاده از سرکه سیب برای تسکین این علائم 
ناخوشایند مفید است. روش استفاده: آب و سرکه را به یک نسبت با هم 
ترکیب کرده و 20 دقیقه پاها را در آن قرار دهید. اگر لازم است می توانید هر 

روز این کار را انجام دهید.
بوی بد پا را از بین می برد

اسیدهای موجود در سرکه از رطوبت کم کرده و جلوی رشد باکتری ها را 
می گیرند. درنتیجه استفاده از سرکه برای پاها یک راه طبیعی برای خلاص 

شدن از بوی بد پاست.
روش استفاده: آب و سرکه را به نسبت دو به یک در کاسه ای با هم ترکیب 
کرده و پاها را 1۵ دقیقه در آن بگذارید. اگر بوی پایتان خیلی تند است 
می توانید چند قطره روغن درخت چای هم در این ترکیب بریزید. پیش از 

دوباره پوشیدن کفش و جورابتان حتما آن ها را خوب تمیز کنید و بشویید.
میخچه و پینه را نرم می کند

پینه پا می تواند در اثر تجمع بیش از اندازه سلول های مرده و اصطکاک 
مداوم ناشی از بعضی مدل های کفش ایجاد شود. استیک اسید موجود 
در سرکه مانند یک لایه بردار و نرم کننده عمل می کند. بنابراین به خوبی 
می تواند سلول های مرده را پاکسازی کرده و پینه را نرم کند. گذاشتن پاها 

در سرکه بعد از جذب این ماده توسط پوست آن را مرطوب می کند. 
روش استفاده: به اندازه مساوی آب گرم و سرکه را با هم ترکیب کرده و پاها 
را به مدت 1۵ تا 20 دقیقه در آن قرار دهید. این کار را هر شب انجام دهید. 

استفاده از سنگ پا می تواند اثرگذاری این درمان را بیشتر کند.
فایده ی گذاشتن پاها در سرکه برای تمام بدن

به طور کلی گذاشتن پاها در سرکه می تواند استرس و تنش را در بدن 
سرکه  در  پاها  قراردادن  شب ها  داده اند  نشان  پژوهش ها  دهد.  کاهش 

می تواند اضطراب را برطرف کرده و حتی کیفیت خواب را بالا ببرد. 
مطالعه ای دریافت گذاشتن پاها در سرکه پیش از خواب شب توانسته بود 
به بیماران کمک کند طی شب راحت تر بخوابند. این فواید در صورتی که 

پاها را ماساژ بدهید بیشتر هم می شود. 
آزمایش دیگری هم نشان داد وقتی بیماران سالمند روزی دو بار پاهای 
خود را در سرکه می گذاشتند، سطح کلی انرژیشان بیشتر شده بود و 

فشارخونشان پایین آمده بود. 
همچنین یافته ها حاکی از آن هستند که این کار مفید باعث پایین آمدن 
سطح کورتیزول یا همان هورمون استرس در افراد می شود. سرکه سیب 
به خودی خود روی خلق وخو اثر نمی گذارد، بلکه با تسکین استرس ها و 

تنش های روزمره شما را آرام می کند.مراقب باشید
اگر پوستتان دچار التهابی شده و یا زخمی در پاهایتان وجود دارد نباید از 
سرکه سیب استفاده کنید. علاوه بر این مبتلایان به دیابت نیز نباید بدون 

اجازه ی پزشکشان از این روش ها استفاده کنند.

کدام عادات غلط، تعادل هورمون ها
 را بهم می زنند؟

هورمون ها نقش بسیار مهمی در بدن شما دارند و باعث تحریک رشد سلول و بسیاری 
از فرایندهای شناختی می شوند. نقش هورمون ها در متابولیسم و فرایند رشد نیز 

شناخته شده است و بنابراین تعادل هورمونی در سلامت کلی بدن تاثیرگذار است. 
در عوض عدم تعادل هورمونی منجر به زنجیره ای از واکنش های منفی در بدن 

می شود که اگر کنترل نشوند، می توانند انواع بیماری ها را به همراه داشته باشند.
بنابراعلام دفتر آموزش و ارتقای سلامت وزارت بهداشت در اینجا شش عادت غلطی 
که روزانه تکرار می کنید و خود را در معرض عدم تعادل هورمونی قرار می دهید، معرفی 

شده اند:
_ کم خوابی: کم خوابی یا خواب کمتر از ساعات توصیه شده به طور قابل توجهی 
شما را در معرض اختلالات هورمونی قرار می دهد. در واقع چرخه خواب بیداری 
نیازمند ترشح هورمون های خاصی بخصوص در زنان است و عدم تعادل هورمونی 
می تواند علاوه بر اختلالات خواب، شما را دچار خلق و خوی پایین کند، سطح قند 

خونتان را افزایش دهد و منجر به افزایش وزن شود.
_ رژیم غذایی کم چرب: قطع کردن تمام منابع چربی از رژیم غذایی یکی از بدترین 
اقداماتی است که می توانید انجام دهید تا وزن کم کنید. اگرچه چربی ها کالری بالایی 
دارند ولی قطع کامل آنها به نفع بدن نیست. چربی های سالم مانند اسیدهای چرب 
امگا ۳، در تنظیم هورمون هایی نظیر استروژن و پروژسترون موثر است. محدود کردن 
این چربی ها منجر به افزایش وزن و دوره های قاعدگی نامنظم و ایجاد کیست در زنان 

می شود.
_ بی تحرکی: عدم فعالیت فیزیکی بر توازن هورمونی مردان و زنان تاثیر می گذارد. 
ورزش منجر به ترشح اندورفین می شود؛ ماده شیمیایی که در مغز آزاد می شود و به شما 

احساس شادی و رضایت می دهد.
دیگر  و  شده  پردازش  شدت  به  گوشت های  شده:  فراوری  غذاهای  مصرف   _
محصولات فراوری شده سرشار از مواد شیمیایی هستند که با گذشت زمان باعث عدم 
تعادل هورمونی می شوند و مشکلات متابولیک یا حتی سرطان ها را به همراه دارند. 
این غذاها منجر به افزایش سطح کورتیزول می شوند؛ ماده شیمیایی که با استرس، 

افسردگی و تحریک پذیری مرتبط است.
_ استفاده بیش از حد از محصولات ضد عفونی کننده: مطالعات ثابت کرده اند 
که استفاده بیش از حد از این محصولات می تواند منجر به تغییر تعادل بین باکتری های 
خوب و بد شود و سیستم ایمنی شما را تضعیف کند. علاوه بر این، مواد شیمیایی 
موجود در این محصولات با خطر ابتلا به التهاب همراه است. ترکیبات موجود در 
این محصولات همچنین منجر به تاثیر روی سطوح استروژن و هورمون های تیروئید 

می شود.
برای بدن مضر هستند.  تفریط در ورزش هر دو  و  افراط  از حد:  _ ورزش بیش 
فعالیت بدنی بیش از حد در این میان منجر به افزایش سطح هورمون استرس یا همان 
کورتیزول می شود. با گذشت زمان، ورزش بیش از حد منجر به تداخل در هورمون هایی 

می شود که چرخه باروری و قاعدگی را تنظیم می کنند.
 

یک فوق تخصص قلب و عروق مطرح کرد:

تاثیر کنترل تیروئید بر سلامت قلب 
یک فوق تخصص قلب و عروق گفت: حفظ سلامت قلب موضوعی بسیار حیاتی 

است که یکی از عوامل به خطر افتادن سلامتی آن کم کاری و پرکاری تیروئید است. 
دکتر عبداللطیف امینی اظهار کرد: در کم کاری تیروئید، کاهش سطح هورمون 
تیروئید باعث می شود ماهیچه قلب با شدت کمتری پمپاژ خون را انجام داده درنهایت 

ضعیف شود و قلب را دچار نارسایی کند.
وی اضافه کرد: کم کاری تیروئید همچنین باعث سفت شدن عروق می شود که نتیجه 

آن ایجاد فشارخون بالا برای بیماران است.
وی در رابطه با علائم بیماری قلبی در فردی که کم کاری تیروئید دارد چنین گفت: 
این بیماری می تواند دو نوع ورم بدن را ایجاد کند که نوع اول آن درنتیجه نارسایی قلبی 
ایجاد می شود و نوع دوم آن به دلیل تجمع پروتئین های غیرطبیعی و سایر مولکول ها در 

مایع خارج از سلول ایجاد می شود.
دکتر امینی ادامه داد: از دیگر علائم بیماری قلبی با کم کاری تیروئید می توان به 

تنگی نفس، ضربان قلب آهسته و تسریع بیماری عروق کرونر اشاره کرد.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی بوشهر در ادامه گفت: بیماران با کم کاری 
تیروئید باید تحت نظر یک متخصص داخلی یا غدد، درمان دارویی مناسب را دریافت 

نماید تا از عوارض این بیماری بر قلب جلوگیری شود.
دکتر امینی در مورد پرکاری تیروئید و تأثیر آن روی قلب نیز چنین گفت: پرکاری 
تیروئید ناشی از تولید بیش ازحد هورمون تیروئید است و در این حالت عضله قلب باید 
سخت تر کار کند تا بتواند اکسیژن موردنیاز قلب را تأمین کند که موجب افزایش ضربان 

قلب می شود.
اینترونشنیست مرکز آموزشی درمانی قلب بوشهر در مورد علائم بیماری قلبی ناشی 
از پرکاری تیروئید نیز بیان کرد: این علائم شامل ضربان قلب سریع، بی نظمی قلبی، 
نارسایی قلبی، فشارخون بالا، تنگی نفس و افزایش درد قفسه سینه در بیماران قلبی 

است.
به گزارش ایسنا و به نقل از روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی بوشهر، وی در مورد 
درمان پرکاری تیروئید گفت: این بیماران با توجه به شرایط بیماری باید تحت نظر 

متخصص غدد درمان مناسب را دریافت نمایند.
دکتر امینی عنوان کرد: شروع درمان به موقع و استفاده منظم داروها برای پیشگیری 

از بیماری های قلبی بسیار ضروری است.

افزایش خطر بیماری قلبی با این نوشیدنی 
روزانه یک وعده یا بیشتر نوشیدنی های شیرین، از جمله نوشابه های کالری دار، 
آبمیوه با شکر افزوده شده، آب های شیرین شده یا چای می تواند به طور چشمگیری 

خطر ابتلا به بیماری های قلبی عروقی )CVD( را افزایش دهد.
یافته های پژوهشگران دانشگاه راش، شیکاگو، نشان می دهد انتخاب رژیم غذایی 
خاص ممکن است به طور موثری از سرعت زوال شناختی بکاهد. خوردن میوه و 
سبزیجات و نوشیدن چای بیشتر، راهی ساده است تا افراد از طریق آن، نقش فعالی در 

حفظ سلامت مغز خود داشته باشند.
این مطالعه شامل 961 شرکت کننده با میانگین سنی 81 سال بود که هیچ یک زوال 
عقل نداشتند. شرکت کنندگان به مدت هفت سال، سالانه، پرسشنامه هایی درباره 
مصرف هر چند وقت یک بار غذای خاصی، پر کردند. آن ها سالانه در چندین تست 
شناختی و حافظه، شامل یادآوری فهرست کلمات، به خاطر سپردن اعداد و قرار دادن 

آن ها در ترتیب صحیح، شرکت کردند.
محققان پس از تعدیل عوامل تاثیرگذار بر سرعت زوال حافظه، از جمله سن، جنس 
و سیگار کشیدن، دریافتند سرعت زوال عقل در افرادی که بالاترین مقدار مصرفی 
فلاونول را داشتند، آهسته تر از افرادی است که میزان کمتری از فلاونول را مصرف 

می کردند.
به گفته محققان این امر، احتمالًا به خواص آنتی اکسیدانی و ضد التهابی فلاونول ها 

برمی گردد. فلاونول ها نوعی فلاونوئید هستند.

سلامت

فواید گذاشتن پاها در سرکه سیب

سرکه سیب؛ این بار برای سلامت پاها
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دکتر »کوثر شیخ نجدی« کارشناس مسائل آموزشی با نقد کاربرد آموزش وپرورش 
دهه شصتی برای نسل های جدید می گوید دهه هشتادی ها پیگیر همان مطالباتی 

هستند که برای دهه های پیشین تحقق نیافته باقی مانده است.
تصاویری که از ناآرامی های اخیر انتشار می یافت یک ویژگی برجسته داشت و آن 
حضور کم سن و سال ها کف خیابان بود. علاوه بر این که مدرسه ها هم درگیر مسائلی 
شد که پیش از آن سابقه نداشت. این وضعیت باعث شد تا نگاه ها به سوی نسل موسوم 
به »دهه هشتادی ها« دوخته شود؛ سنینی که از آن ها به عنوان »نسل زد«، »زومر« و 
... یاد می شود؛ حال گفته می شود این نسل وارد مرحله ای شده که به عصری جدید 

در کشور شکل می دهد.

اعتراض های اخیر در کشور، از ابعاد مختلف قابل بررسی است. با وجود تنوع و تکثر 
افرادی که به شیوه های گوناگون نارضایتی خود را ابزار کرده اند اما به علت جنس 
این اعتراض ها، اسامی مختلفی روی آن گذاشته اند. یکی از این اسامی اعتراض 
دهه هشتادی هاست؛ نوجوانان و جوانانی که هنوز در سنین دانش آموزی یا حداکثر 
دانشجویی هستند و دختران و پسرانی که کنش و رفتارهای متفاوتی با نسل های قبلی 

دارند.
متن حاضر حاصل گفت وگو با دکتر »کوثر شیخ نجدی« کارشناس مسائل آموزشی و 

فعال حوزه فرهنگ و ادبیات است که درادامه می خوانید:
ادامه و نتیجه  دهه پنجاه و شصت، پرورش و بروز نسل »زد« است

ایرنا: در شرایط کنونی می توان از بروز یک شکاف بین نسلی سخن گفت؟ 
دلایل آن چیست؟

از نگاه من شکافی بین نسل ها اتفاق نیفتاده، بلکه نسل کنونی موسوم به نسل »زد« 
کاملًا در ادامه و امتداد طبیعی نسل های پیش از خود است؛ یعنی این گونه نیست که 
با یک پدیده غریب و غیرمنتظره مواجه باشیم. اگر برخی بروز این نسل را پیش بینی 
نگاه  یا  غیرهمه جانبه  تحلیل های  و  هوشمندی  متوجه  را  اِشکال  باید  نکرده اند، 
غیرواقع بینانه خود بدانند. این نسل، فرزند انسان دهه  پنجاه و شصت ایرانی است؛ 
انسانی که تحت فشار انواع محرومیت ها و در سایه  جنگ و تحریم رشد کرد. نسلی که 
از آن سخن می گوییم، همچنین در بُعد خانوادگی محصول خانواده هایی پرجمعیت و 

پدرسالار و محروم از حریم و گاهی حرمت شخصی بود.
البته این انسان نسبت به نسل پیش از خود، یک مزیت بزرگ پیدا کرد. او به هر دلیل 
فرصت و امکانات ادامه  تحصیل را بیشتر از نسل دهه سی و چهل یافت. علت این امر 
بهبود شرایط علم آموزی بود یا ولع آموختنی که در جان انسان ایرانی افتاده بود؛ به هر 

حال نتیجه این شد که انسان دهه پنجاه و شصت بر فقدان های خود، آگاهی یافت.
او بر خلاف نسل های پیشین می دانست یا فهمید چه چیزهایی »ندارد«. او اگرچه 
در نیمکت های سه نفره می نشست، لباس کهنه  خواهر یا برادر بزرگتر از خودش را 
می پوشید، حسرت یک آتاری یا رایانه را داشت، شاهد کتک خوردن یا تبعیض نسبت 
به زنان در خانواده اش بود و مثلًا مادرش را می دید که چقدر زندگی نزیسته دارد، چقدر 
آرزوها و جوانی برباد رفته دارد یا چقدر حسرت یک زنانگی محترمانه را دارد، اما کودک 
یا نوجوان هوشمندی بود که توانست همه  اینها را تحلیل کند و تصمیم به اصلاح این 

زیست در زندگی آینده اش بگیرد.

این شد که انسان دهه  پنجاه و شصت، تا سر حد مرگ برای تحصیل و کار و پیشرفتش 
تلاش کرد. او تصمیم گرفت بچه اش را به مدرسه غیرانتفاعی بفرستد. اصرار داشت 
فرزندانش آن محرومیت طبیعی موجود در خانواده  پرجمعیت را تجربه نکنند. پس 
به یک یا دو بچه کفایت کرد اما بچه هایش اتاق شخصی و لپ تاپ داشته باشند، 

بچه هایش )همان نسل »زد«( اجازه حرف زدن داشته باشند.
فرزندان این انسان حق داشتند انتخاب کنند چه چیز بپوشند، کجا سفر بروند یا رنگ 
وسایل اتاقشان چه باشد؛ فرزندان حق داشتند انتخاب کنند کلاس موسیقی بروند، 
با دوستانشان به پارک، کافه و سینما بروند یعنی همه چیزهایی که برای نسل پنجاه و 
شصت افسانه بود. کمتر دختری از آن نسل اجازه داشت ساز مورد علاقه اش را دنبال 

کند یا با دوستانش کافه برود.
در واقع ادامه و نتیجه  طبیعی دریافت و فلسفه آدم های دهه پنجاه و شصت، پرورش 
و بروز نسل »زد« است. این نسل بر خلاف والدینش به علایق و فردیت خود اهمیت 
می دهد و کمتر درگیر قضاوت خانواده و اجتماع است. این نسل در خانواده ای بزرگ 
شده که برای بقا نیازی نبوده امیال و نظراتش را پنهان کند. به همه این دلایل او یک 
نسل »پرسشگر« است و نمی شود بدون دلیل و منطق و اقناع روانی، او را مجبور به 
انجام کاری کرد. اکنون این نسل وقتی وارد اجتماع شده و با برخی قوانین مواجه 
می شود که نقشی در تعیین آنها نداشته است، می پرسد چرا؟ و خب البته جواب 

قانع کننده ای نمی گیرد.

آزادی خواهی از نظر دهه هشتادی
ایرنا: در جریان ناآرامی های اخیر بسیاری روی نقش آفرینی جدی ۱۵ تا ۱۸ 
ساله ها تاکید داشتند. آیا می توان خصوصیات مشترکی برای جوانان حاضر در 

این رده سنی برشمرد؟
به طور قاعده همان طور که اشاره شد »آزادی خواهی« به معنای مشارکت در وضع 
قوانین، وجه مشترک این افراد است. معتقدم این نسل با وجود سن کم، اطلاعات زیاد 
و آرزوهای بزرگی دارد و فکر نمی کنم رفتارهایش فقط هیجانی و آنچنان که عده ای 

تحلیل می کنند، به دلیل غلیان بلوغ و مسایل جنسی باشد.

این دست تحلیل ها همچنان تلاش می کنند با القاء و برچسب زنی، جریان و تحولی 
را که در ذات این جوانان رخ داده به طور عمد، نادیده بگیرند یا کوچک نشان دهند. 
مثل این است که یک ساختمان در حال آتش سوزی باشد و ما با یک دوربین شکاری 
روی یک پنجره زوم کنیم و از آنجا قاب سخیفی روی دیوار یک اتاق خواب را برای 

بینندگان به نمایش بگذاریم و بر اساس آن استدلال مضحک تر و بی ربط تری بیاوریم.
»بله  به  نسل  این  است.  »شجاعت«  نسل  این  مشترک  خصوصیات  دیگر  از 
قربان گویی« عادت ندارد. او عادت دارد اراده اش را پیگیری کند. از نظر روان_جمعی 
دچار عقده  پدر نیست. او برخلاف نسل پیش، رفیق و همزمان »منتقد« والدینش بوده 
است. از دیگر سو به »جریان آزاد اطلاعات« دسترسی دارد. با یک جست وجوی ساده 
می تواند مطالبی درباره  تحولات در سایر کشورها بدست آورد. می تواند زیست خود را با 

همسالانش در آن سوی کره  زمین بسنجد.
می تواند روی گوکل مپ زوم کند و فضای آموزشی یک مدرسه در اروپا یا کانادا را با 
مدرسه  خود مقایسه کند؛ مدارسی که زمین فوتبال و استخر دارند و گروه های مباحثه 
علمی و فعالیت های موثر اجتماعی دارند و از همه مهم تر، از فشار »کنکور« خبری 
نیست. از کتاب تست و کمک درسی و کلاس کنکور خبری نیست و اتفاقاً آینده  

شغلی شان، روشن و درخشان است.
به هر حال این نسل ناکامی والدینش را در امور شغلی و تحصیلی دیده است و مرتب 
با این جمله مواجه بوده که »فلانی دکتر یا مهندس شده و بیکار است« یا »هرچه 
می دویم به جایی نمی رسیم«. بنابراین »اضطراب بی آیندگی« وجه مشترک دیگری  

است که در این نسل بسیار بیشتر از نسل های پیشین وجود دارد.
افراد 1۵ تا 18 ساله هیچ کجای تصمیم گیری های مملکت نبوده اند، اما زندگی شان 
به شدت متاثر از آن تصمیم هاست. بنابراین اکنون حس می کنند هیچ چیزی برای 
»داشتن«، برای »به دست آوردن« یا برای »از دست دادن« ندارند که البته اشتباه 
می کنند. هنوز یک »جان عزیز« دارند که باید مراقب باشند از دست نرود. چون آینده  

ایران به دست آن هاست.
ایرنا: آیا جوانانی که کف خیابان آمده اند مُعرف مناسبی در مورد روحیات دهه 
هشتادی ها هستند؟ رده سنی که جمعیتشان طبق سرشماری سال ۹۵ اکنون 

حدود ۱۲ میلیون نفر است.

به هر حال جمعیتی که درخیابان می بینیم، دستکم نماینده  بخشی از جوانان ایران 
است؛ کسانی که قرار است بعد از مرگ یا بازنشستگی من و امثال من کشورمان را اداره 
کنند. البته از نگاه منطقی نماینده  همه  دهه هشتادی ها نیستند اما نمی شود »وجود« 
و خواسته و آرمانشان را نادیده بگیریم. گروه های دیگری از جوانان دهه هشتادی وجود 
دارند که ممکن است با این افراد، همدل و همراه باشند اما به هر دلیل انتخاب شان به 
خیابان آمدن و اینگونه اعتراض کردن نیست یا ممکن است گرفتار کار و تحصیل باشند 
یا به علت ترس از خشونت، به خیابان نمی آیند. از دیگر سو به طور حتم گروه هایی از 
جوانان هم هستند که در طیف روبه رو قرار می گیرند و اعتراضی به وضع موجود ندارند.
این مساله کاملا طبیعی است که افراد و آحاد یک جامعه عقاید و سلیقه های متفاوتی 
داشته باشند. آنچه اهمیت دارد اینکه، افراد بتوانند بدون خشونت و بدون به خیابان آمدن، 
حرف و نظر و عقیده شان را در اداره  جامعه مطرح کنند، شنیده شوند و به نتیجه برسانند.

بنابراین از نظر من معلم که زندگی روزمره ام در مراوده با افراد 1۵ تا 18 سال می گذرد، 
تعداد افراد این طیف اصلًا کم نیست و با انکار یا مقابله، فقط جامعه را دوپاره کرده ایم. 
در واقع انرژی  که باید صرف پیشرفت و توسعه  کشور شود، اکنون دارد صرف انکار و 
نشنیدن صدای حداقل نیمی از افراد جامعه می شود. صحت این آمار را می توان از 

میزان مشارکت در انتخابات های اخیر تا حدی سنجید.
انسان دهه  هشتاد به دنبال مطالبه و شعار نسل های گذشته

ایرنا: مطالبات و اولویت های دهه هشتادی ها چه می تواند باشد؟
محوری ترین  از  یکی  آزادی  باشد؟  می تواند  چه  »آزادیخواه«  انسان  یک  مطالبه  
شعارهای انقلاب ۵۷ بود و حالا در قامت یک »زن« به خیابان آمده. انسان دهه  هشتاد 
بار سنگینی به دوش می کشد؛ او می خواهد به واقع خودش حاکم بر سرنوشت خودش 
باشد«. خودش سبک زندگی فردی، سیاسی و اقتصادی اش را تنظیم کند. اگر اشتباه 
می کند، اشتباه خودش باشد که تاوانش را پس می دهد و از آن درسی می آموزد. انسان 
دهه  هشتاد، عَلَم تحولی را بر دوش می کشد که مطالبه و شعار نسل های قبل هم بود 

اما یا راهش را بلد نبودند یا شجاعش را نداشتند.
امام علی )ع(: فرزندانتان را بر آداب خود تربیت نکنید، آن ها برای آینده 

آفریده شده اند

ایرنا: پیشنهاد شما برای اینکه این که بتوان این نسل را شناخت و با آن ارتباط 
برقرار کرد چیست؟

سه نکته مهم در این زمینه وجود دارد؛
1. بخشی از مطالبات این نسل همان گونه که پیشتر گفتم یک »مطالبه تاریخی« 
راهش هم  ایرانی است.  انسان  به مطالبات نسلی، جفا در حق  آن  تقلیل  است. 
مشخص است و بزرگان در متن های خود بارها گفته اند. پیشنهاد داده اند که تا دیر 
نشده این خواسته ها شنیده شوند. بخش بزرگی از »جمهوریت« نظام متاثر از این است 

که چقدر از انحصارطلبی فاصله ایجاد شود و ایران واقعا متعلق به همه  ایرانیان شود.
اگر نوجوان 1۳ ساله  زمان جنگ می توانست  بگیریم.  را »جدی«  این نسل   .2
نارنجک ببندد و برای آزادی میهنش زیر تانک برود یا اگر جوان 18 ساله  آن سال ها 
می توانست فرمانده  یک گردان باشد و عملیات های جنگی را مدیریت کند، قبول کنیم 
که این پتانسیل، این هوش، فداکاری، میهن دوستی و آزادی خواهی در انسان دهه  

 هشتادی وجود دارد اما نوع و سبک عملکرد و نیاز او تغییر کرده است.
۳. تربیت و »آموزش وپرورش« به سبک دهه  60 دیگر جوابگوی نیاز دهه  80 و 90 
نیست و حتی نتیجه  معکوس می دهد. امام علی)ع( می فرمایند: »فرزندانتان را بر 

آداب خود تربیت نکنید، زیرا آن ها برای آینده و زمانی غیر از شما آفریده شده اند.«
این است که ما به عنوان تعلیم دهندگان، از نسلی که باید به پرورش آن کمک 
می کردیم جا مانده ایم. چون مدام تلاش کردیم تحولات انسان و جهان را انکار کنیم. 
در واقع ابزار و عاملیت ما سال ها »فیلترینگ« بود که امروز می بینیم تاثیری نداشته 
است. شاید اگر این هزینه را صرف »گفت وگو« و »شناخت« نیازها و مقتضیات نسل 
جدید می کردیم، اکنون دچار شوک بروز تحول خواهی او نمی شدیم. هوشمندانه این 
بود که خواسته ها و نیازهای نسل نو را می شناختیم و از قبل پیش بینی می کردیم و بعد 

مسیرهایی امن و دموکراتیک را برای برآورده سازی آنها فراهم می آوردیم.

اجتماعی

»اضطراب بی آیندگی« وجه مشترک دیگری  
است که در این نسل بسیار بیشتر از نسل های 

قبل وجود دارد

نسل »زد« بر خلاف والدینش به علایق و فردیت 
خود اهمیت می دهد و کمتر درگیر قضاوت 

خانواده و اجتماع است، این نسل در خانواده ای 
بزرگ شده که برای بقا نیازی نبوده امیال و نظراتش 

را پنهان کند، او یک نسل »پرسشگر« 

یک روانشناس :

فاصله بین دعوا تا آشتی »زن و شوهری«
 را »کِش« ندهید!

یک روانشناس، با تاکید بر اینکه زوجین باید درباره مسائل و دلخوری های پیش 
آمده بین خود صحبت کرده و نگذارند کدورتها روی یکدیگر انباشته شود، گفت: 
فراموش نکنیم که فاصله بین بروز اختلاف و بعضا دعوا و دلخوری میان زوجین با 
گفتگو کردن درباره مسائل پیش آمده در جهت رفع و حل مشکلات، نباید خیلی 
طولانی شود و زن و شوهر نهایتا یک الی دو روز بعد از بروز اختلاف باید درباره مسائل 

پیش آمده با یکدیگر صحبت کنند.
محمد ابراهیم تکلو در گفت و گویی ، با بیان اینکه زوجین باید همواره درباره مسائل 
و اختلافات پیش آمده با یکدیگر صحبت کرده و نهایتا آنها را حل کنند، اظهار کرد: 
بعضا زوجین تا یک هفته پس از بروز اختلاف و دلخوری، درباره مساله پیش آمده با 
یکدیگر صحبت نمی کنند و این در حالی است که نباید فاصله بین این صحبت کردن 
و رفع اختلافات پیش آمده با زمان بروز اختلاف و دلخوری طولانی شود و نهایتا در 
فاصله یک الی دو روز پس از بروز اختلاف باید درباره مساله پیش آمده گفت وگو کرد.
این روانشناس ادامه داد: زن و شوهر باید در پروسه کسب شناخت از یکدیگر متوجه 
شوند که همسرشان دوست دارد بلافاصله پس از بروز اختلاف و بحث، درباره مساله 
مورد نظر صحبت و بحث پیش آمده را حل کند و یا ترجیح می دهد فاصله ای بین 
بروز اختلاف و صحبت کردن درباره آن مساله وجود داشته باشد و برای مثال چند 
ساعت بعد یا یک الی دو روز بعد درباره مساله پیش آمده صحبت کند. می توان از 
همسر پرسید "در شرایط بروز اختلاف و زمانی که عصبانی و ناراحت هستی ترجیح 
می دهی درباره مساله پیش آمده در همان لحظه گفت وگو کنیم یا خیر؟. این امر 
باعث می شود اختلاف پیش آمده به شکل درست تری حل و فصل شود و طرف 
مقابل به هنگام بحث و اختلاف با بروز رفتاری که مورد پسند همسر نیست به تشدید 

اختلافات دامن نمی زند.
تکلو همچنین به این سوال که به طور کلی آیا می توان گفت بهتر است پس از بروز 
اختلاف و بحث افراد موقعیت را ترک کرده، برای آرام شدن به خود زمان دهند و سپس 
درباره موضوع مورد بحث با یکدیگر صحبت کنند؟، پاسخ داد:  این موضوع بستگی 
به تیپ روانی افراد دارد. مهم آن است که افراد در آن لحظه ترجیح می دهند چه کاری 
انجام دهند. هر کدام از این رفتارها، یعنی ترک موقعیت برای آرام شدن و یا گفتگو 
درباره مساله مورد بحث در همان لحظه می تواند سر جای خودش و متناسب با تیپ 
روانی افراد مختلف، درست باشد. برخی از تیپ های روانی دوست دارند تا چند روز 
پس از بروز اختلاف درباره مساله پیش آمده صحبت نکنند اما برخی دیگر ترجیح می 

دهند در همان لحظه موضوع پیش آمده را حل کنند.
زندگی  اختلافات  درباره  گفتگو  زمان  و  مکان  که  است  معتقد  روانشناس  این 
مشترک باید »مناسب« باشد و این مناسب بودن به این معنا است که افراد باید در 
مکان و زمانی درباره اختلافات خود صحبت کنند که احساس آرامش داشته باشند 

و حالشان خوب باشد.
وی همچنین یادآور شد که زوجین نباید هیچگاه مسائل و اختلافات زندگی مشترک 
را نادیده گرفته، آنها را سرکوب کرده و تصور کنند صحبت درباره اختلافات پیش آمده 
"اهمیتی" ندارند چراکه انباشت این مسائل روی یکدیگر می تواند خشم "فروخورده 
ای" را درون افراد ایجاد کند که مطمئنا در طول زمان اثرات منفی خود را بر روی 

زندگی مشترک می گذارد.
تکلو گفت و گوی »سالم و سازنده« را مهم ترین اصل به هنگام بروز اختلاف میان 
زن و شوهرها دانست و با تاکید بر اینکه زوجین نباید هنگام گفت و گو با هم در پی 
اثبات نظرات خود و محکوم کردن همسر باشند، افزود: گفت وگوی سالم و سازنده به 
این معنا است که زوجین وقتی با یکدیگر صحبت می کنند نباید به دنبال به کرسی 

نشاندن نظرات خود باشند.
 این گفت وگو نباید حالت لجبازی داشته باشد که دو طرف آن تصور کنند درست 
فکر می کنند و گفته هایشان درست است. در گفت و گوی سازنده زوجین باید نگاه 
برابر به رابطه داشته باشند و هر کدام از آنها اگر خطا و اشتباهی کرده بپذیرد. حتی 
اگر طرف مقابل دچار اشتباه و خطا شده نیز زوجین باید این امر را به شکل درستی 

بیان کنند.
این روانشناس توضیح داد: به نوعی می توان گفت زوجین باید مهارت گفت و گو 
کردن را بلد باشند و بدانند "چه زمانی"، "چگونه" و "به چه شکل" نظرات خود را درباره 
رفتار همسر بیان کنند. زن و شوهر در عین حالی که باید نظر خود را بیان کنند اما 
نباید یکدیگر را قضاوت کرده و درباره رفتار هم پیش داوری کنند. اگر درباره موضوعی 
ناراحت هستند باید از طرف مقابل توضیح بخواهند. محکوم کردن طرف مقابل پیش 
از آنکه او درباره علت رفتارش توضیح دهد؛ درست نیست. گاهی زوجین حتی اجازه 
نمی دهند همسرشان درباره چرایی رفتار خود صحبت کند و این در حالی است که 
شاید دلخوری آنها تنها یک سوء برداشت و سوء تفاهم باشد و این پیش داوری ها 

اختلافات را تشدید می کند.
به عقیده وی، "رابطه" در دنیای امروز یک علم و تخصص است که افراد باید درباره 
آن مطالعه کنند، دوره های لازم آن را ببینند و مهارت های ارتباطی لازم نظیر حل 
مساله، فن بیان، مهارت "نه" گفتن و جرات ورزی را کسب کنند و در موقعیت های 

مختلف زندگی مشترک آنها را به کار ببرند.
تکلو در پایان سخنان خود توصیه کرد: اگر زوجین تمام راه ها را برای حل اختلافات 
خود طی کردند اما نهایتا متوجه شدند نمی توانند دو نفری مسائل خود را حل کنند، 
باید از روانشناس و مشاور متخصص به عنوان یک شخص سوم بی طرف برای حل 
مسائل خود کمک بگیرند. در این شرایط بعضا زوجین از خانواده ها کمک می گیرند 
در حالی که اطرافیان اغلب به دلیل نداشتن تخصص لازم نمی توانند راهنمایی 

درستی داشته باشند.

معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امدا خبرداد:

افزایش ۳۰ درصدی حقوق مددجویان 
کمیته امداد امام خمینی)ره(

معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد امام خمینی )ره( در قم گفت: بر 
اساس آخرین آمار بیش از 2۵00 خانواده با جمعیت ۵ میلیون نفری تحت حمایت 
کمیته امداد هستند که با افزایش ۳0 درصدی حقوق مستمری بگیران برای ماه 

آبان یک میلیارد و 800 میلیون تومان پرداخت نقدی صورت گرفته است.
حسین خدرویسی در کارگروه هم اندیشی روسای ادارات بهداشت و درمان 
کمیته امداد استان های سراسر کشور که به میزبانی قم برگزار شد گفت: بر اساس 
آخرین آمار بیش از 2۵00 خانواده با جمعیت ۵ میلیون نفری تحت حمایت کمیته 
امداد هستند که با افزایش ۳0 درصدی حقوق مستمری بگیران برای ماه آبان یک 

میلیارد و 800 میلیون تومان پرداخت نقدی صورت گرفته است.
حسین خدرویسی با اشاره به ارائه 120 خدمت به خانواده های تحت پوشش 
کمیته امداد کشور گفت: جلسه امروز با موضوع هم اندیشی برای راه اندازی 
سامانه هوشمند خدمات بهداشتی، درمانی و بیمه مددجویان کمیته امداد برگزار 

شده است.
وی با اشاره به خدمات کمیته امداد در بخش خرید و ساخت مسکن مددجویان 
افزود: امسال 90 هزار واحد مسکونی با مشارکت سپاه پاسداران، بسیج، ستاد 
اجرایی فرمان امام و خیرین مسکن ساز ساخته می شود.  معاون حمایت و سلامت 
خانواده کمیته امداد افزود: از دیگر خدمات کمیته امداد توانمندسازی مددجویان 
است که در این راستا قرار است ۵00 هزار شغل با اعتباری بالغ بر 2۵ میلیارد 
تومان ایجاد شود که بر اساس آخرین آمار تا به امروز 210 هزار شغل با بهره گیری 

از تسهیلات 1۴ هزار میلیارد تومانی ایجاد شده است.

آیت الله استادی:

راهکار مهار همه تهدیدها احیای
 معارف اهل بیت)ع( است

عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: راهکار مهار همه تهدیدها احیای 
معارف اهل بیت)ع( است که نقش حوزه های علمیه در این میان بسیار مهم است.

آیت الله رضا استادی در آیین اختتامیه کنگره بین المللی امناءالرسل که در سالن 
همایش مدرسه امام موسی کاظم )ع( در قم برگزار شد، اظهار داشت: اسلام از روز 
اول، دشمن داشته و هدفشان این بوده که اهل بیت )ع( نباشند یا اگر هم باشند 

مکتبشان تحریف بشود یا بین مردم و اهل بیت )ع( جدایی بیندازند.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم ادامه داد: در این میان حوزه های علمیه از 
نجف اشرف تا حوزه علمیه قم و سایر حوزه های علمیه از چند جهت مورد تهدید قرار 

گرفته است از ابتدا هم مورد تهدید قرار گرفته بود و الان هم مورد تهدید است.
آیت الله استادی تصریح کرد: مهم ترین کاری که حوزه ها کردند جلوی این سه 
تهدید را گرفتند؛ یعنی اجازه ندادند اهل بیت )ع( فراموش یا تحریف شوند یا بین 

مردم و اهل بیت فاصله بیفتد.
وی با بیان این که این تهدیدها بوده و هست، افزود: منزوی کردن اهل بیت )ع( یکی 
از اهداف دشمنان اسلام بود که با وقوع حادثه کربلا فکر می کردند که اصل و اساس 

اهل بیت )ع( از بین رفت ولی حضرت زینب )س( اجازه ندادند.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم تأکید کرد: در این دشمنی سه تهدید وجود 
دارد و بر اساس آن بتوانند اهل بیت )ع( را منزوی کنند یا محتوا را تغییر دهند یا بین 

مردم و اهل بیت )ع( جدایی بیندازند.
وی افزود: بزرگ ترین خدمتی که حوزه های علمیه در طول تاریخ انجام دادند این 

بود که جلوی هر سه تهدید را گرفتند.
آیت الله استادی تصریح کرد: احیای معارف اهل بیت)ع( می تواند در برابر همه 

تهدیدها بایستد، راهکاری که ائمه)ع( آن را نشان داده اند.
وی تأکید کرد: امروز هم وظیفه حوزه های علمیه این است که مکتب و واقعیت 
اهل بیت )ع( را در اختیار مردم قرار دهند، همان طور که امام رضا )ع( فرموده اند که 
مردم اگر مسائل ما را بشنوند، با فطرت پاکی که در وجودشان وجود دارد حرف های 

ما را که حرف حق است قبول می کنند.
عضو جامعه مدرسین حوزه های علمیه،با بیان اینکه  هدف اسلام هراسی در دنیا از 
بین بردن اسلام است، بیان داشت: امروز هر چیزی که از معارف اهل بیت )ع( داریم 

از حوزه های علمیه و فعالیت های آن ها است.
وی خاطرنشان کرد: امروز اصل اسلام مورد هجمه قرار گرفته است نباید اجازه 
بدهیم مردم از دین جدا شوند که نقش حوزه های علمیه در این میان بسیار مهم 
است، در واقع عمل ما باید به گونه ای باشد که مردم از ما )حوزویان( جدا نشوند اگر 

مردم از ما جدا بشوند از نماز، اهل بیت )ع( و نظام اسلامی روی برگردان می شوند.
 

مدیر پژوهش دانشگاه حضرت معصومه)س( :

زمینه و بستر گفت وگو در مجامع علمی
 و دانشگاهی را فراهم کنیم

مدیر پژوهش دانشگاه حضرت معصومه)س( بر ضرورت تلاش هر چه بیشتر در 
راستای زمینه سازی و بسترسازی برای گفت و گو در مجامع علمی و دانشگاهی تأکید 

کرد.
سخنرانی  و  حضور  گذشته  های  هفته  در  داشت:  اظهار  پور  جامی  مونا  دکتر 
سخنگوی دولت و دیگر مسئولان در مجامع دانشگاهی و صحبت کردن به شکل 
مستقیم و بی پرده با دانشجویان، اقدامی بسیار خوب و امیدوارکننده بوده هر چند که 

با برخی تنش ها و مخالفت ها و هیجانات نیز روبرو شد.
وی افزود: آن چه مسلم است این که ایجاد و توسعه زبان مشترک و فرهنگ گفتگو و 
دیالوگ بین مسئولان و نسل جدید از جمله دانشجویان و دانشگاهیان، امروزه یکی از 

ضروری ترین مباحث کشور ماست.
وی اضافه کرد: در این میان طبعاً دانشجویان و دانشگاهیان نیز حرف ها و مطالباتی 
دارند که در این جلسات می توانند بی واسطه آن ها را بیان کنند و البته انتظار از 
جامعه دانشگاهی این است که قدردان مسئولانی مثل دکتر بهادری جهرمی باشند 
که صادقانه و متواضعانه در دانشگاه ها حضور پیدا می کنند. به نظرم این مساله باید 

تداوم داشته باشد چرا که فراهم سازی شرایط برای گفت و گو خیلی با برکت است.
عضو هیئت علمی دانشگاه حضرت معصومه)س( ادامه داد: اگر دقت کنیم پیشتر 
در مناسبت هایی خاص مثل روز دانشجو، مسئولان آن هم برخی در دانشگاه ها 
حضور پیدا می کردند و چه خوب است که این حضور به مناسبت ها و بهانه های 
مختلف در طول سال بیشتر و ملموس تر شود. از سویی این که صرفاً وزیر علوم در 
دانشگاه ها حاضر باشند و صحبت کنند کافی نیست و دیگر وزرا و مسئولان به فراخور 
مسئولیت و تخصص دانشگاه ها باید در بین دانشگاهیان حضور پیدا کرده و راجع به 

مشکلات و نواقص صحبت کنند.
وی بیان داشت: البته در هفته ها و ماه های اخیر در دانشگاه های بسیاری همچون 
دانشگاه حضرت معصومه )س(، تریبون های آزاد دانشجویی برگزار شده و امیدوارم 
در فضای عقلانی و در عین حال پرشور، نقش دانشجو به عنوان طیف مطالبه گر در 

این مقولات بیش از پیش مورد توجه و عنایت قرار گیرد.
وی گفت: این را هم از یاد نبریم که به هر حال در ذهن بچه های نسل جدید، 
سوالات و ابهاماتی وجود دارد که باید در این رابطه شفاف سازی صورت گیرد و در این 
بین رسانه ها می بایست به درستی به رسالت روشنگری و واسطه گری خویش میان 
مردم و مسئولان، جامه عمل بپوشانند. به ویژه باید از ظرفیت رسانه ملی به درستی 
استفاده کرد تا شاهد اصلاح ذهنیت هایی باشیم که به اشتباه شکل گرفته و چه بسا 

عمدتاً هم تحت تأثیر القائات رسانه ای آن سوی آب ها باشد.
جامی پور خاطرنشان کرد: ناگفته پیداست که رسانه های غربی علیه کشور ما 
دست به گزینش اخبار زده و روی برخی موضوعات بر اساس سناریوی از پیش تعیین 
شده تأکید می کنند که این روزها مشخص شده بخش قابل توجهی از آن ها دروغ 

پردازی است تا بیان حقایق.
 

 رئیس مرکز تشخیص و پیشگیری از جرائم سایبری پلیس فتای فراجا هشدارداد:

کلاهبرداری از شهروندان با نصب بدافزار 
در پوشش بازی های موبایلی

رئیس مرکز تشخیص و پیشگیری از جرائم سایبری پلیس فتای فراجا نسبت 
به کلاهبرداری از شهروندان از طریق نرم افزارهای مخرب تحت عنوان بازی های 

موبایلی هشدار داد.
سرهنگ علی محمد رجبی ، با بیان اینکه در مواردی مشاهده شده که برخی از 
کاربران، نرم افزارهای برخی از بازی های موبایلی را از منابع غیررسمی و غیرمعتبر 
روی گوشی تلفن همراه خود نصب کرده اند، گفت:  این افراد پس از نصب این بازی ها 
که عمدتا آن را به شکل فایل از پیام رسان ها یا سایت ها غیررسمی دانلود دریافت 
کرده اند دچار مشکلاتی مانند سوءاستفاده از اطلاعات هویتی، دسترسی به تصاویر 

خصوصی و ... شده اند.
وی با بیان اینکه شهروندان باید مراقب نرم افزارهای مخربی که ممکن است تحت 
عنوان بازی های موبایلی روی تلفن همراهشان نصب می کنند، باشند، اظهارکرد: 
افراد سودجو و مجرمان سایبری در واقع از این طریق سبب ورود بدافزارها و یکسری 
نرم افزارهای مخرب به داخل گوشی تلفن همراه شده و از این طریق می توانند 
سوءاستفاده های زیادی از اطلاعات موجود در گوشی تلفن همراه داشته باشند. 
دسترسی به اطلاعات حساب بانکی، اخاذی با سوءاستفاده از تصاویر و اطلاعات 

خصوصی، سوءاستفاده از اطلاعات هویتی و ... تنها بخشی از این موارد است.
رجبی درباره شیوه و شگرد این سودجویان نیز گفت:  افراد سودجو فایل  این نرم 
افزارها را تحت عناوینی مانند فایل کم حجم شده بازی های موبایلی، نسخه اورجینال 
بازی و ... در کانال ها و گروه های موجود در پیام رسان ها یا سایت های غیررسمی 
دانلود نرم افزار قرار داده و پس از نصب نرم افزار روی گوشی اقدامات مجرمانه خود 

را آغاز می کنند.
رئیس مرکز تشخیص و پیشگیری از جرائم سایبری پلیس فتای فراجا افزود: برای 
پیشگیری از وقوع چنین جرائمی لازم است که کاربران تلفن همراه حتما و حتما نرم 
افزارها و بازی های موبایلی مورد نیاز خود را از فروشگاه های معتبر دریافت کرده و 
هنگام نصب نرم افزار نیز به دسترسی هایی که نرم افزار از گوشی تلفن همراه آنان 
نرم  به  عنوان  به هیچ  باشند. لازم است شهروندان  داشته  توجه  تقاضا می کند، 

افزارهایی که در شبکه های اجتماعی منتشر می شود توجه نکنند.

  شیخ نجدی کارشناس مسائل آموزشی:

دهههشتادیهاپیگیرمطالباتباقیماندهدهههایپیشینهستند

این نسل با وجود سن کم، اطلاعات وسیع و 
آرزوهای بزرگی دارد و رفتارهایش فقط هیجانی و 

آنچنان که عده ای تحلیل می کنند، به علت غلیان 
بلوغ و مسایل جنسی نیست  

انرژی  که باید صرف پیشرفت و توسعه  کشور 
شود، اکنون دارد صرف انکار و نشنیدن صدای 

حداقل نیمی از افراد جامعه می شود

آموزش وپرورش به سبک دهه  شصت دیگر 
جوابگوی نیاز دهه  ۸۰ و ۹۰ نیست و حتی نتیجه  

معکوس می دهد
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مشاور وزیر اقتصادی اعلام کرد؛

حذف قیمت گذاری دستوری
گامی رو به جلو در کشور

مشاور وزیر امور اقتصادی و دارایی حذف قیمت گذاری دستوری را گامی رو به 
جلو در اقتصاد کشور دانست و گفت: ورود صندوق توسعه ملی به بازار می تواند 
کمک کننده به ورود نقدینگی در بورس، جذابیت بازار سهام و عمق بخشیدن به 

بازار باشد که از وعده های دولت سیزدهم در بازار بوده است.
»وحید شقاقی شهری« به صعود دوباره شاخص بورس در بازار اشاره کرد و 
افزود: در چند وقت گذشته اقداماتی از سوی مسوولان حاضر در دولت و نیز 
سازمان بورس برای حمایت از سهامداران خرد انجام شد که این اتفاق توانست با 

اثر مثبت بر روند معاملات بازار همراه شود.
تشکلی برای سهامداران خرد ایجاد شود

وی معتقد است که بهتر است در راستای بهبود وضعیت بازار تشکلی برای 
سهامداران خرد وجود داشته باشد تا بتوان از این طریق اقداماتی را برای دفاع 
از حقوق سهامداران خرد در دستور کار قرار داد. شقاقی شهری به استفاده از 
برخی رویه ها در بازار سهام برای ایجاد ثبات معاملات بورس تاکید کرد و گفت: 
تلاش های صورت گرفته در راستای افزایش دامنه نوسان از جمله اقداماتی بود که 
برای بهبود وضعیت بازار در دستور کار قرار گرفت که این اتفاق می تواند زمینه ساز 
افزایش جذابیت در معاملات بازار باشد. مشاور وزیر اقتصاد ادامه داد: بخشی از 
مسایل حاضر در بازار و نیز رفع آنها فقط مربوط به یک سازمان و وزارتخانه نیست، 
بلکه باید در خصوص مسایلی مانند حذف قیمت گذاری دستوری، جلوگیری از 
تغییرات مکرر سیاست گذاری ها و مقررات در درون دولت و حتی سه قوا به اجماع 
نظر برسند؛ چراکه این امر می تواند کمک کننده در پیش بینی پذیری بازار و نیز 
ایجاد ثبات در معاملات بورس باشد.  وی اظهار داشت: برخی از مسایل مانند 
شفافیت نهاد ناظر، تقویت نهاد ناظر، اصلاح برخی نهادها مانند صندوق تثبیت 
بازار سرمایه، بازارگردان ها باید در درون بازار در دستور کار قرار بگیرد که این امر هم 

می تواند کمک کننده در افزایش شفافیت بازار باشد.
بازار سهام جذاب است

شقاقی شهری بیان کرد: بازار در چند وقت گذشته به کف معاملات خود رسید 
و اکنون در مرحله جذابی قرار گرفته است که در این راستا باید تلاش شود تا بازار 

مسیر رشد و بهبود خود را طی کند.
این استاد اقتصاد دانشگاه با بیان اینکه یکی از مشکلات حاکم در اقتصاد کشور 
این بود که در چند وقت گذشته نقدینگی به سمت بازار دلار حرکت کرد، گفت: 
بازار سرمایه می تواند نقدینگی های موجود در اختیار سرمایه گذاران را جذب کند 

و مانع از سفته بازی در دیگر بازارهای دارایی محور شود.
اقدام مثبت صندوق توسعه ملی برای ورود به بورس

وی به تصمیم اخیر صندوق توسعه ملی برای ورود به بازار سرمایه و نیز خرید 
سهام اشاره کرد و گفت: این اتفاق به عنوان اقدامی مثبت از سوی این نهاد 
تلقی می شود، در همه جای دنیا صندوق های ثروت اقدام به خرید سهام در بازار 
داخلی و نیز بازار سهام دیگر کشورها می کنند. شقاقی شهری معتقد است که 
این امر می تواند کمک کننده به ورود نقدینگی در بورس، جذابیت بازار سهام و 
عمق بخشیدن به بازار باشد که از وعده های دولت سیزدهم در بازار بوده است. 
مشاور وزیر اقتصاد حذف قیمت گذاری دستوری را گامی رو به جلو در اقتصاد 
کشور عنوان کرد و گفت: اگر وزارت اقتصاد بتواند مساله مربوط به قیمت گذاری 
و  ثبات  ایجاد  باعث  بازار شود  به  ایجاد شفافیت  باعث  و  برطرف  را  دستوری 
پیش بینی پذیری بازار شود که این امر باعث رفع بخش زیادی از مشکلات بازار 

خواهد شد.

مدیرکل گمرکات استان قم خبرداد:

رشد۳4درصدی ارزش صادرات استان قم
مدیرکل گمرکات قم گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان آبان ماه 2۳0 میلیون 
و 921 هزار و 8۳8 دلار کالا از گمرکات استان به کشورهای مختلف جهان صادر 

شد که نسبت به مدت مشابه سال قبل ۳۴ درصد رشد را نشان می دهد.
اسفندیار دریکوندی در گفت و گویی اظهارداشت : این حجم از صادرات در 
قالب پنج هزار و ۵86 اظهارنامه و به وزن 260 هزار و 86 تُن انجام شده  که نشان 
دهنده توانمندی تولیدکنندگان استان برای حضور موفق در بازارهای جهانی 
است. وی افزود: روند صادرات کالا از گمرکات قم به سرعت و در بسیاری از 
مواقع براساس خوداظهاری صاحب کالا صورت می گیرد و در این زمینه با نظر و 
همراهی مسئولان استان از همه ظرفیت ها برای تسهیل فرآیندهای تجاری در قم 
استفاده کرده ایم. وی ادامه داد: همچنین در این مدت 220 میلیون و 20۵ هزار 
و 290 دلار کالا در قالب 2 هزار و 1۴1 اظهارنامه و به وزن ۴۴ هزار و 162 تُن از 
طریق گمرکات استان قم وارد کشور شده است که بیشترین حجم آن را کالاهای 

اساسی و موارد اولیه مورد استفاده در واحدهای تولیدی تشکیل می دهد.
دریکوندی با اشاره به مثبت بودن تراز تجاری استان گفت: برای حمایت بیشتر 
از فعالان اقتصادی، آمادگی داریم تا برای صادرات انواع متنوع محصولات تولید 
شده در قم بسترهای لازم را فراهم کنیم تا نیازی به مراجعه به سایر گمرکات برای 
صادرات برخی از کالاها نباشد. وی بیان داشت: با تقویت فرصت های تجاری در 
استان،  درآمد کل گمرکات قم نیز به عنوان یکی از بخش های مهم اقتصادی از 
ابتدای سال جاری تا پایان آبان ماه با افزایش قابل توجهی نسبت به مدت مشابه 

سال قبل همراه بوده  و به رقم ۵0۷ میلیارد تومان رسیده است.
وی ادامه داد: گمرکات قم در مسیر مقابله با قاچاق کالا نیز همکاری نزدیکی 
با نهادهای نظارتی استان دارد و در همین ارتباط، افزون بر ۵00 پرونده مظنون 
به قاچاق به ارزش بیش از 100 میلیارد تومان در این اداره کل تشکیل و برای 

رسیدگی به نهادهای قانونی ارجاع شده است.
 

 مدیرکل دفتر صنایع خودرو وزارت صمت:

رکورد تولید ماهانه خودرو در کشور 
شکسته شد

مدیرکل دفتر صنایع خودرو وزارت صنعت، معدن و تجارت از شکسته شدن 
رکورد تولید ماهانه خودرو در کشور در آبان سال جاری پس از گذشت پنج سال 

خبر داد.
»عبداله توکلی لاهیجانی« افزود: خودروسازان کشور در هشت ماهه ابتدایی 
امسال توانستند پس از موفقیت های پی در پی، نزدیک به به ۷۵0 هزار خودرو 
تولید کنند که نسبت به مدت مشابه سال گذشته، رشد 1۵ درصدی نشان می 
دهد. وی گفت: این درحالی است که از خرداد سال جاری، روند تولید عبور 
مستقیم و توقف تولید خودروهای ناقص پس از گذشت بیش از چهار سال 
متوالی شکل گرفت. مدیرکل دفتر صنایع خودرو وزارت صنعت، معدن و تجارت 
با بیان این که دیگر می توانیم بگوییم که تثبیت جریان تولید در صنعت خودروی 
کشور شکل گرفته است، ابراز امیدواری کرد: پس از ترمیم جریان تولید، توسعه 
پلتفرم های جدید و تولید محصولات کیفی و رقابتی در صنعت خودروی کشور 
شتاب بیشتری به خود بگیرد، همان گونه که در گام دوم برنامه تحولی وزارت 

صنعت، معدن و تجارت این مهم مد نظر قرار گرفته است.

پروژه کلان نهضت ملی مسکن در حالی مراحل پایانی پالایش 
مطرح شدن  که  می گذارد  سر  پشت  را  قم  در  خود  متقاضیان 
احتمال تغییر در رویکرد آن و سوق به سمت توسعه افقی و یک 
طبقه سازی با نظرات موافق و مخالف کارشناسان همراه شده و 

هم زمان در بین متقاضیان نیز طرفداران خاص خود را دارد.
براساس این گزارش، طرح نهضت ملی مسکن یکی از پروژه های 
کلان در سطح کشور است که طبق برنامه ریزی دولت برای احداث 
۴ میلیون واحد، امید به خانه دار شدن را در بیش از 1۳ میلیون نفر 
از جمعیت کشور زنده کرده است و طبق نظر مساعد وزارت راه و 
شهرسازی و شورای عالی شهرسازی و معماری کشور قرار بر این 
است که قم یکی از استان هایی باشد که طرح آزمایشی یک طبقه 

سازی در آن، در صورت نهایی شدن طرح، اجرا شود.
مشکلات و آسیب های آپارتمان نشینی در کنار برخی از مزایای 
آن و همچنین ویژگی های خاص خانه های یک طبقه و حیاط 
دار در کنار نگرانی هایی پیرامون توجیه فنی و امکان اجرایی آن، 
این روزها محل بحث و گفت وگوی بسیاری از مردم و همچنین 
در  نهایی  تصمیم  تا  است  محلی  گیران  تصمیم  و  کارشناسان 

خصوص نحوه اجرای طرح نهضت ملی مسکن مشخص شود.
با  و مخالفان یک طبقه سازی  توسعه عمودی شهر  موافقان 
طرح های  برخی  بودن  تطابق  غیرقابل  و  ناسازگاری  بر  تاکید 
یک طبقه سازی در قالب پروژه های انبوه سازی مسکن در شهرهای 
دیگر در استان قم، بر این باورند که اولا کشور با کمبود مسکن 
روبه رو نیست بلکه مشکل مسکن از مهاجرت بالای مردم از مناطق 
کم برخوردار به شهرهای بزرگ ناشی شده است و آن هم به صورتی 
که بخشی از خانه های شهرهای کوچک خالی از سکنه است و 
در کنار آن، بر این نکته نیز تاکید دارند که در حال حاضر بخش 
عمده ای از بافت شهری قم که از قضا بافت تاریخی است به صورت 
یک طبقه سازی و خانه های یک طبقه حیاط دار است و بهتر است 
انرژی و منابع محدود صرف حفظ، مرمت و نگهداری آن ها شود 

و از تخریب و آپارتمان سازی در این لکه ها جلوگیری به عمل آید.
موافقان آپارتمان سازی همچنین از سوداگری زمین در صورت 
به  توجه  با  و  می دهند  هشدار  یک طبقه سازی  طرح  اجرای 
اجرایی  قدرت  و  توجیه  فاقد  را  آن  زیرساختی  محدودیت های 
می دانند و احداث تدریجی خانه های یک طبقه را نیز مقدمه ای بر 
نادیده گرفته شدن مقررات ملی ساختمان و استحکام ناایمن بناها 
قلمداد می کنند که ممکن است چند سال دیگر یک بافت نیمه 

مخروبه را به شهر قم تحمیل کند.
در مقابل، موافقان طرح ویلاسازی )خانه یک طبقه حیاط دار( 
از سازگاری آن با فرهنگ و سبک زندگی ایرانی و اسلامی به عنوان 
یکی از مزیت های غیرقابل اغماض آن یاد می کنند و سرعت عمل 
به تعهدات و تحویل به متقاضی، کاهش هزینه های احداث بنا و 
زیرساخت، امکان مردمی سازی )معماری مشارکتی(، سهولت در 
امکان تامین زمین و افزایش میزان رضایت اجتماعی را از مولفه 

های مهم توسعه افقی ذکر می کنند.
به باور حامیان یک طبقه سازی در طرح نهضت ملی مسکن، 
و  آمایش سرزمین  توازن در  تسهیل مهاجرت معکوس و حفظ 
اصلاح تراکم، امنیت و سازگاری با پدافند غیرعامل، امکان تامین 
مالی متنوع و غیر وابسته به منابع دولتی، مطلوبیت هزینه های 
و عدم بخشی  با سایر مسائل  تعمیرات، هم افزایی  و  نگهداری 
نگری )غیر خوابگاهی شدن پروژه های نهضت ملی(، هماهنگی 
با سیاست های حوزه خانواده و جمعیت، امکان پوشش افراد فاقد 
توان شرکت در طرح نهضت ملی، امکان تداوم برای نسل های 
آینده و سرزندگی و کیفیت شهری را از دیگر شاخص های آن یاد 

می کنند.
نقش مهاجرت در کمبود مسکن

سید ابوالحسن فاطمی کارشناس ارشد معماری و عضو سازمان 
نظام مهندسی قم در همین زمینه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا، بیان 
کرد: به نظر بنده در کشور مشکل عمده ای از نظر تعداد مسکن 
وجود ندارد چه اینکه بر اساس آخرین سرشماری در سال 9۵ به 
ازای 2۵ میلیون خانوار حدود 2۵.۵ میلیون واحد مسکونی وجود 
به جابجایی های عظیم  مربوط است  بلکه مشکل عمده  دارد. 
کم  مناطق  شهرهای  و  روستاها  از  که  وسیعی  مهاجرت های  و 
برخوردار با بیکاری بالا و مشکلات زیست محیطی به شهرهای 
بزرگ و مراکز اشتغال است به صورتی که در مناطق مهاجرفرست 
خانه ها خالی مانده و در مناطق مهاجرپذیر با کمبود مسکن مواجه 

می شویم و در ابتدا باید به حل این نامعادله همت گماشت.
در  مسکن  طرح های  ساخت  است  ذکر  به  لازم  افزود:  وی 
ملی  اقدام  مسکن  تا  گرفته  مهر  مسکن  از  مختلف  دولت های 
توسعه  با  مقابله  خاطر  به  مسکن  ملی  نهضت  کنونی  طرح  و 
کشور  کلان شهرهای  از  هیچ یک  در  شهری،  مساحت  بی رویه 
صورت نگرفته و متقاضیان به شهرهای مجاور یا شهرهای جدید 
هدایت شده اند. اما استثنائا این توسعه در کلان شهر قم به صورت 
متصل پیش بینی شده و می شود که در جای خود این اصرار بر 
توسعه کمی و جمعیتی در شهری که در وضع موجود از کمبود 
و  فاضلاب  آب،  جمله  از  مختلف  زیرساخت های  و  امکانات 

حمل ونقل عمومی و غیره در رنج است جای تامل و سوال دارد.
فاطمی یادآور شد: درحالی که مراجع مربوط، به صورت روزمره 
پهنه های  حذف  و  قم  شهر  ساختمانی  تراکم  افزایش  پی  در 
سخن  هستند،  به عناوین مختلف  خانواری  تک  و  یک طبقه ای 
گفتن از ایجاد بافت جدید تک طبقه ای عجیب است. زمانی 
تمامی ساختمان های قم به صورت تک طبقه ای بودند و اکثریت 
قاطعی از آن ها هنوز هم به این حالت هستند و زندگی در آن ها به 
صورتی جریان دارد که مدنظر پیشنهاد دهندگان محترم طرح تک 

طبقه سازی است.
اولویت حفظ بافت تاریخی برساخت پهنه جدید یک طبقه ای

عضو سازمان نظام مهندسی قم تصریح کرد: بهتر است که همّ 
خود را مصروف حفظ پهنه های باقی مانده یک طبقه ای نماییم 
و نیز به دفاع از حفظ بافت تاریخی شهر که اصیل ترین شکل 
سکونت یک طبقه ای هست، برخیزیم که همه روزه مورد هجوم 
گروه هایی قرار دارد که به عناوین و از جایگاه های مختلف سعی 
نظر  کرد:  اضافه  وی  دارند.  آن  در  آپارتمان سازی  و  تخریب  در 
به سوابقی که از مطالعه طیف افرادی که هم اکنون در مسکن 
آن  روی  بر  گرفته  صورت  سوداگری های  و  هستند  ساکن  مهر 
هیچ  جای  دارد،  وجود  قانونی(  ممنوعیت های  همه  )علیرغم 
شک و شبهه ای باقی نمی ماند که واگذاری زمین، سوداگری در 
بازار زمین و مسکن را بشدت رواج خواهد داد و درنهایت درصد 
بالایی از این اراضی قبل از اینکه به خانه برای اقشار کم برخوردار 
تبدیل شوند در بازار سوداگری دست به دست می شوند. فاطمی 
تاکید کرد: مزایای خانه یک طبقه ای نسبت به آپارتمان در زمینه 
آسایش خانواده و پرورش فرزندان انکارناپذیر است. اما توسعه های 
مسکونی به هیچ وجه امری ساده یا تک بعدی نیستند و با اقتصاد، 
امنیت، قابلیت های سرزمینی، دسترسی و حمل ونقل، خدمات 
زیربنایی، مصرف منابع و انرژی و غیره پیوند عمیقی دارند که از 
قضا در این موارد کفه ترازو به نفع خانه های ویلایی نیست. عضو 
در  تاکنون  مدونی  طرح  داد:  ادامه  قم  نظام مهندسی  سازمان 
زمینه پروژه احداث خانه های یک طبقه ای در نهضت ملی مسکن 
در  موفق  طرح های  به عنوان  که  نمونه هایی  و  نشده  مشاهده 
شهرهای کوچک خراسان جنوبی ارائه می شوند هیچ شباهتی به 

ویژگی های کلان شهر مهاجرپذیری مانند قم ندارد.
معماری تدریجی و آسیب های احتمالی

وی خاطرنشان کرد: ایده هایی همچون معماری تدریجی که 

موافقان بیان می کنند اول ۴0 متر خانه بسازند و بعد 20 متر به 
آن اضافه کنند و به همین ترتیب تا بعد از چند سال خانه به 1۵0 
متر برسد ایده خطرناکی است که در حیطه قوانین نظام کنترل 
ساختمان از بحث طراحی تا نظارت و اجرا در چهار رشته معماری، 
سازه، برق و تاسیسات مکانیکی و استفاده از مصالح استاندارد 
با مشکلات بسیاری مواجه است و در ترکیب با بحث تخلفات 
ساختمانی، خطر واقعی تولید یک بافت شهری نیمه مخروبه با 
استحکام ناکافی را همراه خواهد داشت و به نظر می رسد در پس 
چنین پیشنهادهایی بیشتر متاثر شده از فضای مبهم مشکلات 

تامین مالی پروژه نهضت ملی مسکن است.
فاطمی بیان داشت: مصرف انرژی در آپارتمان ها به خاطر کف ها 
و  است  انواع یک طبقه ای  از  بسیار کمتر  و سقف های مشترک 
مصرف آب به خاطر شستشوی حیاط و آبیاری باغچه در خانه های 
ویلایی بسیار بیشتر است در این زمینه پیشنهاد می شود به آمار 
مربوطه که توسط شرکت آب تهیه می گردد رجوع شود. بدیهی 
است حتی اگر زمانی جامعه و دولت به آن سطح از آگاهی برسد 
که درصدد استفاده از آب خاکستری و استحصال آب باران برآید 
قطعا این کار به صورت متمرکز و در قالب مجتمع های مسکونی 

تحقق پذیرتر و پربازده تر خواهد بود.
وی ابراز داشت: با توجه به رشد روزافزون تقاضای مهاجرت به 
شهر قم و نیز فرهنگ و سابقه موجود قابل تصور است که بافاصله ای 
20 تا ۳0 ساله شاهد افزایش مجدد تراکم مناطق یک طبقه ای 
احداثی و دور شدن از بافت اولیه باشیم که ناشی از انباشته شدن 
تقاضای ساکنین برای افزودن طبقاتی بر روی یک طبقه موجود یا 
تخریب و نوسازی همین خانه های ویلایی به صورت آپارتمان باشد و 
این مسئله که با توجه به رویه جاری تخلفات ساختمانی، عدم ثبات 
مقررات و تأثیرپذیری مسئولان از فشارهای مردمی به هیچ وجه دور 

از ذهن نیست.
فاطمی عنوان کرد: آخرین مصوبه شورای عالی شهرسازی و 
معماری که سیاست گذار توسعه های شهری در سطح کشور است 
و به ریاست وزیر راه و شهرسازی تشکیل می گردد و در هفته جاری 
ابلاغ گردیده در آن ذکرشده که شورای عالی شهرسازی و معماری 
مباحث  پیرو  خود،   1۴01 شهریور   21 مورخ  جلسه  در  ایران 
مربوط به تامین اراضی موردنیاز نهضت ملی مسکن و در ذیل 
سیاست های کلی دولت مبنی بر کاهش تراکم ناخالص شهرها 
و احداث واحد مسکونی در حداقل تراکم ساختمانی ممکن، بنا 

بر تاکید وزیر و رئیس شورای عالی به شرح زیر اتخاذ تصمیم کرد:
1- در شهرهایی که الگوی تراکمی پهنه تراکمی غالب شهر بر 
اساس طرح مصوب ملاک عمل قطعات ویلایی یک و دوطبقه 
است، درصورتی که محدودیت زمین دولتی وجود ندارد و امکان 
به نهضت ملی  دارد، واحدهای مربوط  زیرساخت وجود  تامین 
مسکن به صورت قطعات مستقل حیاط دار یک یا دوطبقه احداث 

شود.
2- در سایر شهرهای کشور که متوسط تراکم ساختمانی شهر 
بیش از دوطبقه است، احداث بنا در مجتمع های مسکونی مربوط 
به نهضت ملی مسکن وفق تراکم ساختمانی پهنه تراکمی غالب 

شهر بر اساس طرح مصوب ملاک عمل صورت پذیرد.
به باور وی، ازآنجایی که پهنه تراکمی غالب شهر قم در طرح جامع 
و تفصیلی قطعات ویلایی یک یا دوطبقه نیست اختصاص چنین 
پهنه وسیعی به قطعات یک طبقه ای ازلحاظ پشتوانه قانونی نیز 

فاقد توجیه است.
فاطمی در پایان گفت: در خاتمه پیشنهاد بنده استفاده از ایده 
ساخت مسکن یک طبقه ای در شهرهای کوچک پیرامون شهر قم 
که پتانسیل لازم را دارند و نیز هدایت بخشی از منابع طرح نهضت 
ملی به سمت نوسازی بافت فرسوده شهری که از قضا همه ویلایی 

هستند؛ می باشد.
نظر موافقان یک طبقه سازی

عباس جهانبخش عضو هیات علمی دانشگاه هنر اصفهان 
نیز در گفت وگو با ایرنا، بیان کرد: از اوایل دهه هشتاد و بعد از 
مبنای  بر  نرم افزاری  جنبش  به  مربوط  موضوعات  مطرح شدن 
منویات مقام معظم رهبری، تطابق الگوهای معماری و شهرسازی 
با آموزه های ایرانی و اسلامی مورد توجه قرار گرفت و هم زمان از فقه 
نظام عمران شهری آیت الله محسن اراکی نیز در همین راستا بهره 
برده شد تا از مبانی معماری و شهرسازی یک الگوی کاربردی از 

تئوری تا عمل منتج شود.
جهانبخش ادامه داد: از اواخر دهه 90 نیز حوزه علمیه توجه 
به نیازهای نظام را مورد اهتمام بیشتری قرار دارد که از برکت آن 
می توان به ایجاد ستاد راهبری معماری و شهرسازی حوزه علمیه 
قم اشاره کرد که با حضور جمعی از اندیشمندان و متخصصان 
امر، گزینش، طراحی و ایجاد الگوهای ایرانی اسلامی معماری 
و شهرسازی را در دستور کار خود قرارداد که در دوره جدید این 
الگوهای استخراجی و کارکردی موردتوجه وزارت راه و شهرسازی 

قرارگرفته است.
وی بیان کرد ساخت ۴ میلیون مسکن با رویکرد جدید هم شدنی 
و هم فرصتی بی نظیر برای تبدیل این پروژه بزرگ به پیشران زیست 

اجتماعی جدید و متناسب با مبانی و اهداف انقلاب است،
در رویکرد جدید بعد از ۴۳ سال به فرمان امام در تشکیل اولین 

نهاد سازندگی عمل می شود امام فرموده بودند:
» مشکل زمین باید حل شود و همه بندگان محروم خدا باید از 
این موهبت الهی استفاده کنند… و در این طرح به هیچ وجه پولی 

در برابر خرید زمین پرداخت نشود.« 21 فروردین ۵8
اما تاکنون تفکرات رسوب یافته قدیمی و تنگ نظری ها مانع از 
عمل به این رسالت انقلاب شده بود. در صورت عمل به این فرمان 
امام، شاهد جهشی چشمگیر در کاهش مشکلات اقتصادی و 

افزایش رضایت اجتماعی خواهیم بود.
در ادامه معیارهای حاکم برای مقایسه رویکردهای مختلف در 
طرح نهضت ملی مسکن به شرح زیر بیان شد: سرعت عمل به 

تعهدات و تحویل به متقاضی، کاهش هزینه های احداث بنا و 
امکان  مشارکتی(،  )معماری  سازی  مردمی  امکان  زیرساخت، 
تامین زمین، میزان رضایت اجتماعی، سازگاری با سبک زندگی 
در  توازن  حفظ  و  معکوس  مهاجرت  تسهیل  اسلامی-ایرانی، 
آمایش سرزمین و اصلاح تراکم، تامین برق و انرژی و آب، امنیت 
و سازگاری با پدافند غیرعامل، امکان تامین مالی متنوع و غیر 
وابسته به منابع دولتی، مطلوبیت هزینه های نگهداری و تعمیرات، 
هم افزایی با سایر مسائل و عدم بخشی نگری )غیر خوابگاهی 
شدن پروژه های نهضت ملی(، هماهنگی با سیاست های حوزه 
خانواده و جمعیت، امکان پوشش افراد فاقد توان شرکت در طرح 
و  سرزندگی  و  آینده  نسل های  برای  تداوم  امکان  ملی،  نهضت 

کیفیت شهری
برخی  به  اشاره  با  اصفهان  هنر  دانشگاه  علمی  هیات  عضو 
با  مقایسه  در  طبقه  یک  صورت  به  خانه ها  احداث  مزیت های 
احداث  امکان  طرح  این  در  داد:  ادامه  آپارتمانی،  واحدهای 
به صورت موازی وجود دارد و سرعت کار بیشتر است و تکمیل 
یک واحد مسکونی منوط به سایر واحدها نیست و امکان تحویل 
زمین به مردم و یا ساخت بخشی از خانه )معماری تدریجی( و تعهد 

ساخت توسط خودشان وجود دارد.
جهانبخش تصریح کرد: تجربه میدانی و گذشته انبوه سازی در 
کشور حاکی از سرعت کمتر، احتمال قفل شدن عملیات به دلیل 

فنی یا پرداخت مالی ناهمسان اثبات شده است.
شهرهای  در   99 سال  از  مسکن  ساخت  تجربه  افزود:  وی 
بهره برداری  و  تکمیل  بین  زیاد  بسیار  فاصله  و طبس،  بیرجند 
از  نشان  آپارتمانی  خانه های  با  مقایسه  در  ویلایی  خانه های  از 
موفقیت و همچنین رغبت بیشتر مردم به ساخت یک طبقه است، 
علاوه بر این هنوز 200 هزار واحد بالای ۵ طبقه مسکن مهر نیز 
تکمیل نشده که همگی بالای ۵ طبقه هستند و هیچ مسکن مهر 

کمتر از ۵ طبقه ای نیست که تکمیل نشده باشد.
مقایسه هزینه تمام شده دو رویکرد

حیات  خانه های  بین  تمام شده  هزینه  بین  مقایسه  با  وی 
خانه های  در  گفت:  آپارتمانی،  واحدهای  با  افقی(  دار)توسعه 
است  کمتر  بنا  هزینه  و  است  بالاتر  زیرساخت  هزینه  ویلایی، 
واحدهای  از  کمتر  زیرساخت  و  ساخت  هزینه های  سرجمع  و 
آپارتمانی است و علاوه بر آن امکان ساخت تدریجی مسکن، امکان 

کاهش آورده اولیه را فراهم می سازد.
جهانبخش افزود: در توسعه عمودی و آپارتمان سازی به اذعان 
کارشناسان، هزینه احداث بنا بالاتر و هزینه زیرساخت کمتر است 
و سرجمع هزینه ها در آن در مقایسه با توسعه افقی بیشتر می باشد، 
همچنین هزینه پروانه و تعرفه نظام مهندسی نیز در واحدهای 
آپارتمانی بیشتر است و به دلیل افزایش زمان ساخت، اثر تورم نیز 

باعث افزایش تصاعدی هزینه ها می شود.
وی بیان کرد: طبق برآوردهای کارشناسی دقیق در طرح ویلا 
سازی در کلان شهری مانند قم، هزینه ساخت یک خانه حیات 
دار 2۵0 متری با ۷۵ متر مربع زیربنا )در مرحله اول( معادل ۴۵0 
میلیون تومان )نزدیک به مبلغ تسهیلات( می شود این در حالی 
است که در طرح آپارتمان سازی قیمت یک واحد مسکونی در حال 

احداث در پردیسان به بیش از یک میلیارد تومان می رسد.
عضو هیات علمی دانشگاه هنر اصفهان خاطرنشان کرد: در 
این طرح  با اجرای  راه و شهرسازی  و وزارت  حال حاضر دولت 
آن  اجرای  برابر  در  استانی  نهادهای  برخی  اما  هستند  موافق 
مقاومت می کنند. جهانبخش یادآور شد: امکان تامین مالی به 
همراه کاهش آسیب های اجتماعی از ویژگی ها و مزایای مهم در 
توسعه افقی شهر در مقایسه با بلندمرتبه سازی است و به تداوم بین 

نسلی خانوار نیز کمک می کند.
وی، مردمی سازی را از ویژگی های دیگر طرح یک طبقه سازی 
یاد کرد و گفت: تجربه مسکن سازی در بنیاد مهاجران جنگی و 
بعد از زلزله رودبار در ایران، حاکی از سرعت عمل و کیفیت بالاتر 
احداث مسکن در فرایندهای مردمی است و با نظارت و مدیریت 
مستقیم متقضیان، تخلفات پیمانکاران و سازندگان نیز کاهش 

می یابد.
رابطه بین حبس زمین با سوداگری مسکن

عضو هیات علمی دانشگاه هنر اصفهان گفت: تمام شهرها 
و روستاهای ایران فقط یک درصد از مساحت سرزمینی ایران را 
شامل می شود و 99 درصد از زمین حبس شده و این نوع تصمیم 
برای  پرسود  کالای  یک  به  مسکن  بخش  تا  شده  سبب  سازی 

سوداگری تبدیل شود.
وی بابیان اینکه مردم در طرح جدید مالک اعیانی می شوند، 
خاطرنشان کرد: در قالب طرح یک طبقه سازی، مالکیت زمین 
در اختیار دولت قرار می گیرد و متقاضیان به نحوی مستأجر دولت 
محسوب می شوند؛ اما اگر زمین با انتقال مالکیت واگذار شود، 
تجارب ملی و جهانی نشان می دهد اعطای سند و انتقال مالکیت 
اتفاقی که در شرکت  فراهم می کند. مشابه  را  بستر سوداگری 
شهرک های صنعتی افتاد و چندین سال، جلوی ورود سوداگرانه 
به این زمین ها گرفته شد برای این امر دو ویژگی همزمان دنبال 
شد: 1- عدم انتقال سند مالکیت )فقط حق بهره برداری منتقل 

می شود نه مالکیت.( 2- عرضه زمین به میزان کافی.
اما متاسفانه با تصمیم دولت قبل برای اعطای سند مالکیت 
در سال 1۳98 ، شاهد رشد حدود هزار درصدی قیمت زمین در 

همین بازه سه ساله بوده ایم.
وی بابیان اینکه مهمترین حسن آپارتمان سازی نیاز به زمین 
کمتری است، بیان کرد: در مقابل، توسعه منفصل»ویلا سازی« 
بر  علاوه  و  می دهد  افزایش  را  قابل عرضه  زمین  تامین  امکان 
زمین های دولتی، اراضی ملی و حتی خصوصی قابل استفاده 
خواهد بود. به عنوان مثال در مهرگان قزوین با نسبت 9۳ به ۷ 
با مالکین بخش خصوصی توافق شده است. )9۳ درصد سهم 

دولت(

و از آنجا که در بیشتر شهرهای بزرگ اراضی نهضت ملی در حریم 
یا محدوده شهرها در نظر گرفته شده است، در صورتی که امکان 
توسعه منفصل فراهم شود امکان تهاتر طبق )قانون جهش تولید 
یا حمایت از عرضه( و تامین مالی مناسب برای احداث زیرساخت 

ها وجود دارد.
جهانبخش گفت: یکی از مشکلات اساسی در حوزه زمین در 
ایران، نبود قانون مالیات بر زمین است، اگر چنین قانونی در ایران 
مانند برخی کشورهای موفق مصوب و اجرا شود، تمایل اشخاص 
حقیقی و حقوقی برای حبس زمین یا سوداگری بشدت کاهش 

می یابد.
سازمان  استانی  آمایش های  اساس  بر  داشت:  ابراز  وی 
برنامه وبودجه، حدود ده درصد از اراضی کشور در اولویت 1 توسعه 
قرار دارند. در چنین مساحتی امکان سکونت ۷۵0 میلیون نفر در 
خانه های ۴20 متری وجود دارد این در حالی است که در طرح 
نهضت ملی مسکن و ۴ میلیون مسکن با مساحت ۴20 متر مربع 

فقط به دوهزارم مساحت سرزمینی کشور نیاز است.
جهانبخش گفت: چنانچه تامین زمین محدود به زمین های 
دولتی درون محدوده یا حریم شهرها شود با مشکلات عدیده ای 
مواجه می شود چرا که جمع کل شهرها و روستاهای ما کمتر از 
یک درصد از سرزمین است اما چنانچه الحاق به محدوده و توسعه 

منفصل دنبال گردد، امکان تامین زمین فراهم می آید.
عضو هیات علمی دانشگاه هنر اصفهان اضافه کرد: به علاوه 
مهاجرت  واگذاری  اراضی  مساحت  نمودن  متنوع  با  می توان 

معکوس را جذاب و عملیاتی نمود.
ضرورت حق انتخاب مردم برای سکونت در واحدهای 

آپارتمانی یا ویلایی
عضو هیات علمی دانشگاه هنر اصفهان اضافه کرد: در طرح 
نهضت ملی مسکن باید امکان سبد متنوعی در آپارتمان سازی و 
ویلا سازی طراحی شود اما اجباری در کوچ دادن مردم واحدهای 
آپارتمانی نباشد مردم بتوانند بر اساس نیاز خود حق انتخاب داشته 

باشند.
وی بیان داشت: طبق نظرسنجی و برآوردهای انجام شده از 
جامعه، میزان رضایت اجتماعی در احداث خانه های ویلای بیشتر 

از خانه های آپارتمانی است.
جهانبخش سازگاری دو رویکرد با مبانی سبک زندگی ایرانی و 
اسلامی را موردتوجه قرار داد و گفت: طرح ویلایی سازی به اذعان 
اکثریت مردم سازگارتر با سبک زندگی و فرهنگ اسلامی-ایرانی 
است و حریم، روابط همسایگی، ارتباط با طبیعت،فراغت در خانه، 

صله ارحام بهتر رعایت می شود.
اصفهان، تسهیل مهاجرت  دانشگاه هنر  عضو هیات علمی 
معکوس وحفظ توازن در آمایش سرزمین و اصلاح تراکم در دو 
برای  الگوسازی  امکان  گفت:  و  داد  قرار  اشاره  مورد  را  رویکرد 
مهاجرت معکوس و توسعه منفصل در طرح ویلایی سازی تاحدی 
امر بسیار دشوار  این  آپارتمان سازی  فراهم است درحالی که در 

است.
طبقه  یک  خانه های  و  افقی  توسعه  در  کرد:  خاطرنشان  وی 
حیات دار در بخش تامین انرژی امکان استفاده از انرژی های 
پاک و پایدار در مقیاس خرد و خانگی، بازیافت خرد و خانگی آب، 
تسهیل استحصال آب باران و امکان هم افزایی آب بخش خانگی و 

کشاورزی نیز وجود دارد.
جهانبخش یادآور شد: در آپارتمان سازی نیز استفاده از انرژی 
های پاک و پایدار فقط در مقیاس بزرگ وجود دارد که نیازمند 

سرمایه گذاری متمرکز است.
وی ابراز داشت: همچنین خانه های ویلایی یک طبقه حیات دار 
از نظر پدافند غیرعامل و زلزله نیز تاب آوری بیشتری در مقایسه با 

آپارتمان دارد.
عضو هیات علمی دانشگاه هنر اصفهان گفت: امکان تامین 
مالی متنوع و غیر وابسته به منابع دولتی از طریق تهاتر درصدی 
شهرهای  و  ها  شهرک  قالب  در  ویلایی  شهرک های  اراضی  از 
جدید وجود دارد و علاوه بر این حضور مردم درآمدزاست و زمین 
یکی از مهمترین ابزارهای ذخیره سرمایه شده، امکان اصلاح 
تدریجی این امر و تبدیل تهدید به فرصت وجود دارد درحالی که در 

آپارتمان سازی امکان تهاتر و تامین زمین سخت تر است.
مقایسه دو رویکرد در اراضی ۵۶۰ هکتاری قم

اساس  بر  پردیسان  هکتاری   ۵60 اراضی  در  کرد:  بیان  وی 
سناریوی ساخت طبق الگوی انبوه سازی آپارتمانی امکان ساخت 
حدود ۳۳ هزار واحد مسکن امکان پذیر است در حالی که اگر این 
زمین به صورت آزاد و در قالب حدود ۳600 پلاک برای ساخت 
یک طبقه تهاتر شود 22/۷ هزار میلیارد تومان درآمد خواهد داشت 
که با درآمد آن می توان برای کل متقاضیان تایید شده قم )8۵000 
واحد( هزینه زیرساخت در یک توسعه منفصل با زمین های 82۵ 

متری فراهم نمود.
و ویلا سازی بستر فرزند  افقی شهر  بیان داشت: توسعه  وی 
در  درحالی که  کند  می  فراهم  را  خانواده  بنیان  تقویت  و  آوری 
آپارتمان سازی امکان چنین مساله ای بسیار دشوار است و علاوه بر 
این در توسعه افقی امکان پوشش افراد فاقد توان شرکت در طرح 
نهضت ملی از طریق تهاتر زمین در بخش تامین مالی وجود دارد 
درحالی که در آپارتمان سازی نداشتن تمکن مالی برابر با حذف و 

کنار گذاشته شدن است.
جهانبخش گفت درحالی که مزیت آپارتمان سازی امکان ذخیره 
اراضی برای نسل های آینده بیان می شود، اما این میزان از تراکم و 
این فشار اقتصادی مسکن و زمین هم نسل کنونی را با دشواریهای 
زیست محیطی )شهرهای متراکم آلوده( و معیشتی مواجه می کند 

هم بستر فرزندآوری را فراهم نمی سازد.
در مقابل چنانچه نهضت ملی تا چهل سال به صورت هر سال 
یک میلیون قطعه حیاط دار ادامه یابد حدود یک درصد سرزمین 
را لازم دارد. وی سرزندگی و کیفیت محیط شهری در دو رویکرد را 
مورد توجه قرار داد و گفت: خانه های یک طبقه حیاط دار کیفیت 
زندگی و رابطه بهتری با طبیعت را به مردم می بخشد و در مقابل 
نظام  و  معماری  نوع  خاطر  به  زیست  کیفیت  از  آپارتمان سازی 
شهرسازی، می کاهد. عضو هیات علمی دانشگاه هنر اصفهان 
در جمع بندی و نتیجه گیری مقایسه ای دو رویکرد، گفت:سرعت 
و  غیرعامل  پدافند  و  تدریجی،امنیت  معماری  تحویل،امکان 
و  خانواده  محیط  با  زندگی،سازگاری  سبک  با  زلزله،سازگاری 
با  امکان پوشش معسرین  و  تامین مالی  بهتر  امکان  جمعیت، 
مولدسازی زمین، امکان هم افزایی با اشتغال در الگوی معیشت 
محور، افزایش رضایت اجتماعی، امکان معماری مشارکتی،هزینه 
و  ساخت  هزینه  سرجمع  بودن  کمتر  شهر،  اداره  غیرمستقیم 
زیرساخت و افزایش زمین قابل عرضه از ویژگی های طرح ویلایی 

سازی یک طبقه است.
عرضه سبد متنوع خانه سازی

جهانبخش همچنین عرضه سبد متنوع و فراهم شدن انتخاب 
مردمی را از پیش شرط های مهم در موفقیت طرح های ساخت 
مسکن و افزایش رضایت اجتماعی یاد کرد و گفت: آپارتمان 
سازی در اراضی که اجبار وجود دارد و به شرط آنکه به متقاضیان 
اطلاع رسانی شود و بهای تمام شده )که برای واحدهای جدید 
الاحداث بیشتر از حدود ده میلیارد ریال خواهد بود( را بتوانند 
قالب  افقی در دو  توسعه  و  پذیر است  امکان  پرداخت کنند؛ 
1- خانه های یک طبقه حیاط دار و 2- خانه های مولد )تلفیق 
سکونت با صنایع کوچک مقیاس و کشاورزی معیشتی( می تواند 

مورد توجه قرار بگیرد.

پیش شرط های مهم در موفقیت طرح های ساخت مسکن چیست؟

نهضت مسکن در قم؛ میان رویای یک طبقه  سازی و آسیب آپارتمان نشینی
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پس از اعلام رسمی ترکیب تیم ملی کشتی آزاد برای حضور در رقابتهای جام 
جهانی 2022 آمریکا و آغاز اردوی ملی پوشان اعزامی، غیبت حسن یزدانی در 
لیست مسافران و اردوی آزادکاران برای اهالی کشتی مبهم و سوال برانگیز شد. 

برخی از منتقدان فدراسیون کشتی، غیبت حسن یزدانی در ترکیب تیم اعزامی به 
آمریکا و غیبت او در اردوی تیم ملی را به حواشی مراسم استقبال از تیم ملی هنگام 
بازگشت از رقابتهای جهانی و مصاحبه جنجالی پدر یزدانی مرتبط دانستند. برخی 
دیگر از اهالی کشتی نیز دلایل فنی از جمله اولویت اعزام جوانان به جام جهانی را 
دلیل اصلی عدم حضور یزدانی و چند ستاره دیگر کشتی ایران در تیم جام جهانی 

خواندند.
به هر حال این اظهارات باعث شد کادر فنی تیم ملی کشتی آزاد کشورمان 
نسبت به این ابهامات واکنش نشان دهد و دلایل عدم اعزام یزدانی به جام جهانی 

را تشریح کند.
در همین راستا احسان امینی یکی از مربیان تیم ملی کشتی آزاد اظهار داشت: 
حسن یزدانی سرمایه ملی کشتی ایران است که هدف کادر فنی حفظ این سرمایه 
برای مسابقات مهم پیش رو است. ضمناً با توجه به شرایط سنی یزدانی و طبق 
چرخه انتخابی تیم ملی او باید در بهمن یا اسفندماه در یک تورنمنت بین المللی 
حضور پیدا کند و به همین دلیل کادر فنی تصمیم گرفت به یزدانی فشار مضاعفی 
وارد نکند. همچنین او با ما صحبت کرد و خواستار این بود که با توجه به کارهای 

شخصی در این اردو حضور نداشته باشد و کادر فنی هم با خواسته او موافقت کرد.
وی افزود: نکته جالب اینجاست که آمریکایی ها هم مثل ما به دیوید تیلور رقیب 
سنتی و دیرینه یزدانی استراحت داده اند. ما در سال آینده با فاصله زمانی کم، 
مسابقات جهانی و بازی های آسیایی را در پیش رو داریم. همچنین در اوزان 
المپیکی باید نگاهی هم به تیم دوم داشته باشیم و به همین دلیل از علیرضا 
کریمی که دارنده ۳ مدال جهانی است و در بازی های کشورهای اسلامی بازگشت 
خوبی به صحنه داشت در جام جهانی استفاده خواهیم کرد تا یک محک جدی 

برای او باشد.
امینی در پایان با تاکید بر اعزام ترکیبی جوان و آینده دار با هدف پشتوانه سازی 
به جام جهانی گفت: نگاه اصلی کادر فنی، مسابقات جهانی 202۳ صربستان 
و المپیک 202۴ پاریس است. ما سال آینده مسابقات جهانی به عنوان میدانی 
برای کسب سهمیه المپیک و همچنین بازی های آسیایی چین که هر دو از 
اهمیت بالایی برخوردارند را پیش رو داریم. به همین دلیل باید طوری برنامه ریزی 
کنیم که با توجه به فاصله زمانی کم این دو رویداد، 2 تیم کامل و قابل اتکا و اعتماد 

را در اختیار داشته باشیم.

واکنش کادر فنی به غیبت »یزدانی« در لیست مسافران آمریکا؛

 هدف کادر فنی حفظ یزدانی برای مسابقات مهم پیش رو است 

آگهی مزایده اموال غیر منقول)اسناد ذمه(
آگهی مزایده تمامی ششدانگ یک قطعه زمین پلاک 21/۵۳/162-اصلی  واقع در بخش سه حوزه ثبت ملک جعفریه 

مربوط به پرونده کلاسه 1۴000۴0۳0011002۷80 
،متعهد:محمدرضا   )1۴0000018 بایگانی  شماره  )با   1۴000۴0۳00112۷80 کلاسه  اجرائی  پرونده  بموجب 
ازدواج:شماره سند:61۷۵،تاریخ سند:1۳۷9/12/01،دفترخانه صادر  حبی،متعهد له:هدی تاجیک خواص سند 
کننده:دفترخانه ازدواج شماره 12 شهر قم استان قم تمامی ششدانگ یک قطعه زمین پلاک 21/۵۳/162-اصلی  واقع 
در بخش سه جعفریه)پلاک ثبتی یکصد و شصت و دو فرعی از بیست و یک اصلی مفروز ومجزی شد از ۵۳ فرعی از 
اصلی مذکور(به مساحت ششدانگ 221/۵۳ مترمربع به آدرس:قم-شهرستان جعفرآباد-روستای پاچیان متعلق به آقای 

محمدرضا حبی درقبال طلب خانم هدی تاجیک خواص بازداشت شده است و از طریق مزایده به فروش میرسد:
حدود و مشخصات،پلاک 21/۵۳/162-اصلی  واقع در بخش سه جعفریه:

شمالا:بطول 22/۴6 متر دیوار به دیوار قسمتی از پلاک ۵۳ فرعی از 21 اصلی
شرقا:بطول9/۳1 متر به دیوار پلاک 1۷2 فرعی از ۵۳ فرعی از اصلی مذکور جنوبا:بطول 22/61 متر دربق و دیواریست 

به شارع 
غربا:بطول 9/۴6 متر به دیوار قسمتی از پلاک 21 اصلی

ارزیابی مورد مزایده:
مورد بازدید بصورت قطعه زمین با بنای احداثی به متراژ عرصه 221/۵۳ مترمربع وبه ازای هرمتر 12/000/000 ریال 
ودرمجموع 2/6۵8/۳60/000 ریال واعیان زیرزمین به متراژ 1۴۴ متر وبه ازای هرمتر 12000000 ریال کلا به مبلغ 
1۷28000000 ریال و اعیان طبقه همکف به متراژ 1۴۴ متر به ازای هر متر 2۷000000 ریال کلا به مبلغ ۳888000000 
ریال محاسبه و ارزش تمامی ششدانگ یک قطعه زمین پلاک 21/۵۳/162-اصلی  واقع در بخش سه جعفریه بالغ بر مبلغ 

8/۳۷۴/۳60/000 ریال)هشت میلیاردو سیصد و هفتاد و چهار میلیون و سیصد و شصت هزار ریال(برآورد میگردد.
مزایده مذکور از ساعت 9 صبح الی 12 ظهر روز سه شنبه 1۴01/09/22 در اداره اجرای اسناد رسمی جعفریه واقع در 

بلوار امام خمینی اداره ثبت اسناد و املاک جعفریه واحد اجرا انجام میشود. اداره اجرای اسناد رسمی قم انجام می شود.
مزایده مذکوراز مبلغ 8/۳۷۴/۳60/000 ریال)هشت میلیاردو سیصد و هفتاد و چهار میلیون و سیصد و شصت 
هزار ریال( شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی فروخته خواهد شد. شرکت در مزایده منوط به پرداخت ده درصد 
از مبلغ کارشناسی به حساب سپرده ثبت به شماره شبا IR 98010000۴0۷601۳20۷89۵69۳ با شناسه واریز 
96۵108۵۷61000000021۷1۳2۳۵12006 می باشد و حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده الزامی 
است و برنده مزایده مکلف است مابه التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت ۵ روز از تاریخ برگزاری مزایده به حساب صندوق 
ثبت به شماره شبای مذکور تودیع نماید و در صورتی که ظرف مهلت مقرر، مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واریز 
نکند، مبلغ مذکور قابل استرداد نمی باشد و به حساب خزانه واریز خواهد شد و در این صورت عملیات فروش از درجه 

اعتبار ساقط و مزایده تجدید می گردد. حق الحراج مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود.در ضمن بدهی 
های ملک اعم از مالیات و عوارض شهرداری وغیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به 
عهده برنده مزایده خواهد بود.و در صورت وجود مبلغ مازاد بر طلب بستانکار،وفق ماده 12۵ آئین نامه اجرای مفاد اسناد 
رسمی قابل پرداخت به خریدار خواهد بود و همچنین چنانچه بستانکار برنده مزایده باشد وفق ماده 12۵ آئین نامه اجرا 
اقدام میگردد در صورت توافق بر واریز غیرنقدی با بستانکار و نسبت به مازاد با بدهکار براساس توافق کتبی اقدام خواهد 
شد. و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد.ضمنا تنظیم سند انتقال اجرائی منوط به مفاصا حساب 
دارائی و شهرداری و عنداللزوم مراجع ذیصلاح دیگر می باشد.لازم به ذکر است که فیش واریزی می بایست بنام شرکت 

کننده در مزایده باشد.
) م الف ۱۵۹۱۶(
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی جعفریه
محمدرضا خدایاری
تاریخ انتشار آگهی: ۱۴۰۱/۰۹/۰۶

----------------------------------------
آگهی تحدید حدود اختصاصی

چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به پلاک شماره 19۵6/۷0۴/1۵۴9 اصلی 
واقع در بخش دو ثبت قم اراضی سیارون)خیابان توحید خیابان شاهد خیابان شهید علیدوست،کوچه 12 پلاک 19(
که بنام عطااله جعفری فرزند علی میباشد درحال حاضر در جریان ثبت می باشد که به علت عدم رعایت ماده 6۷ آئین 
نامه قانون ثبت)عدم رعایت فواصل آگهی و روز تحدید حدود( تحدید حدود بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 1۵ قانون 
ثبت نیز نمیتوان عمل نمود لذا طبق تبصره ماده 1۳ قانون تعیین تکلیف اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی وبنا به 
تقاضای مالک مذکور به وارده2/2۳8۵9-1۴01/08/2۳ تحدید حدود اختصاصی پلاک مذکور در روز یک شنبه مورخ 
1۴01/10/0۴ ساعت 8/۵ الی 12/۵ ظهر در محل وقوع ملک انجام می گردد بدینوسیله به اطلاع مالکین ومجاورین 
یا وکیل ویا نماینده قانونی می رساند که در روز و ساعت مقرر در آگهی در محل مذکور حضور بهم رسانند مهلت قانونی 
اعتراض از تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدیدی بمدت یک ماه خواهد بود و اعتراضات مالکین ومجاورین طبق ماده 20 
قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد. ضمناً طبق تبصره ماده واحده مصوب ۷۳/2/2۵ معترضین ظرف مدت یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه 

نمایند./ن
 )م الف ۱۵۸۹۸(
تاریخ انتشار آگهی: یکشنبه ۱۴۰۱/۰۹/۰۶
عباس پور حسنی حجت آبادی-رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

تیم ملی فوتبال با پیروزی مقابل آمریکا صعود خود راه مرحله یک هشتم 
نهایی جام جهانی قطعی خواهد کرد.

براساس این گزارش، روزجمعه تیم ملی فوتبال ایران توانست برد تاریخی 
مقابل تیم ولز به دست بیاورد تا همچنان شانس صعود خود را به مرحله 
باارزش در  یک هشتم نهایی جام جهانی حفظ کرده باشد. این پیروزی 
شرایطی به دست آمد که ملی پوشان فوتبال ایران در نخستین بازی خود 

از تیم انگلیس 6 گل دریافت کرده بودند. در حال حاضر ایران به واسطه 
پیروزی مقابل ولز، ۳ امتیازی است و با توجه به تساوی عجیب آمریکا برابر 
انگلیس، شرایط برای صعود شاگردان کی روش به مرحله بعدی جام جهانی 
با ۴  انگلیس  رقابت ها  این  دوم  گروه  جدول  در  است.  شده  قبل  از  بهتر 
امتیاز صدرنشین است. ایران به واسطه پیروزی روزجمعه ۳ امتیازی شده و 

تیم های آمریکا و ولز هم 2 و یک امتیاز اندوخته دارند.

تیم ها  بازی های هفته سوم جام جهانی مشخص خواهد کرد که کدام 
به یک هشتم نهایی صعود می کنند. سه شنبه هفته جاری ایران به مصاف 
آمریکا می رود و انگلیس رودرروی ولز قرار خواهد گرفت. اگر ایران با هر 
نتیجه ای در این بازی به پیروزی برسد صرف نظر از اینکه چه نتیجه ای در 
بازی انگلیس با ولز کسب خواهد شد صعودش به مرحله بعدی جام جهانی 

قطعی می شود.
بخورد  شکست  ولز  از  انگلیس  و  کند  مغلوب  را  آمریکا  بتواند  ایران  اگر 
شاگردان کی روش 6 امتیازی می شوند و به عنوان صدرنشین راهی مرحله 
بعدی خواهد شد؛ هر چند احتمال کمی وجود دارد که این اتفاقات به طور 

همزمان رخ دهد؛ چرا که بعید است انگلیس نتیجه را به ولز واگذار کند.
ایران مقابل  دیگر نتیجه ای که احتمال زیادی دارد کسب شود تساوی 
آمریکا است. در چنین شرایطی ایران ۴ امتیازی می شود و در صورت پیروزی 
یا تساوی انگلیس مقابل ولز، ایران به عنوان تیم دوم به مرحله یک هشتم 
نهایی صعود می کند. اگر ایران مقابل آمریکا به تساوی برسد و ولز بتواند 
انگلیس را مغلوب کند ۳ تیم انگلیس، ولز و ایران ۴ امتیازی خواهند شد 
و سرنوشت صعود به یک هشتم نهایی با تفاضل گل مشخص خواهد شد. 
در این شرایط کار برای تیم ایران تا حدود زیادی سخت می شود؛ چرا که 
شکست 6 بر 2 ایران برابر انگلیس، تفاضل گل ایران را منفی کرده است و 
حتی پیروزی 2 بر صفر مقابل ولز باعث نشد تفاضل گل ایران مثبت یا حتی 
صفر شود. البته اگر ولز با نتیجه ۷ بر صفر انگلیس را شکست دهد و ایران 
مقابل آمریکا به تساوی برسد ایران راهی مرحله بعد خواهد شد. این احتمال 

بسیار ضعیف و رخ دادن آن نزدیک به صفر است.
آمریکا  ایران مقابل  احتمال دیگری که می توان در نظر گرفت شکست 
است. اگر این نتیجه رقم بخورد امتیازات آمریکا به ۵ خواهد رسید و ایران 
در همان امتیاز ۳ باقی خواهد ماند و هر نتیجه ای که در بازی انگلیس با ولز 

کسب شود ایران شانسی برای صعود نخواهد داشت.
با توجه به این احتمالات شاگردان کی روش باید مقابل آمریکا برای پیروزی 
به میدان بروند؛ چرا که کسب هر نتیجه ای به جز پیروزی می تواند برای 

کی روش و شاگردانش بسیار گران تمام شود.

همه احتمالات صعود ایران به یک هشتم نهایی؛  

سرنوشت  یوزها دست خودشان است سرمربی تیم ملی تکواندو : 

در مسابقات  جهانی باید رنگ و تعداد 
مدال های ما متفاوت می شد 

گفت:  تکواندو  ملی  تیم  سرمربی   
تعداد  و  رنگ  باید  مسابقات  این  در 

مدال های ما متفاوت می شد.
، در خصوص عملکرد  مقانلو  بیژن 
ملی پوشان تکواندو در مسابقات جهانی 
دوره  این  مسابقات  داشت:  اظهار 
خیلی سنگین بود و خیلی از قهرمانان 
و نامداران دنیا باختند و خیلی ها را نیز 
از  بچه های ما حذف کردند. جا دارد 
کادرفنی، بچه ها و نوجوانانی که به ما 
اضافه شدند تشکر کنم؛ چرا که در حد 
نام ایران ظاهر شدند، اما خیلی از مواقع زومان نرسید و کاری نتوانستیم بکنیم. مطمئن 

باشید آینده ایران با وجود این قهرمانان خیلی درخشان خواهد بود.
وی در پاسخ به این سوال که توقعات او برآورده شده است، گفت: عملکرد بچه ها خیلی 
خوب بود، اما دیدید چه اتفاقاتی افتاد و دیگر در این مورد زورم نمی رسید. مشکلات 
داوری مشهود بود و بسیاری از کشورها معترض بودند و حتی جلسه ای  با حضور مربیان 
برگزار شد. حساسیت کلاه ها را خیلی بالا بردند و باید برای ضربه کلاه کارت می کشیدیم 
و داور می توانست با علم به برخورد ضربه، کارت را بسوزاند. در این مسابقات باید رنگ و 

تعداد مدال های ما متفاوت می شد.
سرمربی تیم ملی تکواندو تصریح کرد: بازی رضا کلهر، ابوالفضل عباسی و سجاد 
مردانی واقعاً متفاوت بود و مشکلات داوری وجود داشت. تمام بچه های ما واقعاً خوش 
درخشیدند. تیم استخوان داری داریم و ما یک تیم دیگر نیز داخل ایران داریم. همانطور 
که می دانید انتخابی ما کاملًا عادلانه بود و هر کسی به پیروزی رسید اعزام شد. شرایطی 
را فراهم کردیم نوجوانان ما که سالیان سال از آنها استفاده نمی شد را  اعزام کنیم و جواب 

اعتماد خود را با هنرنمایی نوجوانان گرفتیم.
مقانلو در خصوص انتقاد کارشناسان مبنی بر تنها بودن او از لحاظ کمک فکری و 
ضعف کوچینگ در دیدار ابوالفضل عباسی  با مهدی خدابخشی تاکید کرد: واقعاً داور 
دیدار عباسی با خدابخشی را خراب کرد. در خصوص راند نخست صحبت نمی کنم؛ چرا 
که طبق گفته عباسی تا در شرایط مسابقه قرار گرفت این راند را از دست داد.در راند دوم 

یک سه امتیاز بازیکن ما را پاک کردند و دو اخطار بی جهت دادند.
وی ادامه داد: باید به مهدی خدابخشی تبریک بگویم و به عنوان یک ایرانی افتخار 
کردم که به عنوان بهترین بازیکن دنیا انتخاب شد. دستاورد خدابخشی برای ما افتخار 
است، اما اعتقاد دارم راند دوم این دیدار خوب قضاوت نشد. عباسی بازیکن شایسته ای 

است و رنکینگ یک دنیا را راحت شکست داد و جواب قابل اعتمادی داد.
سرمربی تیم ملی تکواندو درخصوص نیاز به حضور همکاران جدید افزود: نمی گویم 
نیاز ندارم، اما باید آرام آرام مربیان جوان کنار ما پخته شوند. مسعود حجی زواره و نعیما 
خواجوی خیلی زحمت کشیدند. خیلی از بازیکنان دیگر از لحاظ بدنی دچار مشکل 
می شدند، اما بازیکنان تیم ما تا ثانیه آخر پا می زدند. کسی خبر نداشت، اما شرایط 
تشک ها طوری بود که تاول های دور پای حسین لطفی ترکیده بود، اما این بچه هر بازی 

از بازی گذشته بهتر عمل کرد.
مقانلو در مورد انتقادات کارشناسان به ضعف بدنی تیم ملی و اینکه بدنسازی خواجوی 
را بدنسازی کاراته عنوان می کنند، گفت: اصلًا این موضوع را قبول ندارم و بدنسازی ما 
خیلی خوب بود. به کار  خواجوی اعتقاد دارم و خیلی از بازیکنان دنیا در مقابل بچه ها 
ما از لحاظ بدنی دچار مشکل شدند، اما بچه های ما تا ثانیه های آخر پا زدند. امیدوارم 

مغرضانه قضاوت نکنیم و واقعاً اعتقاد دارم که خواجوی ترکاند و از او راضی هستم.
وی در مورد کسب دومین مدال جهانی سجاد مردانی بعد از 9 سال عنوان کرد: سجاد 
روز به روز بهتر می شود و به خودباوری می رسد، اما واقعاً باید به جوانان خود افتخار کنیم. 
هیچ کدام از جوانان ما در این مسابقات پا پس نکشیدند. حتی مردانی باتجربه نیز دوباره 

در حال بازگشت به روزهای خوب خود است.

دارنده مدال طلای کشتی فرنگی قهرمانی آسیا: 

پوشیدن دوبنده تیم ملی رقبای داخلی 
سرسختی دارم

دارنده مدال طلای کشتی فرنگی قهرمانی آسیا گفت: با توجه به درپیش بودن 
المپیک، سال آینده ترافیک زیادی در میان رقبای داخلی خواهم داشت که با تمام توان 

به دنبال پوشیدن دوبنده تیم ملی هستم.
محمدرضا مختاری اظهار کرد: رقابت در جام جهانی کشتی فرنگی تجربه خوبی بود 
که توانستم در این میدان تلاش خود را داشته باشم. رقبای خوبی در این پیکارها حضور 
داشتند که توانست به تجربه من کمک کند. با توجه به تعداد مبارزه، پاداش اتحادیه 

جهانی بنا به نظر فدراسیون میان کشتی گیران میان اعضای تیم تقسیم شد.
دارنده مدال طلای قهرمانی آسیا به چرخه انتخابی تیم ملی کشتی فرنگی نیز اشاره 
کرد و گفت: درصدد هستم تا شایستگی خود را نشان دهم و با توجه به چرخه مکتوب 
انتخابی تیم ملی، از ابتدا در آن شرکت خواهم کرد. در این مسیر حریفان مطرح داخلی 

خوبی در پیش دارم که هم تجربه و هم توان بسزایی دارند.
مختاری با اشاره به اینکه در وزن ۷۷ کیلوگرم رقبای جدی از جمله محمدعلی گرایی 
حضور دارند، گفت: سال آینده با توجه به در پیش بودن پیکارهای جهانی 202۳ و 
گزینشی المپیک، بازی های آسیایی و جام جهانی رقابت در این وزن المپیکی بسیار 
حساس و بالا خواهد بود و تلاش خود را در این مسیر خواهم داشت. همه در این وزن 
شانس پوشیدن دوبنده تیم ملی را خواهند داشت. جام جهانی کشتی فرنگی روزهای 
1۴ و 1۵ آبان ماه در شهر باکو پایتخت جمهوری آذربایجان برگزار شد و تیم ملی کشتی 
فرنگی با هدایت حسن رنگرز در دیدار نهایی با نتیجه ۵ بر ۵ و با امتیاز مثبت 21 بر 19 
آذربایجان را شکست داد و در حالی که میزبان حمایت داوران داشت، ایران روی سکوی 
قهرمان ایستاد. در این پیکارها مختاری به ترتیب آکیلبک تالانتبکوف قزاقستانی با 

نتیجه ۷ بر یک پیروز شد و در مقابل یونس امره باشار ترک با نتیجه 6 بر 2 مغلوب شد.

آنا صنعت  قم از سد صنایع پشتیبان هرمزگان گذشت؛

چهارمین برد نماینده فوتسال قم
 در لیگ برتر

تیم فوتسال آنا صنعت قم، چهارمین برد خود را در دیدار خارج از خانه به دست آورد.
براساس این گزارش ، تیم فوتسال آنا صنعت پاسارگاد قم در دیداری از هفته چهاردهم 
لیگ برتر باشگاه های کشور عصر عصر روزجمعه میهمان تیم صنایع پشتیبان هرمزگان 

بود و در پایان یک دیدار پرگل با نتیجه ۳ بر 2 به پیروزی رسید.
نماینده قم با این برد 1۵ امتیازی شد و با ۳ پله صعود در جایگاه دوازدهم جدول ایستاد 

و نماینده هرمزگان هم با 1۵ امتیاز در همان رده هشتم باقی ماند.
نتایج سایر دیدار های هفته چهاردهم که پنجشنبه )۳ آذر( برگزار شد، به شرح زیر 

است:
رکن آذین خاورمیانه 0 - ۴ گهر زمین سیرجان

قند کاترین آمل 2 - ۳ کراپ الوند
سفیر گفتمان ۵ - ۳ گیتی پسند

مس سونگون با ۳6 امتیاز صدرنشین است و تیم های کراپ الوند با ۳۴ و سن ایچ ساوه 
با ۳1 امتیاز و گیتی پسند با ۳0 امتیاز نیز در رده های دوم تا چهارم قرار دارند. 

 
رئیس هیات کاراته استان قم خبرداد:

حضورچهار کاراته کا قمی در مسابقات 
جایزه بزرگ مسکو 

رئیس هیات کاراته استان قم گفت: چهار کاراته کا این استان شامل سه ورزشکار و یک 
مربی در مسابقات جایزه بزرگ مسکو حضور دارند.

مهدی بیرانوند اظهار داشت: مسابقات کاراته بین المللی جایزه بزرگ مسکو امروز و 
فردا  با حضور 600 کاراته کا از 16 کشور برگزار می شود.

نام  این رقابت ها ثبت  ایران 2۵ کاراته کا برای حضور در  از کشور  ادامه داد:  وی 
کرده بودند که در این بین امیر مهدی زاده، مرتضی نعمتی و محمود نعمتی ۳ کاراته کای 

قمی با هدایت علیرضا کتیرایی مربی کاراته قم به روی تاتامی خواهند رفت.
وی گفت: این مسابقات در رده سنی بزرگسالان است و طبق برنامه، نمایندگان استان 
قم عصر امروز بر روی تاتامی می روند. رئیس هیات کاراته قم افزود: امیر مهدی زاده و 
مرتضی نعمتی 2 کاراته کا قمی در کومیته منهای 6۷ کیلوگرم و محمود نعمتی نیز در 

کومیته مثبت 8۴ کیلوگرم به مصاف حریفان خود خواهند رفت.

 پیشکسوت تیم ملی با اشاره به دیدار حساس ایران و آمریکا گفت: در فوتبال ترس برادر مرگ است و ایران می تواند با شجاعت و غیرت 
برابر آمریکا پیروز شود و از گروهش صعود کند.

محسن بیاتی نیا  در خصوص پیروزی روز گذشته تیم ملی برابر ولز اظهار کرد: به لحاظ فنی 2 تیم در نیمه نخست به یک اندازه مالکیت 
و میدان را در دست داشتند. با شروع نیمه دوم نیز تفاوت هایی در سبک بازی ولز دیدم که بیشتر در خصوص اینکه تصور داشتند به 
پیروزی راحتی می رسند، روی تیم ما حساب باز نکردند. این موضوع باعث شد تا به صخره تیم ملی برخورد کنند و در این بازی رفته به 

رفته شرایط روحی ما بهتر شد.
وی تصریح کرد: از لحاظ فنی دیدار با ولز روز خوب ملی پوشان در زمین بود. کی روش هرچه از زمان بازی می گذشت بیشتر به دنبال 
حفظ نتیجه تساوی بود. به همین دلیل بازیکنانی همچون روزبه چشمی، مهدی ترابی، علیرضا جهانبخش و سعید عزت اللهی را وارد 

زمین کرد که مالکیت مرکز زمین را حفظ کند.
پیشکسوت تیم ملی توضیح داد: اگر بترسیم، می بازیم. باید بگویم ترس برادر مرگ است و زمانی که با ترس بازی  کردیم، بازنده میدان 
شدیم. در دیدار برابر ولز بدون استرس و بازیکنان خیلی راحت توانایی خود را به نمایش گذاشتند و با شجاعت تمام بازی خود را ادامه 

دادند.
وی به بازی شب گذشته تیم های انگلیس و آمریکا اشاره کرد و گفت: این بازی به طور قطع تحت الشعاع بازی ایران قرار داشت. به 
همین دلیل هر 2 تیم آمریکا و انگلیس بازی محتاطانه ای را به نمایش گذاشتند و با توجه به نتیجه مساوی، به طور قطع در بازی آینده 

برابر آمریکا با یک تساوی هم می توانیم صعود کنیم.
بیاتی نیا به خلاقیت و هوش بازیکنان تیم ملی نیز اشاره کرد و گفت: اعتماد به نفس بازیکنان می تواند مهم ترین فاکتور برای موفقیت 

ملی پوشان محسوب شود. با کنار گذاشتن ترس می توان خلاقیت و آمادگی جسمانی بازیکنان را بهتر ببنیم.

یک پیشکسوت فوتبال ایران می گوید تیم ملی فوتبال ایران مقابل ولز، »شجاعانه« بازی کرد.
پرویز مظلومی ، درباره پیروزی دو بر صفر ملی پوشان مقابل ولز در گروه B رقابت های جام جهانی 2022 قطر اظهار کرد: قبل از هر چیز 
به ملت ایران، کادر فنی و بازیکنان تیم تبریک می گویم که شادی را به مردم تزریق کردند. تیم ملی نسبت به بازی با انگلیس، ترکیب بهتری 
داشت و نشان دادیم که اگر شجاعانه بازی کنیم، می توانیم پیروز میدان باشیم. ما در مقابل انگلیس، یک ترکیب تدافعی داشتیم اما در 
این بازی حمله کردیم. زوج طارمی و آزمون در این بازی توانست تاثیرگذاری خودش را داشته باشد. او درباره انگیزه بهتر تیم ملی در بازی 
مقابل ولز گفت: تیم ملی در بازی مقابل ولز انگیزه خیلی بهتری داشتند و در تمام نقاط زمین عملکرد خوبی داشتند و با دوندگی خود، 
توانستند تیم برتر میدان باشند. ولز تیم کمی در اروپا نیست و تیم ملی توانست بازیکنان تاثیرگذار ولز را مهار کند. ایران توانست از جلوی 
زمین، ولز را مهار کند و این یکی از تفاوت های بازی تیم ملی با انگلیس بود. ما در 90 دقیقه می توانستیم کار را تمام کنیم و موقعیت های 
خیلی خوبی داشتیم و چند توپ به تیر دروازه زدیم و در نهایت مزد کار شجاعانه خود را گرفتیم. مظلومی با اشاره به این مساله که تیم ملی 
در شرایط بهتری قرار گرفته است، خاطرنشان کرد: تیم ملی امیدواری خوبی پیدا کرده است. ملی پوشان در بازی مقابل ولز کم اشتباه 
بودند. سید حسین حسینی روز خیلی خوبی داشت و باید به این دروازه بان تبریک گفت. او چند مهار بسیار خوب در این بازی داشت 
و توانست عملکرد خوبی از خودش برجای بگذارد. در این بازی همه در اختیار تیم ملی بودند و ارتباط نیمکت و زمین خیلی خوب بود 
و این ها زیبایی کار است و امیدوارم این مسائل ادامه پیدا کند و تیم ملی در ادامه بتواند به موفقیت های دیگر در جام جهانی برسد. این 
پیشکسوت فوتبال ایران در پایان درباره تقابل تیم ملی مقابل آمریکا در بازی آخر مرحله گروهی جام جهانی گفت: بازی تیم ملی مقابل 
ولز تمام شد و بازیکنان باید تمرکز خود را بازی مقابل آمریکا بگذارند. همین بازی ای که ما مقابل ولز انجام دادیم، می توانیم مقابل آمریکا 
هم داشته باشیم و با ارائه یک کیفیت خوب، در بازی آخر مرحله گروهی جام جهانی، مقابل حریف آخر خود به موفقیت دست پیدا کنیم. 
تیم ملی نباید به برد مقابل ولز اکتفا کند. موفقیت تیم ملی دور از دسترس نیست و امیدوارم تیم ملی مقابل آمریکا هم شجاعانه بازی کند.

محسن بیاتی نیا :

ملی پوشان با ابزار شجاعت و غیرت آمریکا را شکست خواهند داد
پرویزمظلومی:

 ایران، مزد کار شجاعانه خود را گرفت



7  یکشنبه-6 آذر ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 5627
سیاسی

ذاکر عضو کمیسیون اجتماعی مجلس:

 رعایت رأفت قوه قضائیه تاثیر زیادی 
بر وحدت جامعه دارد

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس گفت که قوه قضائیه نمی خواهد به وحدت و 
جوانان ما آسیب برسد و رعایت رأفت از سوی قوه قضائیه تاثیر زیادی بر وحدت 

جامعه دارد. 
سیدسلمان ذاکر در پی دستور اخیر محسنی اژه ای رئیس دستگاه قضا مبنی بر 
بهره گیری از ارفاق های قانونی ویژه آزادی زندانیان در پی پیروزی تیم ملی فوتبال در 
پاسخ به این سوال که این ارفاق ها چه تاثیری بر فضای وحدت و شادی جامعه می 
گذارد، گفت: همانطور که می دانیم اصل بر رعایت قانون است، اما قانون شدت 
و ضعف دارد و رأفت و وسعت قانون به نفع متهم یک اصل در دادگستری و قوه 
قضائیه جمهوری اسلامی و بنابر نظر مجلس و مقنن است.  وی افزود: به نظرم 
افرادی که در مسائل کشوری و سیاست های نادرست غرب دچار تجاهل، غفلت 
و سردرگمی شدند و علیه امنیت مردم قدم برداشتند، شاید اگر با اینها برابر قانون 
و رأفت جمهوری اسلامی و سیاست های کلی قوه قضائیه و سیاست های مقام 
معظم رهبری طوری برخورد شود که متنبه شده و قدر خودشان، انقلاب و نظام 
را بدانند، این رفتار باعث خواهد شد که قدر آسایش خانواده ها و مردم را بدانند و 
وضعیت بازار، اشتغال و توسعه ای که به سرعت در کشور رخ می دهد البته با وجود 
مشکلات خاصی که داریم را ببینند و قدر بدانند. نماینده مردم ارومیه در مجلس 
شورای اسلامی افزود: اما کسانی که از روی عمد لیدر هستند و مردم و جوانان 
ما را به تله می اندازند و آنها را هدایت می کنند و در معرض خطر قرار می دهند 
و باعث می شوند که از این طریق جامعه نیز در معرض خطر قرار گیرد، قطعا با 
آنها باید به گونه ای برخورد کرد که مجازات شده و متنبه شوند و دیگر تکرار نکنند.  
ذاکر در مورد تاثیر این رفتارها بر فضای وحدت جامعه تصریح کرد: ما اجازه نمی 
دهیم دشمن به کیان ملت، اسلام و انقلاب جسارت کند. ملت مال ما است و ما 
مردم را از همه بیشتر دوست داریم و همیشه نیز سعی کرده ایم نوکری خودمان را 
به مردم اثبات کنیم.  وی در ادامه گفت: امروز نشان دادند افرادی که تا دیروز شاید 
می خواستند تحریک کنند تا ورزشکاران سرود ملی جمهوری اسلامی را نخوانند 
و در فوتبال موفق نشوند تا در مسابقات جهانی نمره ای نیاورند، با ایجاد پیروزی 
و زحمتی که ورزشکاران کشیدند شور و شعف و نشاط برای کشور و جامعه ایجاد 
کردند که این نوع وحدت باید سرمشق ما در همه موارد باشد تا در کنار هم و با 
وحدت بتوانیم برنامه هایمان را پیگیری کنیم.  عضو کمیسیون اجتماعی مجلس 
شورای اسلامی اظهار کرد: قوه قضائیه نیز همین مسیر را می خواهد طی کند تا به 
وحدت و جوانان ما آسیب نرسد و همه با هم و با سلامتی پیش برویم، بنابراین رعایت 
رأفت تاثیر بسیاری در خود قوه قضائیه دارد و همچنین افرادی که در این مورد دچار 
غفلت شدند مانند ورزشکاران جبران خواهند کرد و شاهد بودیم که کسانی که لیدر 
و قهرمان مردم و سرمشق و الگوی جوانان هستند در این مسابقات جبران کردند 
و راه قهرمانان بسیجی و شهدای ما را طی کردند. ذاکر در پایان گفت: ان شاءالله 
ورزشکاران ما همیشه پاینده و خوشحال باشند و برای جامعه مدال بیاورند و هیچ 

زمانی هم لغزشی در امورات سیاسی و ورزشی نداشته باشند.

یک نماینده مجلس : 

دولت باید کابینه را ترمیم کند
 لطف الله سیاهکلی نماینده مجلس گفت :من اعتقاد دارم که دولت باید کابینه 
را ترمیم کند. در این یک سال و چند ماهی که از دولت گذشته، فرصت ها سریع 
می گذرند؛ ۴ سال زمان کار، زمان بسیار کوتاهی است. بنابراین نباید فکر کنیم 
فرصت داریم ، خیر! الان دولت ها با فناوری زندگی می کنند و پشتوانه مدیریت، 

فناوری است
یک سال و اندی از شروع به کار دولت سیزدهم می گذرد و هنوز خیلی از وعده 
های رئیس دولت عملی نشده است،از داستان یارانه گرفته تا بحث حجاب که 
دیگر این روزها نقل محافل خارجی هم شده است . در این بین نمایندگان مجلس 
از قدرت نظارتی خود استفاده می کنندو پیشنهاد استیضاح می دهند، غافل از 
اینکه زورشان به لابی دولتی ها نمی رسد،دولت اول دو ماه فرصت می گیرد و 
سپس به کلی استیضاح منتفی می شود. وزیری در عین نا کارآمدی استعفا می 
دهد و رئیس دولت وی را رئیس مناطق آزاد می کند،گویی لجاجت و استفاده 
از دوستان در این دولت حرف اول را می زند . استفاده از مردان احمدی نژاد و 
جلیلی هم در این دولت بیداد کرده و گویی علیرغم ناکارآمدی ،سلسله وار در 
این دولت نقش آفرینی خواهند کرد. خبر آنلاین در گفت و گویی با لطف الله 

سیاهکلی نماینده مجلس ضرورت های ترمیم کابینه را بررسی می کند. 
نظر شما در مورد ترمیم کابینه چیست؟ آیا نیازی به ترمیم کابینه به ویژه با 

هرج و مرج اقتصادی و سیاسی کنونی وجود دارد؟
من اعتقاد دارم که دولت باید کابینه را ترمیم کند. در این یک سال و چند ماهی که 
از دولت گذشته، فرصت ها سریع می گذرند؛ ۴ سال زمان کار، زمان بسیار کوتاهی 
است. بنابراین نباید فکر کنیم فرصت داریم ، خیر! الان دولت ها با فناوری زندگی 
می کنند و پشتوانه مدیریت، فناوری است. در دنیا مدیریت ها آنلاین شده و باید 
در لحظه تشخیص داد که مدیر قوی است یا ضعیف. البته 1 سال و ۴ ماه زمان 
کمی نیست بنابراین این کابینه نیاز به ترمیم دارد و زمان نشان داد که برخی از 
وزارت خانه ها ضعیف هستند و مردم دارند این ضعف را می بینند. چون دولت آقای 
رئیسی شعار ایران قوی را داده، نباید این نکته از ذهنشان دور شود تا رفع عیب 
کنند. بنابراین از نظر من ترمیم کابینه، امروز از نان شب برای دولت واجب تر است.

به زعم شما کدام وزارت خانه ها بیشتر نیاز دارند وزیرشان عوض شود؟
من فکر می کنم الان وزارت بهداشت یکی از وزارت خانه هایی است که باید 
مورد توجه جهت اصلاح عملکرد و یا استیضاح قرار گیرد چرا که طبق گزارشی 
که در مجلس خوانده شد کمیسیون بهداشت اعتراضات شدیدی به عملکرد این 
وزارتخانه داشت ،در مورد وزارت راه شهر سازی نیز باید بگویم آقای قاسمی، فرد 
توانمندی بود و از پس کارها بر می آمد. از سوی دیگر حوزه های اقتصادی هم 
نیاز به اصلاح دارند و باید در آن جا هم اتفاقاتی بیفتد و از طرفی وزارت صمت 
واقعا توانایی کار را ندارد و نمی تواند وضعیتش را به سامان کند! وزارت صمت 
جزء وزارتخانه هایی است که باید اصلاح شود، آمار و ارقامی که می دهند واقعیت 
ندارد و ما داریم مستقیم می بینیم. در حوزه تعاون نیز جا بجایی صورت گرفت و 
امیدوار هستیم آقای مرتضوی بتواند امور را اصلاح کند آنجا حوزه خیلی بزرگی 
است و یکی از وزارت خانه هایی است که جایگاه اجتماعی و اقتصادی دارد. در 

هر صورت به نظر من حداقل باید روی ۳ یا ۴ وزیر کار شود.
شما از اهالی استیضاح هستید، آیا در حال حاضر صحبتی در مورد استیضاح 

وزیری وجود دارد؟ )منهای وزیر صمت که قبلا بود و بعد مرتفع شد(
بله الان استیضاح چند وزیر درخواست شده است و هنوز در دستور کار قرار 

نگرفته ولی استیضاح ۳ الی ۴ وزیر در مجلس به شدت مطرح است.
می توانم مصداقی سوال بپرسم که کدام وزیر؟

خیر، پیش داوری نکنیم، ولی در دستور کار است و امیدوار هستیم که دولت 
در این زمینه ها هم فکری کند. مجلس واقعا دوست ندارد به کابینه لطمه ای بزند 
اما از اینطرف هم دارد دولت را تشویق می کند که خود دولت پیش دستی کند 
و رفع اشکال کند چون هم مجلس و هم دولت برچسب انقلابی دارند پس شیوه 
کارشان هم باید نماد و نمودی داشته باشد که مردم ببینند و حس کنند این دولت 
و مجلس دارند کاری می کنند ،بنابراین هرچقدر دولت جلوتر از مجلس گام 

بردارد و رفع عیب کند مجلس با آن همکاری خواهد کرد.

تحلیلگر مسائل بین الملل گفت: جریان ایران ستیز تشکیل هیات حقیقت یاب 
را راه جدیدی به سوی شورای امنیت می داند و راه خنثی سازی آن - چه از نظر 
حقوقی، چه از نظر سیاسی و چه از نظر مردمی - حداقل تشکیل یک هیات 

معتبر داخلی با همان کارکرد، منهای مخاطرات خارجی است. 
رضا نصری تحلیلگر مسائل بین الملل در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این سوال 
که تحلیل شما درباره صدور قطعنامه حقوق بشری علیه ایران چیست و این 
قطعنامه چه تاثیراتی در سیاست خارجی ما دارد، گفت: صدور این قطعنامه از 
هم اکنون به اعتبار و وجهه کشور لطمه زیادی زده است و اگر تدبیری اندیشیده 
نشود، به صورت فزایند ه ای این لطمات با مرور زمان، مهم تر و جدی تر خواهد 

شد.
وی افزود: در واقع، در فقدان یک واکنش سنجیده و یک تدبیر درست، به 
محض شروع فرایند تحقیقاتِ »هیات حقیقت یاب« سایه آن بر سر تمام ابعاد 
سیاست خارجی کشور - از جمله در حوزه مذاکرات هسته ای و رفع تحریم ها 
- سنگینی خواهد کرد؛ و با توجه به اینکه این فرایند می تواند به ارجاع وضعیت 

ایران به شورای امنیت منتهی شود، ضریب آسیب پذیری ایران را در برابر دوست 
و رقیب در تمام صحنه ها افزایش خواهد داد.

رضا نصری در خصوص پیامدهای این قطعنامه گفت: در فقدان یک تدبیر 
مورد،  این  در  کارشناسانه  مدیریت  یک  فقدان  در  و  حاکمیت  سوی  از  جدی 
شورای  به  ایران  وضعیت  ارجاع  نهایت  در  حقیقت یاب«  »هیأت  کار  سرانجام 
امنیت سازمان ملل خواهد بود. صرف باز شدن پرونده در شورای امنیت نیز ایران 

را در معرض تهدیدات امنیتی مهم و متنوعی قرار خواهد داد .
وی افزود: در واقع، در نبود حمایت چین و روسیه در شورای امنیت، ایران در 
معرض ابزارهای قهریه و اهرم های شورای امنیت قرار خواهد گرفت؛ و در صورت 
حمایت چین و روسیه از طریق اعمال حق وتو، ایران با تهدیدات گوناگون از 
جانب ائتلاف هایی که به دلیل »انسداد در شورا« تشکیل خواهند شد، مواجه 

خواهد شد.
نصری تصریح کرد: به عبارت دیگر، در خوش بینانه ترین حالت ایران مجبور 
خواهد شد از کیسه منافع و امنیت ملی به روسیه - و از کیسه اقتصاد به چین 

- باج بدهد تا با »حق وتو« شان مانع اقدامات قهریه متعاقب شورای امنیت - 
از جمله ارجاع وضعیت به دادگاه بین المللی کیفری - شوند، که حتی در این 
سناریو، صرف باز بودن پرونده در شورای امنیت به مثابه یک مجوز سیاسی برای 

سایر کشورها برای ائتلاف سازی علیه ایران عمل خواهد کرد.
وی افزود: یا در بدبینانه ترین حالت، نبود حمایت چین و روسیه ایران را در 
معرض انواع تهدیدات گسترده ای که در حیطه اختیارات شورای امنیت است، 
قرار خواهد داد. در هر حال، اگر از تمام این پیش بینی ها هم بگذریم، فضایی که 
تصویب قطعنامه اخیر در شورای حقوق بشر ایجاد کرده یک »هزینه حیثیتی« 
تولید کرده که موجب خواهد شد هیچ دولت و هیچ شرکتی به راحتی حاضر 
نشود با ایران مراوده و تعامل و تبادل سازنده ای داشته باشد. صرف ایجاد همین 
فضا، روی آوری به یک مدیریت کارشناسانه و مدبرانه را به یک ضرورت ملی تبدیل 

کرده است.
راه خنثی سازی اقدام اخیر شورای حقوق بشر سازمان ملل

رضا نصری در پاسخ به این سوال که راهکار ایران در مقابله با این موضع گیری ها 
چیست و چه اقداماتی باید انجام دهد، گفت: اول اینکه لازم است در ایران این 
حقیقت درک شود که تصویب قطعنامه در شورای حقوق بشر و تشکیل »هیات 
حقیقت یاب« - با امکان ارجاع وضعیت به شورای امنیت - موضوع مهمی است 
و نمی شود با شعار و طعنه و سهل انگاری از آن عبور کرد. در واقع، لازم بود پیش 
از این اتفاق تدابیری برای مدیریت وضعیت داخلی اندیشیده شود تا هم رضایت 

مردم جلب می شد و هم کار در صحنه بین المللی به این نقطه نمی کشید.
وی افزود: حال، لازم است درک کنیم پاسخ به اقدام اخیر شورای حقوق بشر 
این نیست که صرفاً در بیانیه ها بگویید »شما غربی ها خودتان بدتر کرده اید« یا 
صرفا به محکوم کردن استاندارد دوگانه در حوزه حقوق بشر در جهان - ولو اینکه 
یک حقیقت است - اکتفا کنیم! جریان ایران ستیز تشکیل هیات حقیقت یاب 
را راه جدیدی به سوی شورای امنیت می داند و راه خنثی سازی آن - چه از نظر 
حقوقی، چه از نظر سیاسی و چه از نظر مردمی - حداقل تشکیل یک هیات 

معتبر داخلی است با همان کارکرد، منهای مخاطرات خارجی.
شفافیت  و  اصالت  و  اعتبار  چنانچه   - هیاتی  چنین  کرد:  تصریح  نصری 
داشته باشد - می تواند تا حدودی فرایند تحقیق را در دست بگیرد و - با اجرای 
عدالت به نحو قابل قبول برای افکار عمومی و مردم - اجازه ندهد جریان های 
ایران ستیز خارج از کشور انحصار این روند را در اختیار خود قرار دهند و آنطور که 
می خواهند کشور را بر سر موضوع حساس دیگری در چاه شورای امنیت و دیگر 

مصائب بین المللی بیندازند.
وی در ادامه گفت: در این راستا، لازم است از تمام ظرفیت های کارشناسی و 
حقوقی و سیاسی کشور استفاده شود تا اولا تشکیل یک »هیأت حقیقت یاب 
داخلی« معتبر به بهترین شکل صورت بگیرد؛ و ثانیاً شیوه و کیفیت تعامل با 

»هیات حقیقت یاب بین المللی« تعیین گردد.

رضا نصری  تحلیلگر مسائل بین الملل: 

اجازه ندهیم جریان های ایران ستیز کشور را در چاه شورای امنیت بیندازند

پاک آیین کارشناس ارشد مسائل سیاست خارجی:

 قطعنامه شورای حکام بی اعتمادی ایران به آژانس را افزایش می دهد
کارشناس ارشد مسائل سیاست خارجی، قطعنامه شورای 
حکام را موجب افزایش بی اعتمادی ایران نسبت به آژانس 
خواند و گفت: قطعنامه ای که با انگیزه های سیاسی و فشار 
شد  صادر  ایران  علیه  اروپا  تروئیکای  و  آمریکا  کشورهای 
هیچگونه ارزش فنی ندارد و اقدام کاملا سیاسی و فاقد 

وجاهت قانونی است. 
محسن پاک آیین در گفت وگو با ایرنا درباره اقدام آژانس 
بین المللی انرژی اتمی و آمریکا و تروئیکای اروپا در قطعنامه 
آژانس  حکام  شورای  که  زمانی  کرد:  اظهار  ایران  علیه 
بین المللی انرژی هسته ای برگزار می شود کشورهای غربی 
از جمله آمریکا و تروئیکای اروپا یعنی کشورهای فرانسه، 
انگلیس و آلمان سعی می کنند با اعمال فشارهای حداکثری 
به ایران خواسته های غیربرجامی را به کشورمان تحمیل 
کنند و ایران را تحت فشار قرار دهند تا به خواسته های این 

کشورها پاسخ مثبت بدهد.
تروئیکای  افزود:  راهبردی  مسائل  ارشد  کارشناس  این 
اروپا در شورای حکام بیانیه ای دادند تا با صدور این بیانیه و 
تکرار اتهامات خودشان علیه ایران سعی کنند بر رای شورای 
حکام تاثیر بگذارند و قطعنامه ای علیه ایران صادر شود. 
هرگونه اقدام منفی شورای حکام سازمان بین المللی انرژی 
اتمی علیه ایران اقدام غیرسازنده است و موجب افزایش 

بی اعتمادی ایران نسبت به آژانس می شود.
پاک آیین عنوان کرد: چنانچه آژانس بین المللی انرژی 
علیه  غیرسازنده  و  غیرمتعارف  حرکت  بخواهد  اتمی 
نسبت  ایران  دیدگاه  دهد  انجام  ایران  اسلامی  جمهوری 
به آژانس مبنی بر اینکه آژانس به جای پرداختن به مسائل 
فنی فقط به مسائل سیاسی توجه دارد این ادعا ثابت شده 

و خواهد شد.
انرژی هسته ای را برای پیشرفت کشور

 ضروری می دانیم
وی تصریح کرد: ما همواره به همکاری با آژانس پایبند 
انرژی  از  استفاده  مسیر  از  که  هستیم  متعهد  و  بوده ایم  
هیچ  به  نشویم.  خارج  صلح آمیز  مصارف  برای  هسته ای 
عنوان به دنبال استفاده نظامی از انرژی هسته ای نیستیم و 
انرژی هسته ای را ضرورتی برای پیشرفت کشور در حوزه های 

صلح آمیز از جمله حوزه های بهداشتی و کشاورزی و دارویی 
می دانیم و در این مسیر حرکت خود را ادامه می دهیم و تحت 
فشار کشورهای غربی از اهداف بلند خودمان برای توسعه 

کشور دست نمی کشیم.
داد:  ادامه  خارجی  سیاست  مسائل  ارشد  کارشناس 
همه طرف ها باید به مفادی که در برجام آمده و به عنوان 
سند بین المللی در شورای امنیت سازمان ملل متحد ذیل 

قطعنامه 22۳1 تصویب شده پایبند باشند.
اگر علاقه مند  ایالات متحده هم  پاک آیین عنوان کرد: 
است که به برجام برگردد موظف است تحریم های جمهوری 
اسلامی ایران را لغو کند. کشورهای اروپایی هم باید تعهدات 
خود را در قبال ایران در چارچوب مذاکرات و توافقات برجام 

انجام بدهند.
جمهوری اسلامی ایران معتقد به تعهد

 در قبال تعهد است
وی خاطرنشان کرد: جمهوری اسلامی ایران معتقد به 

تعهد در مقابل تعهد است. چنانچه آنها تعهدات خود را 
انجام دهند ما هم تعهدات خود را انجام می دهیم و چیزی 
بیشتر از توافقاتی که در برجام بوده را نمی پذیریم به ویژه در 
حوزه های هسته ای هر تصمیمی که باعث کُندی پیشرفت 

جمهوری اسلامی ایران شود را نمی پذیریم.
جمهوری  و  تایلند  ازبکستان،  در  ایران  پیشین  سفیر 
آذربایجان اظهار کرد: جمهوری اسلامی ایران در عین حال 
همکاری خودمان را با آژانس ادامه می دهد. ما اطلاعات 
را همانطور که مسئولین هم اعلام کردند در اختیار آژانس 
گذاشته و خواهیم گذاشت و سعی می کنیم برخوردمان با 
آژانس برخورد سازنده باشد اما چنانچه آژانس بین المللی 
انرژی اتمی غیر از این با ما برخورد کند مسئولین ذیربط 

پاسخ لازم را می دهند.
ایران با قاطعیت و جدیت به دنبال 

خنثی سازی تحریم ها باشد
با  گفت:  تحریم ها  لغو  مذاکرات  آینده  درباره  پاک آیین 

توجه به خصومتی که آمریکا علیه ایران از خود نشان داده 
و  ایران  در  اغتشاشگران  از  حمایت  بحث  در  به خصوص 
ایران  علیه ملت  اقدام  برای  تروریستی  هدایت گروه های 
است و با توجه به سکوت کشورهای اروپایی در ارتباط با 
اقدامات تروریستی در کشور و دخالت های مکرر در امور 
داخلی ایران به اعتقاد من در مقطع فعلی امیدی به تواق 
برای رسیدن به مذاکرات نرسید گرچه ایران همواره اعلام 

کرده است که برای رسیدن به توافق پایدار آمادگی دارد.
قطعنامه  شورای حکام ارزش فنی ندارد

کرد:  تصریح  راهبردی  مسائل  ارشد  کارشناس  این 
و فشار کشورهای  انگیزه های سیاسی  با  قطعنامه ای که 
آمریکا و تروئیکای اروپا علیه ایران صادر شد هیچگونه ارزش 
فنی ندارد و یک اقدام کاملا سیاسی بود و به همین دلیل 

فاقد وجاهت قانونی است.
اهداف  با  جهان  مختلف  کشورهای  گفت:  پاک آیین 
و  آشنا هستند  اتمی  انرژی  بین المللی  سیاسی سازمان 
برای آنها هم اینگونه قطعنامه ها موضوع تکراری و غیرقابل 
باور است. لذا ما اعتنایی به این قبیل قطعنامه ای نمی کنیم 
در  استفاده  برای  با قدرت  را  برنامه های هسته ای خود  و 

مصارف صلح آمیز ادامه می دهیم.
وی ادامه داد: مطمئن هستیم آژانس و کشورهای غربی 
برای  فقط  و  نمی برند  بهره   قطعنامه ای  چنین  صدور  از 
مقطع کوتاهی فشار سیاسی علیه ایران وارد می شود که 
ما با ترفندهایی که داریم این فشارها را خنثی می کنیم. به 
اعتقاد من آژانس با صدور قطعنامه علیه ایران مجددا دچار 
اشتباه بود و باعث شد که بی اعتماد ایران به این نهاد افزایش 

پیدا کند.
این دیپلمات پیشین یادآور شد: جمهوری اسلامی ایران 
این بیانیه را قبول ندارد و ارزشی برای آن قائل نیست و اقدام 
آژانس بین المللی انرژی اتمی و آمریکا و تروئیکای اروپا را 
محکوم می کند و معتقد است این اقدامات نه تنها کمکی 
به احیای برجام نمی کند بلکه موجب می شود که طرفین 
از تعهداتی که در برجام به آن متعهد شدند فاصله بگیرند 
و شرایط به قبل از برجام برگردد و در این صورت طرفی که 

ضرر می کند حتما غربی ها خواهند بود.

حیدری نماینده مجلس: 

برخی حرف های رئیسی در دولت صاحب ندارد
یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی گفت: یکی از مشکلات حرف های 
رئیس جمهور این است که حرفی که می زند در دولت صاحب ندارد که بتواند آن را اجرایی 

کند. 
این که چقدر رفتارهایی مانند  ایلنا، درباره  با خبرنگار  شهریار حیدری در گفت وگو 
فرستادن یک هیات از سوی مقام معظم به سیستان و بلوچستان و یا تشکیل کمیته هایی 
مشابه این می تواند از بروز برخی از اتفاقاتی که امروز در کشور وجود دارد جلوگیری کند، 
گفت: اگر روز اول رویکرد اینچنینی با مسائل داشتیم اصلًا منجر به تنش در فضای 
جامعه نمی شدیم. من امروز نمی خواهم کسی را محکوم و حاکم کنم، زیرا مرجع قضایی 
نیستم اما آنچه که تحلیل و تجربه بنده در مسائل امنیتی به عنوان عضو کمیسیون 
امنیت می گوید این است که می توانستند بسیار بسیار بهتر از این عمل کنند که منجر 

به تجمعات و تنش ها نشود.
نماینده مردم قصر شیرین با بیان این که از اول هم گفتم نیروی انتظامی یک نهادی برای 
تامین امنیت داخلی است اصلًا مرجعی برای ارشاد نیست، ادامه داد: نیروی انتظامی 
آنقدر ماموریت های مختلف دارد که اضافه کردن یک امر بسیار مهم و اسلامی به نیروی 
انتظامی کار صلاحی نبود. نیروی انتظامی به موضوعی ورود کرد که در تخصص ناجا نبود 
و مسائلی که متاثر از این موضوع بود، پدید آمد. نیروی انتظامی به جای اینکه درخواست 

کند و واکنش جامعه را به دولت منعکس کند که مردم نمی پذیرند، مقاومت کرد.
وی تاکید کرد: اگر مردم نمی پذیرند این کارها به زور نمی شود، زیرا لسان امر به معروف 
و نهی از منکر لسان متفاوتی است. امر به معروف برگرفته از قرآن، دین و اسلام است خود 
خدا هم به پیامبر تاکید و توصیه می کند به چه نحوی باید امر به معروف کند. بالاتر از 
پیامبر در جهان بشری نداریم که با زبان  آن هایی که قابل ارشاد هستند و می پذیرند ارشاد 
کند، قرار نبوده کسی که نمی پذیرد با شمشیر بپذیرد. مگر اینکه کافر بودند و خداوند را 
انکار می کردند آن وقت پیامبر شمشیر می کشید اما صرفاً به خاطر ابراز عقیده هیچ  موقع 

برخوردهایی در صدر اسلام نداشتیم. حیدری یادآور شد: مقام معظم رهبری هم بارها 
طی ۳0 سال گذشته به دستگاه های فرهنگی تأکید کردند کار فرهنگی انجام دهید، 
هیچ زمان به نیروی انتظامی و نهادهای نظامی نگفتند امر به معروف و نهی از منکر کنید، 
تاکید ایشان بر کارهای فرهنگی بود. وی خاطرنشان کرد: با کمال تأسف هنگامی که 
پلیس وارد مسئله امر به معروف می شود و بلد هم نیست امر به معروف و نهی از منکر 
کند، منجر به تنش می شود. از روز اول می توانستند کارها را مدیریت و عذرخواهی کنند، 
یا اینکه به فرض می گوییم مقصر نیروی انتظامی نبوده است اما به خاطر حفظ امنیت 
جامعه و تنش زدایی مسائل اجتماعی می توانستند عذرخواهی کنند چراکه گاهی یک 
عذرخواهی ساده مسائل را جمع و جور می کند بعد هم تبیین می کردند اگر عذرخواهی 
کردیم به خاطر جامعه بوده است. این نماینده مجلس شورای اسلامی ادامه داد: بعد 
از حدود دوماه تنش و درگیری که این مسائل بر مردم، فضای اجتماعی و امنیتی اثر 
گذاشت که نیروهای پلیس، اطلاعات و بسیج تابه حال این وقایع را جمع و جور کرده اند، 
اعتقاد دارم باید دولت جمهوری اسلامی ایران با یک نگاه واقعی به بازنگری درباره رفتار 
اداری و مدیریتی مسائل را در کشور پیگیری کند، از جمله رفع بیکاری، تورم و حذف 
پیچیدگی های اداری که خودش آفت مدیریتی در جامعه شده است این ها می تواند 
کمک کند تا در آینده شاهد چنین مسائلی نباشیم. وی درباره این که رسیدگی به وضعیت 
معیشتی و اقتصادی مرزنشینان چقدر می تواند کشور را از بروز وقایعی که این روزها کشور 
تهدید می کند در امان دارد، گفت: تعریفی که از مرزها داریم این است که می گوییم مرز 
یا تهدید است یا فرصت، همیشه متاسفانه به جای این که فرصت باشد یک تهدید هم در 
کنارش برای مردم بوده است. معتقدم با ایجاد بازارچه ها و با دادن امتیاز به مرزنشینان باید 
مدیریت کنیم. در همه دنیا هم این قاعده امتیازدهی وجود دارد و برای حذف قاچاق، 
ایجاد اشتغال و انضباط بر مرزها از این امتیازدهی ها استفاده و این گونه مشکلات مرزها 
را حل کرده اند. نماینده مردم قصرشیرین خاطرنشان کرد: کشورهای اروپایی، آمریکایی 

و حتی آسیایی بهترین امکانات را در اختیار مرزنشینان قرار داده اند اما در کشور ما 
محروم ترین قشر با کمال تأسف مرزنشینان هستند آن وقت مرزنشینان متهم به قاچاقچی 
بودن می شوند این رفتار درست نیست. من اعتقاد دارم دولت جمهوری اسلامی ایران باید 

یک بازنگری جدی از فرصت مرز داشته باشد و فکری برای معیشت آنان کند.
وی ادامه داد: طرح  مشترک بین مجلس و دولت آمده بود، رئیس کمیته هم من بودم 
طرحی تهیه کردیم که در کوتاه ترین زمان بهترین وضعیت برای مرزنشینان اجرا شود، در 
واقع جایگزین کولبری بود عنوانش هم "طرح ساماندهی معیشت مرزنشینان" بود خود 
آقای رئیس جمهور گفتند به زودی این طرح در سران قوا تصویب می شود اما از زمانی که 

رئیس جمهور گفته است به زودی تصویب می شود یک سال می گذرد.
حیدری خاطر نشان کرد: حرفی که رئیس جمهور می زند در دولت باید صاحب داشته 
باشد، یکی از مشکلات حرف های رئیس جمهور این است که وقتی حرفی می زند در 
دولت صاحب ندارد که بتواند آن را اجرایی کند. به طور مثال رئیس جمهور آمده است 
کرمانشاه و گفته وام های زلزله را یک سال استمهال می کنیم 8 ماه است که رئیس جمهور 
به کرمانشاه آمده و صحبت کرده است. 8 ماه گذشته است، من به عنوان نماینده منطقه 
رصد می کنم و می بینم یک نفر در دولت صاحب این حرف رئیس جمهور نیست. معلوم 
است اعتراض، تنش و انتقاد داریم و خیلی از مسائل پیش می آید. من همین الان 
باید به جای دولت پاسخگوی حرف های رئیس جمهور باشم در صورتی که من وظیفه 
نظارتی دارم و مطالبه گری از خود رئیس جمهور، عرایض و صحبت های های ایشان دارم؛ 

حرف هایی که با کمال تاسف اجرایی و عملیاتی نمی شود.
وی بیان کرد: حرفی که رئیس جمهور می زند را مردم مشاهده می کنند که این حرف 
عملیاتی می شود یا خیر که اگر عملیاتی شود مردم اعتماد پیدا می کنند و نسبت به دولت 
صادق می شوند و دولت هم نسبت به آنها صادق می شود وقتی نتیجه نمی بینیم طبیعی 

است که مردم هم به دیگر حرف ها توجه نمی کنند.
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طرح: محمدعلی رجبی

جام جهانی نرفتی ولی بدجور خوردی! 

 مدیر متخلف بانکی در قم برکنار شد
معاون استاندار قم گفت: مدیر متخلف یکی از بانک های استان که باوجود تذکر شهروندان به یک خانم 
بی حجاب خدمات ارائه کرده بود، برکنار شد.احمد حاجی زاده معاون سیاسی امنیتی استانداری قم در 
گفت وگو با خبرنگاران، با اشاره به انتشار فیلمی در شبکه های اجتماعی از بی توجهی مسئولین یکی از شعب 
بانک های استان در رعایت قانون عفاف و حجاب و ارائه خدمات به یک فرد بی حجاب گفت: درپی انتشار 
این فیلم و نگرانی شهروندان از تکرار چنین تخلفی و مطالبه رسانه ها، استاندارقم دستور برکنار رئیس شعبه 
بانک متخلف را صادر و صبح روزشنبه ضمن ابلاغ این دستور ، تذکرات لازم مجددا به سرپرستی ها و مدیران 
تمام شعب بانک های استان مبنی رعایت قانون عفاف و حجاب داده شد. وی افزود: مسئولیت اجرای قانونی 
ابلاغی عفاف و حجاب در دستگاه های دولتی متوجه مدیر آن دستگاه است و در صورت بروز چنین تخلفی 
ابتدا با مدیر خاطی برخورد جدی می شود و در ادامه نیز کارمندانی که نقشی داشته اند با آنها برخورد خواهد 

شد.

آخرین وضعیت بیماری کرونا در استان قم 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم گفت: طی شبانه روز گذشته فوتی ناشی از کرونا نداشتیم و نتیجه 
هیچ تست کرونا نیز در قم مثبت اعلام نشده است.مهدی مصری در گفتگویی، در مورد آخرین وضعیت 
بیماری کرونا در استان قم اظهار داشت: در 2۴ ساعت منتهی به ۵ آذرماه، 6 بیمار با علائم کرونا مثبت در قم 
پذیرش سرپایی شدند.وی با بیان اینکه در این مدت ۴ بیمار جدید با علائم قطعی بیماری کرونا بستری شدند، 
عنوان کرد: طی شبانه روز گذشته فوتی ناشی از کرونا نداشتیم و در مجموع ۳۷ بیمار مشکوک به کرونا بستری 
هستند.رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه از ۳1 تست انجام گرفته که نتیجه هیچ تستی مثبت 
اعلام شده است، افزود: تاکنون یک میلیون و 9۴۷ هزار و 9۴۷ دُز واکسن کرونا در استان قم تزریق شده است.

قدردانی سجادی از لطف مقام معظم رهبری
وزیر ورزش و جوانان از لطف مقام معظم رهبری به ملی پوشان فوتبال ایران قدردانی کرد. به گزارش ایسنا 
و به نقل از وزارت ورزش و جوانان، در پی ابراز لطف مقام معظم رهبری به اعضای تیم ملی فوتبال ایران پس 
از پیروزی این تیم برابر ولز، دکتر سید حمید سجادی از بیانات حکیمانه و سخنان پدرانه ی معظم له قدردانی 
و ابراز امیدواری کرد که ملی پوشان فوتبال ایران بتوانند در ادامه حضور مقتدرانه ی خود در رقابت های جام 

جهانی فوتبال؛ چشم و چراغ ملت بزرگ ایران و پیام آور شادی برای هموطنان وفادار خویش باشند.

منتجب نیا بار دیگر دبیر کل حزب جمهوریت شد
نخستین نشست دومین شورای مرکزی حزب جمهوریت ایران اسلامی چهارم آبان ماه به صورت حضوری 
و مجازی برگزار شد؛ در این نشست چهار ساعته اعضای منتخب شورا پس از معرفی کوتاه خود به یکدیگر، به 
اتفاق آرا حجت الاسلام رسول منتجب نیا بار دیگر به دبیرکلی حزب انتخاب و مسئولان قبلی واحدهای حزب 
را در سمت خود ابقا کردند.در ادامه جلسه، حضار به بحث و تبادل نظر پیرامون وقایع روز کشور پرداختند 
و بر پیگیری مطالبات معترضان در کشور و رساندن صدای مردم به گوش مسئولان نظام از طریق تشکیل 

کارگروهی تأکید کردند. 

نخست وزیر عراق به تهران می آید
نخست وزیر عراق، اواسط هفته جاری به تهران سفر می کند. محمدکاظم آل صادق، سفیر ایران در عراق، 
در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: »محمد شیاع السودانی« نخست وزیر عراق اواسط هفته جاری برای دیدار به 
مقامات ایران به تهران سفر می کند. نخست وزیر عراق به دعوت ابراهیم رییسی رییس جمهور ایران به تهران 
سفر می کند.در روز شنبه »۵آذرماه« سفیر ایران در عراق در دیدار با السودانی دعوت »ابراهیم رییسی« رییس 

جمهور ایران برای سفر نخست وزیر عراق به تهران را به وی تقدیم کرد.

مهران رجبی شایعه حضورش در دورهمی را تکذیب کرد 
 مهران رجبی گفت: مهمترین حاشیه ای که برای من ایجاد شد اجرای برنامه »دورهمی« بود که آن را 
تکذیب می کنم.مهران رجبی در ابتدا درباره فعالیت های این روزهایش به محمدحسین امیدی مجری برنامه 
عنوان کرد: ما سریالی در شمال کشور داشتیم که به دلیل کمبود بودجه متوقف شد و بعد هم درگیر ساخت 
»خودمونی« شدیم که بناست 100 قسمتی باشد.این بازیگر اضافه کرد: تاکنون 20 قسمت ضبط کردیم که 

در حال پخش است و 80 قسمت دیگر هم دارد که باید به ضبط برسد و آیتم هایی هم باید به آن اضافه شود.

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم خبرداد:

کشف بیش از 22 هزار قرص غیرمجاز 
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی استان از کشف بیش از 22 هزار قرص غیرمجاز و 

دستگیری دو نفر در این ارتباط خبر داد. 
 سرهنگ  حسن هاشم نیا  در تشریح این خبر اظهار داشت: در پی کسب خبری مبنی بر اینکه افرادی 
قصد دارند مقادیر قابل توجهی از قرص های غیرمجاز را با یک دستگاه خودروی سواری از یکی از استان 
های شمال شرقی به قم منتقل کنند، بلافاصله موضوع در دستور کار ماموران پلیس مبارزه با مواد مخدر 
استان قرار گرفت. وی افزود: ماموران با هماهنگی مقام قضائی، به محورهای ورودی استان اعزام و اقدام به 
کنترل خودروهای عبوری کردند که در نهایت خودروی موصوف را شناسایی و متوقف کردند. سرهنگ هاشم 
نیا ادامه داد: در بازرسی از خودروی مذکور، تعداد 22 هزار و 900 عدد قرص و  ۵۴ هزار و ۵00 گرم پودر 
غیرمجاز را کشف کردند. رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی استان بیان داشت: متهمان به 

همراه خودرو توقیفی و کالای قاچاق برای سیر مراحل رسیدگی به مرجع ذیصلاح تحویل شدند.
سرهنگ هاشم نیا خاطرنشان کرد: شهروندان می توانند هرگونه گزارشات خود را از طریق سامانه 110 مرکز 

فوریت های پلیسی و یا از طریق سامانه 19۷ دفتر نظارت همگانی اعلام کنند.
 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

 ۱8 فقره سرقت منزل با خودروهای لوکس 
جانشین فرمانده انتظامی استان با اشاره به دستگیری یک سارق سابقه دار منزل، از اعتراف متهم به 18 

فقره سرقت در این رابطه خبر داد 
سردار بهادر اسماعیلی اظهارداشت: با تلاش کارآگاهان پلیس آگاهی استان قم یک دستگاه خودرو 
دیگنیتي دارای سابقه توقیف از پلیس آگاهي شهرستان رباط کریم در قم متوقف و مشخص شد راننده خودرو 

نیز از سارقان سابقه دار بوده که بلافاصله وی به همراه خودرو موصوف به پلیس آگاهی استان منتقل شد.
وی افزود: سپس طی تحقیقات صورت گرفته از نامبرده مشخص شد وی اهل استان غربی کشور و ساکن 
استان همجوار بوده که به همراه همدستش هر بار با یکی از خودروهای دیگنتي، تویوتا، پژو 20۷ و پژو پارس با 
پلاک جعلی وارد قم شده و در مجموع 1۵ فقره سرقت منزل در این استان و همچنین 2 فقره سرقت منزل در 
شهرستان رباط کریم و یک فقره سرقت منزل نیز در تهران انجام داده اند. جانشین فرمانده انتظامی استان قم 
گفت: کارآگاهان در ادامه با دریافت نیابت قضائی به استان همجوار اعزام و مالخر اموال مسروقه و همچنین 
یکی دیگر از همدستان متهم را دستگیر کردند. سردار اسماعیلی با اشاره به اعتراف مالخر اموال مسروقه 
مبنی بر خرید یک کیلوگرم طلا مسروقه از متهم، اضافه کرد: سرانجام متهمان به همراه پرونده تشکیل شده 
برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجعه قضائی استان در نهایت با صدور قرار قانونی مناسب روانه زندان 

شدند.

معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

کشف بیش از 26 هزار لیتر سوخت قاچاق 
معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان از کشف بیش از 26 هزار لیتر سوخت قاچاق در پی توقیف یک 

دستگاه تریلی در استان خبر داد. 
 سرهنگ ولی ترابی اظهارداشت: مأموران یگان تکاوری فرماندهی انتظامی استان قم حین گشت زنی در 

جاده قدیم" قم- تهران" به یک دستگاه خودروی تریلی مشکوک و آن را متوقف کردند.
وی افزود: در بازرسی صورت گرفته از تریلی موصوف، 26 هزار و 9۳0 لیتر سوخت قاچاق از نوع بنزین را 
کشف و متهم را دستگیر کردند. معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم بیان داشت: در نهایت متهم 
به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد. سرهنگ ترابی 
خاطرنشان کرد: شهروندان می توانند هرگونه گزارشات خود را از طریق سامانه 110 مرکز فوریت های پلیسی 

و یا از طریق سامانه 19۷ دفتر نظارت همگانی اعلام کنند.

مسیر با حصول ایمنی و بی خطرسازی بازگشایی شد؛

فرونشست  بخشی از کارگاه مترو در قم 
بخشی از کارگاه پروژه مترو قم در خیابان امامزاده ابراهیم)ع( بعداز فرونشست، با تلاش عوامل مختلف 
شهرداری قم ایمن سازی و بازگشایی شد. به گزارش واحد خبر سازمان قطارشهری قم، بامداد روزشنبه  در 
جریان اجرای پروژه عمرانی مترو قم و در شیفت کاری شب و ورودی جنوبی، کارگاه چهارراه معصومیه مترو قم 
حادثه ریزش به عمق ۴ متر در قسمتی از محل تملک شده کارگاه رخ داد که خوشبختانه هیچ گونه خسارت 
جانی در برنداشته و آسیبی به منازل و محل کسب شهروندان نیز وارد نشده است. در مورد علت این رخداد 
کارشناسان امر در حال بررسی میدانی بوده و به محض جمع بندی نهایی، نظرات متخصصان به اطلاع 
شهروندان خواهد رسید. در پی این حادثه و به جهت رعایت مسائل ایمنی، چند ساعت قسمتی از خیابان 
امامزاده ابراهیم )ع( مسدود گردید که با حصول اطمینان از عدم وجود خطر احتمالی و مساعدت پلیس 
راهنمائی و رانندگی خیابان به صورت کامل بازگشایی و تردد وسائل نقلیه به حالت عادی برگشته و فعالیت 

کارگاه نیز در جهت بازسازی محل آسیب دیده و ادامه روند فعالیت ها آغاز گردید.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد:

ناوگان اتوبوس رانی قم جوان ترین 
ناوگان اتوبوس رانی کشور 

را  اتوبوس رانی شهر قم  ناوگان  معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم، 
جوان ترین ناوگان اتوبوس رانی در کشور دانست و گفت: بعد از 10 سال برای 
اولین بار دولت سهم خود را در خرید اتوبوس برعهده گرفته و شهرداری قم در 

تلاش برای خرید 99 دستگاه اتوبوس جدید است.
مسعود طبیبی با تأکید بر ارتقای کیفیت ناوگان حمل ونقل عمومی در شهر 
قم اظهار داشت: امروز در شهر قم ناوگان اتوبوس رانی شهرداری قم به عنوان 
اصلی ترین ناوگان حمل ونقل عمومی شهر در حال فعالیت بوده و ارتقای کیفیت 

این ناوگان در دستور کار قرارگرفته شده است.
وی اصلاح خطوط ناوگان اتوبوس رانی را موردتوجه قرارداد و افزود: یکی از 
درون شهری،  سفرهای  در  اتوبوس  از  مردم  استفاده  درصد  افزایش  الزامات 
اصلاح خطوط اتوبوس رانی بوده که انجام شده و طی برنامه ریزی منظم تمام 

شهر تحت پوشش ناوگان اتوبوس رانی قرار خواهد گرفت.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم تعداد خطوط اتوبوس رانی در سطح 
شهر را 2۴ خط اعلام کرد و گفت: در حال حاضر 2۴ خط با 1۳۵ دستگاه 
اتوبوس سرویس دهی شده و تلاش می کنیم در تمام ساعت کار اتوبوس ها نظم 

سرفاصله حرکتی خودروها حفظ شود.
سرفاصله های  در  کامل  نظم  نبود  و  اتوبوس ها  تردد  مشکلات  سپس  وی 
تمام خطوط را موردبررسی قرارداد و تصریح کرد: با توجه به افزایش تقاضای 
سفر در ساعت های مشخص مانند زمان تعطیلی دانشگاه ها و مدارس، نیاز به 
سرویس های ویژه داریم که باعث تغییر در تعداد اتوبوس های مشخص در هر 
خط می شود. طبیبی ادامه داد: در  ساعت های اوج باید یک یا دو اتوبوس از 
خطوط کم مسافر گرفته شود و به خطوطی که متقاضی بیشتری داشته وارد 
کنیم و این باعث افزایش زمان حرکت اتوبوس ها و وقفه در سرفاصله اتوبوس ها 
در بعضی از خطوط کم مسافرتر می شود. وی به سرویس های ویژه و منظم خارج 
از برنامه سازمان نیز اشاره کرد و یادآور شد: این خطوط جز وظایف و برنامه کاری 
سازمان اتوبوس رانی نیست، اما با توجه به وظایف فرهنگی سازمان باید این 
تقاضاها را نیز پاسخ دهیم و روزانه 2۵ تا ۳0 اتوبوس برای وظایف فرهنگی و 
هنری اختصاص داده می شود. معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از 
خرید 99 دستگاه اتوبوس جدید نیز خبر داد و گفت: بعد از 10 سال برای اولین 
بار دولت سهم خود را در خرید اتوبوس برعهده گرفته و اتوبوس ۵ میلیارد تومانی 
به قیمت یک میلیارد تومان به شهرداری ها اختصاص داده شده و شهرداری 99 

دستگاه اتوبوس ثبت نام کرده است.
وی در پایان  ناوگان اتوبوس رانی شهر قم را یکی از جوان ترین ناوگان های کشور 
دانست و بیان کرد: شهر قم جوان ترین ناوگان اتوبوس رانی را در کشور دارد و 
امیدواریم با ورود این 99 دستگاه اتوبوس جدید، بخش زیادی از کمبودهای 

اتوبوس در شهر رفع و نظم خوبی در سرفاصله حرکت اتوبوس ها ایجاد شود.
 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم خبرداد:

برگزاری دومین سالگرد شهادت 
دانشمند هسته ای فخری زاده 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از برگزاری مراسم دومین 
سالگرد شهادت محسن فخری زاده با همکاری شهرداری در قم خبر داد.

مهدی کلانترزاده در گفت وگویی با اشاره به فرارسیدن دومین سالگرد شهادت 
شهید هسته ای، شهید محسن فخری زاده اظهار داشت: برگزاری بزرگداشت 
از  به نسل جدید، یکی  انقلابی شهر  و  شهدا و معرفی اسطوره های علمی 

مهم ترین رسالت های ما به عنوان مسئولان فرهنگی شهر است.
وی از برگزاری مراسم دومین سالگرد شهید فخری زاده دانشمند هسته ای 
آستانه مقدس حرم  با همکاری  افزود: شهرداری قم  و  فرزند قم خبر داد  و 
مطهر حضرت معصومه)س(، کنگره ملی شهدای استان قم، مسجد مقدس 
جمکران، کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر و وزارت دفاع، 

دومین سالگرد شهادت محسن فخری زاده را در قم برگزار می کنند.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم تصریح کرد: این مراسم روز 
سه شنبه 8 آذرماه بعد از نماز مغرب و عشاء در شبستان امام خمینی)ره( حرم 
مطهر حضرت معصومه)س( برگزارشده و نمایندگانی از وزارت دفاع سخنران این 

مراسم خواهند بود و سپس از خانواده شهید تقدیر می شود.
وی از برگزاری مراسم بزرگداشت دیگری در مسجد مقدس جمکران نیز خبر 
داد و بیان کرد: ساعت 20 روز سه شنبه و بعد از مراسم حرم مطهر، مراسم 
دیگری در شبستان کربلای مسجد مقدس جمکران نیز با شعرخوانی شعرا و 

تجلیل از خانواده شهید فخری زاده در جمکران برگزار می شود.
کلانتر زاده در پایان تأکید کرد: امروز جامعه ما نیازمند معرفی اسطوره های 
علمی و فرهنگی بوده و باید در جهت تقویت هویت دینی و انقلابی جوانان شهر 
تلاش کنیم و شهرداری قم در این حوزه نیز باقدرت و تمام توان در میدان است.

 
معاون محیط طبیعی محیط زیست کشور:

زیستگاه پرندگان در باغ پرندگان قم 
درکشور بی نظیر است

معاون محیط طبیعی محیط زیست کشور ضمن بازدید از باغ پرندگان شهر قم 
گفت: طراحی و زیستگاه پرندگان در باغ پرندگان شهر قم در کشور بی نظیر بوده 

و باید از مدیران شهری در قم تقدیر و تشکر کرد.
حسن اکبری در حاشیه بازدید از باغ پرندگان شهر قم، به طراحی این زیستگاه 
اشاره کرد و اظهار داشت: محوطه های ایجادشده و همچنین زیستگاه پرندگان 
حاره ای و گرمسیری در باغ پرندگان قابل ستایش و تقدیر بوده و طراحی آن در 

نوع خود در کشور بی نظیر است.
وی ضمن تشکر از مدیران شهری و طراحان باغ پرندگان تصریح کرد: با توجه 
به فضاسازی استاندارد، احداث قفس ها و زیستگاه های مناسب امکان توسعه 

بوستان و نگهداری گونه های دیگری از پرندگان نیز در این باغ وجود دارد.
معاون سازمان محیط زیست کشور خاطرنشان کرد: با توجه به شرایط زیستی 
مناسب این باغ، می توان پرندگان شکاری و گونه های خاص را جهت حفظ و 
تکثیر تحویل این مجموعه داد. وی در پایان تأکید کرد: نگهداری پرندگان در 
شرایط زیستی مناسب یکی از نکات مهمی بوده که باید شهرها در طراحی باغ 
پرندگان و باغ وحش ها در نظر بگیرند و تنها به جنبه تفریحی و اقتصادی آن توجه 
نکنند و نقطه قوت باغ پرندگان در شهر قم علاوه بر طراحی زیبا، لحاظ کردن 

شرایط مناسب نگهداری پرندگان است.

توسط شهرداری قم برگزارشد؛

 مانور خانوادگی زندگی در شرایط اضطراری 
مانور خانوادگی زندگی در شرایط اضطراری توسط گروه پدافند غیرعامل و 

مدیریت بحران شهرداری قم برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی شهرداری قم، مانور خانوادگی زندگی در شرایط 
اضطراری توسط گروه پدافند غیرعامل و مدیریت بحران و با همکاری اداره 

آموزش شهرداری قم روز جمعه چهار آذرماه در بوستان علوی برگزار شد.
و  انسانی  منابع  بهسازی  و  توانمندسازی  راستای  در  آموزشی  برنامه  این 
همچنین جلب مشارکت خانواده همکاران شهرداری نسبت به ارائه آموزش های 

کاربردی ایمنی و مدیریت بحران در قالب یک مانور نیم روزی برگزار شد.
آموزش  حریق،  اطفای  عملی  و  تئوری  آموزش  خانوادگی  مانور  این  در 
انجام  خانواده ها  توسط  چادر  نصب  و  چادرزنی  آموزش  اولیه،  کمک های 
پذیرفت. در حاشیه این مانور نیز برنامه های آموزشی و سرگرمی شامل ساخت 
کاردستی، نقاشی با موضوع ایمنی آشنایی با خودروها و تجهیزات آتش نشانی 
برای کودکان صورت گرفت و به خانواده ها و کودکان جوایزی در این دوره اهدا 
شد. گفتنی است ارائه آموزش های عملی و در قالب کارگروهی و خانوادگی یکی 

از مؤثرترین و ماندگارترین شیوه های آموزشی است.

 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: 
هشت اثر برای اجرا در بیست و سومین جشنواره تئاتر 

قم برگزیده شده و روی صحنه می روند. 
امیرعلی عموزاده روز شنبه در نشست خبری بیست 
و سومین جشنواره استانی تئاتر قم اظهار داشت: 
شکل  قم  در  تیرماه  اواخر  جشنواره  این  دبیرخانه 
گرفت و دبیری آن به اصغر نوبخت از فعالان تئاتر قم 
سپرده شد و دبیرخانه آن نیز در تالار فرهنگ و هنر 

قم شکل گرفت.
وی بیان کرد: با اولین فراخوان جشنواره در گام اول 
۴۳ اثر به دبیرخانه رسید، 26 اثر مورد انتخاب هیات 
بازخوان قرار گرفت و 18 اثر شروع به فعالیت برای 
شرکت در جشنواره تئاتر کرد و در نهایت به انتخاب 
هیات انتخاب،هشت اثر مورد انتخاب قرار گرفت و به 

اجرای عموم رفت.

وی افزود: از هفتم تا یازدهم آذر ماه جاری بخش 
مسابقه جشنواره تئاتر استان با هشت اثر را خواهیم 
داشت و هر روز 2 اثر روی صحنه می رود و در نهایت 

2 اثر مستقیم به جشنواره ملی راه پیدا خواهد کرد.
ابراز  مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم 
جشنواره  برای  خیابانی  نمایش  بخش  در  داشت: 
شد.  انتخاب  کار  چهار  کار   9 از  سوم،  و  بیست 
هم چنین در بخش مسابقه نمایش های سه دقیقه 

ای 6 کار به روی صحنه می رود.
وی ادامه داد: طی روزهای جشنواره، هر شب از 
ساعت 21 تا 2۳ میزبان عرفان پهلوانیان از منتقدان 
شده  اجرا  کارهای  بیشتر  بررسی  و  نقد  برای  تئاتر 

خواهیم بود.
عموزاده گفت: برای توسعه هنر نمایش قبل از پایان 
سال 2 پلاتو نمایش در تالار فرهنگ و هنر قم افتتاح 

خواهد شد. در گام بعدی در شهرستان های کهک و 
جعفریه و شهرک پردیسان نیازمند پلاتو هستیم. دبیر 
بیست و سومین جشنواره تئاتر قم نیز در این نشست 
گفت: هنرمندان سه سال به خاطر کرونا از کار هنری 
عقب نشینی کرده بودند و این موضوع به تئاتر قم 
لطمه زد و باید از هنرمندان قم تقدیر کرد که بعد از 

این چند سال آثار خوبی را به جشنواره آوردند.
از  نمایش  هشت  تعداد  کرد:  بیان  نوبخت  اصغر 
هفتم آذر روی صحنه می رود که ساعت آغاز اجراها 

1۵:۳0 و 1۷:۳0 خواهد بود.
وی اظهار داشت: داوران  جشنواره نیز سید حسین 
بشارتی  فرهاد  و  فرهنگ  محمود  حسین،  فدایی 
هستند و اجراها در سالن تالار فرهنگ و هنر و سالن 
سبز و سالن شهید آوینی در بلوار جمهوری قم انجام 

خواهد شد.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم  خبرداد:

انتخاب هشت اثر برای اجرا در جشنواره تئاتر قم

رئیس اداره نگهداری راه های اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم 
گفت: طرح بهسازی بزرگراه ترانزیتی سلفچگان- دلیجان) باندبرگشت( به طول ده 

کیلومتر و با اعتباری افزون بر ۳00 میلیارد ریال اجرایی شد
از  بزرگراه سلفچگان- دلیجان  افزود:  این خبر  اعلام  وند ضمن  محمد معارف 
مهمترین محورهای ترانزیتی کشور است که نقشی ارزنده درجابجایی کالا و مسافر 
دارد. وی ارتقا ایمنی و تسهیل تردد این محور ترانزیتی را به دلیل ترافیک ترکیبی و 
چشمگیر از اولویت های اداره کل متبوع دانست و یادآور شد: رصد مستمر و احصا 
نواقص احتمالی و همچنین اجرای طرح هایی درقالب پروژه های امانی و پیمانی 

جهت نگهداری از بزرگراه سلفچگان- دلیجان دردستور کار قرار دارد.
معارف وند اجرای طرح اصلاح شیب شیروانی، شانه سازی، ایمن سازی رفوژ با 
اجرای خاکریز حائل و... را درزمره طرح های امانی که درراستای ارتقا ایمنی این 
محور صورت گرفته است و افزود: طرح بهسازی باند برگشت بزرگراه سلفچگان- 

دلیجان از آبان ماه سالجاری و درقالب پروژه ای پیمانی عملیاتی شده است.
رئیس اداره نگهداری راه های اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم 

درخصوص دیگر مشخصات اجرایی طرح بهسازی باند برگشت بزرگراه سلفچگان- 
دلیجان گفت: طول پروژه افزون بر 10 کیلومتر و عرض مسیر ده متر است.

محمد معارف وند میزان اعتبار تخصیصی پروژه را ۳00 میلیارد ریال دانست و 
افزود: تمامی هزینه اجرایی این پروژه مهم عمران جاده ای از محل اعتبارات سازمان 

راهداری و حمل ونقل جاده ای تامین شده است.
وی درخصوص مشخصات فنی اجرایی پروژه نیز اظهار داشت: درقالب طرح 
بهسازی بزرگراه سلفچگان دلیجان، عملیات لکه گیری و درزگیری با قیر پلیمری و 

همچنین اجرای روکش آسفالت لحاظ شده است.
معارف وند بازه زمانی اجرا و تکمیل این طرح را شش ماهه دانست و تصریح کرد: با 
توجه به زمان شروع عملیات اجرایی پروژه) آبان ماه( ، ان شا... دربازه زمانی زودتر از 
موعد اعلامی نسبت به تکمیل آن اقدام شود.  وی درخاتمه از تمامی رانندگانی که از 
مسیر اجرایی پروژه تردد می نمایند درخواست کرد: با توجه به ویژگی های ترافیکی 
این محور ترانزیتی که از حجم چشمگیری برخوردار است، رعایت جامع مقررات 

موضوعه و همکاری با عوامل اجرایی بیش از هرزمان دیگر لحاظ شود.

رئیس اداره نگهداری راه های برونشهری استان قم خبرداد:

بهسازی بزرگراه ترانزیتی  سلفچگان- دلیجان

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر توسعه زیرساخت های 
بهداشت و درمان قم گفت: همه ما وظیفه داریم در این زمینه تلاش کنیم و نباید 

در راستای خدمت به مردم شب و روز بشناسیم.
دکتر مصری رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم در جلسه ای که با حضور دکتر 
امیرآبادی نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی و معاونین دانشگاه و روسای 
مراکز درمانی قم برگزار شد به اقدامات صورت گرفته دانشگاه در زمینه مباحث 
توسعه بهداشت و درمان اشاره کرد و گفت: تلاش برای ارتقا تیپ دانشگاه، ایجاد 
قطب جدید دانشگاه های علوم پزشکی کشور با محوریت استان قم، توسعه 
زیرساخت های آموزشی، درمانی و بهداشتی و همچنین فرهنگی و... از جمله 

مسائلی است که در دستور کار داریم.
وی بیان داشت: در حوزه بیمارستان ها طرح توسعه بیمارستان شهدا، بررسی 
مجتمع  در  مگااورژانس  به  توجه  کودکان،  و  کامکار  های  بیمارستان  وضعیت 
بیمارستانی شهید بهشتی، ایجاد قطب سرطان، بهبود وضعیت مراکز ناباروری، 
توسعه تجهیزات پزشکی استان از جمله پت اسکن و... را نیز مد نظر قرار داده ایم.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به فعالیت ها در حوزه بهداشت گفت: 
در این زمینه نیز شبکه بهداشت و درمان شهرستان جعفرآباد راه اندازی و طرح 

شهرستان کهک نیز در دستور کار است که در آینده دایر می شود.
دکتر مصری به موضوع توسعه های آموزشی اشاره کرد و گفت: در این حوزه 
پردیس فناوری و ایجاد مرکز پالایش پلاسمایی و همچنین توسعه شرکت های 
دانش بنیان را در دستور کار داریم و از سوی دیگر برنامه ریزی برای دانشکده 
فناوری نوین و همچنین انیستو طب سنتی و سلامت دین را مد نظر قرار داده ایم.

وی گفت: به منظور توسعه مباحث علمی دانشگاه، طی چند ماه گذشته ۳0 
هیئت علمی جدید به اعضای هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی قم افزوده شد و 

امیدواریم با ارتقا اعضای هیئت علمی در توسعه علوم بکوشیم.
خدمات رسانی دربیمارستان شهید بهشتی با کیفیت مطلوب باشد

دکتر امیرآبادی نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی نیز در این جلسه با 

تاکید بر توسعه زیرساخت های بهداشت و درمان قم گفت: همه ما وظیفه داریم 
در این زمینه تلاش کنیم و نباید در راستای خدمت به مردم شب و روز بشناسیم.

وی ادامه داد: در خصوص بیمارستان و توسعه تخت های بیمارستانی، نباید 
بنای ما بر این باشد که بیمارستان جدید احداث کنیم، بلکه باید فکری به حال 

بیمارستان های فرسوده کرده و ابتدا بهسازی آنها را مد نظر قرار دهیم.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: بیمارستان شهید بهشتی 
یکی از بیمارستان های اصلی قم است که انتظار می رود هم در این بیمارستان و 
هم در بیمارستان های دیگر نهایت خدمات رسانی و کیفیت مطلوب وجود داشته 

باشد.
در این نشست بر توسعه زیرساخت های بهداشتی درمانی، توجه به مگا اورژانس 
در بیمارستان شهید بهشتی، راه اندازی شبکه بهداشت شهرستان کهک در آینده 
نزدیک و لزوم بهسازی بیمارستان های فرسوده شهر از اهم اقدامات و تصمیمات 

گرفته شده در این جلسه بود.

امیرآبادی نماینده قم تاکید کرد:

ضرورتتوسعهزیرساختهایبهداشتودرمانقم

جاده ای  ونقل  وحمل  راهداری  اداره  رئیس 
احداث  طرح  شدن  عملیاتی  از  سلفچگان 
راهجرد  قم-  دربزرگراه  اضطراری  پارکینگ های 

خبرداد.
درخصوص  تکمیلی  درتوضیحی  قنبری  حامد 
راهجرد-  بزرگراه  تردید  بی  اظهارداشت:  خبر   این 
سلفچگان، از مهمترین کریدورهای جاده ای کشور 
است که نقشی بی بدیل درارتباط 1۷ استان با مرکز 

کشور دارد.
وی ترافیک این محور را ترکیبی و چشمگیر خواند 
و افزود: از مهمترین عوامل کاهنده حوادث جاده ای 
بزرگراه  ترافیکی  مشخصات  با  محورهایی  درسطح 
قم- راهجرد، فراهم نمودن محلی جهت توقف ایمن 

و استراحت راننده است.
قنبری عملیاتی شدن طرح احداث پارکینگهای 

افزایش  را درراستای  بزرگراه قم- راهجرد  اضطراری 
ضریب ایمنی و کاهش حوادث جاده ای دانست و 
حضور  با  که  کارشناسی هایی  طی  داشت:  اظهار 
عوامل پلیس راه به عمل آمد، نسبت به تعیین شش 
نقطه جهت احداث پارکینگ اضطراری درسطح محور 

قم- راهجرد و بلعکس اقدام شد.
انتخابی عنوان  نقاط  به  اشاره  وی درادامه ضمن 
دهه  از  اضطراری  پارکینگهای  احداث  طرح  کرد: 
انتخابی  نقطه  شش  ودر  سالجاری  آبانماه  نخست 
عملیاتی شد که طی بازه زمانی 20 روزه ای سه باب از 

آنها تکمیل و آماده بهره برداری شد.
جاده ای  ونقل  حمل  و  راهداری  اداره  رئیس 
سلفچگان درخصوص موقعیت سه پارکینگ احداث 
قم-  درمحور  نخست  پارکینگ  کرد:  تصریح  شده 
سلفچگان بعد از پاسگاه پلیس راه، پارکینگ دوم در 

باند برگشت  محورسلفچگان- راهجرد جنب روستای 
بشارت آباد و پارکینگ احداثی سوم که به بهره برداری 
رسیده درباند برگشت محور سلفچگان- راهجردبعد از 

پاسگاه انتظامی راهجرد قراردارند.
اجرایی  فنی  به مشخصات  درادامه  قنبری  حامد 
مذکور  اضطراری  پارکینگ  باب   6 احداث  طرح 
پرداخت و بیان داشت: طول هریک از پارکینگها ۵00 
متر و عرض آنها 60 متر است که پس از باربرداری و 
تسطیح، نسبت به تثبیت بستر با تراشه های آسفالتی 

اقدام می شود.
درقالب  را  پروژه  این  اجرایی  مراحل  تمامی  وی 
طرحهای امانی دانست و خاطر نشان ساخت: دراین 
طرح افزون بر ده نفر عوامل فنی ضمن بهره مندی 
از 8 دستگان انواع ماشین آلات راهداری) سنگین، 
نیمه سنگین و سبک( به اجرای این پروژه می پردازند.

رئیس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ا ی سلفچگان خبرداد:

احداث پارکینگ های اضطراری در بزرگراه قم- راهجرد


